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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙΒ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ΄ 

Συνεδρίαση 2ας Νοεμβρίου 2023 

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

 Παρακαλώ να δηλώσουμε την παρουσία μας ηλεκτρονικά και τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στον θάνατο του πρώην βουλευτή Πάρι Λένα, ο οποίος 
έφυγε από τη ζωή στις 22 Οκτωβρίου σε ηλικία 87 ετών.  

 Ο Πάρις Λένας γεννήθηκε στη Λευκωσία το 1936.  Σπούδασε μηχανολογία-μηχανική και μετέπειτα 
απέκτησε μεταπτυχιακό στη διοίκηση επιχειρήσεων.  Εργάστηκε ως δημόσιος υπάλληλος, ως σύμβουλος 
επιχειρήσεων, ενώ ήταν και βιομήχανος.  

 Εξελέγη βουλευτής στις βουλευτικές εκλογές του 1976 στην εκλογική περιφέρεια Λευκωσίας με τη 
Δημοκρατική Παράταξη, που τον Δεκέμβριο της ίδιας χρονιάς μετονομάστηκε σε Δημοκρατικό Κόμμα.  Το 1980 
λόγω διαφωνιών αποχώρησε από το ΔΗΚΟ και μαζί με άλλους βουλευτές συγκρότησαν την κοινοβουλευτική 
ομάδα της Νέας Δημοκρατικής Παράταξης (ΝΕΔΗΠΑ).  

 Μετά τη λήξη της βουλευτικής του θητείας συνέχισε την επιτυχημένη επαγγελματική του πορεία με 
επιστέγασμα τον διορισμό του ως προέδρου του συμβουλίου του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για την περίοδο 
2000-2002.  

 Εκ μέρους του κοινοβουλίου εκφράζουμε τα ειλικρινή μας συλλυπητήρια στην οικογένεια και τους οικείους 
του. 

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το περασμένο Σάββατο όλοι οι Κύπριοι με συγκίνηση και υπερηφάνεια τιμήσαμε την εθνική επέτειο της 
28ης Οκτωβρίου 1940, το ηρωικό «Όχι» των Ελλήνων απέναντι στον φασισμό, την αρχή του έπους του ’40, του 
αγώνα για υπεράσπιση της δημοκρατίας και της ελευθερίας και ενός από τα πιο ένδοξα κεφάλαια της νεότερης 
ελληνικής και ευρωπαϊκής ιστορίας.  Οι Έλληνες ρίχθηκαν στον αγώνα με ηρωισμό και αυτοθυσία, προβάλλοντας 
σθεναρή αντίσταση στον φασισμό και στον ναζισμό.  Η νίκη των ελληνικών δυνάμεων στο αλβανικό μέτωπο 
άλλαξε καθοριστικά τον ρου της ιστορίας του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου, επιβραδύνοντας τη γερμανική επίθεση 
και δίνοντας πολύτιμο χρόνο στους συμμάχους να ανασυνταχθούν και να ετοιμάσουν την άμυνά τους.  
Αξιοσημείωτη ήταν και η ηρωική συμβολή χιλιάδων Κυπρίων εθελοντών που προσέτρεξαν και πολέμησαν με 
αυταπάρνηση στον κοινό αγώνα κατά του χιτλεροφασισμού σχεδόν σε όλα τα μέτωπα της Ευρώπης, της Μέσης 
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Ανατολής και της Αφρικής.  Τριάντα χιλιάδες περίπου Κύπριοι εθελοντές ανέδειξαν τη μικρή Κύπρο ως τη χώρα 
με τη μεγαλύτερη κατ’ αναλογίαν πληθυσμού συμμετοχή στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.  Εξίσου σημαντική ήταν 
και η υλική συνεισφορά των Κυπρίων, κυρίως για οικονομική ενίσχυση της Ελλάδας. 

 Σήμερα, ογδόντα τρία χρόνια μετά, η ανθρωπότητα καλείται και πάλι να αντισταθεί σθεναρά σε όσους 
επιβουλεύονται την ειρήνη και την ελευθερία.  Οι Έλληνες ειδικότερα έχουμε χρέος και ιερό καθήκον να 
παραδειγματιστούμε από το ψυχικό σθένος των προγόνων μας, που βροντοφώναξαν «Όχι» στον φασισμό, τον 
ναζισμό, τον σκοταδισμό και να υπερασπιστούμε την ειρήνη, την ελευθερία και τη δημοκρατία στη μοιρασμένη 
μας πατρίδα, αλλά και στον κόσμο.  Ενωμένοι και αφοσιωμένοι στις αρχές του διεθνούς δικαίου, παραμένουμε 
προσηλωμένοι στην εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού, που θα τερματίσει 
την κατοχή και τη διαίρεση και θα επανενώσει την πατρίδα μας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η 29η Οκτωβρίου καθιερώθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως Ημέρα Αγνοουμένων για την 
Κύπρο, καθώς τον Οκτώβρη του 1974 αφέθηκαν ελεύθεροι για τελευταία φορά Ελληνοκύπριοι αιχμάλωτοι από 
τους Τούρκους εισβολείς.  Δυστυχώς σήμερα, πενήντα σχεδόν χρόνια μετά, παρά τις αξιοσημείωτες 
προσπάθειες της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Διερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους, εξακολουθεί 
να παραμένει άγνωστη η τύχη εκατοντάδων συμπατριωτών μας.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζουμε για 
μια ακόμα φορά την αμέριστη υποστήριξή μας στις οικογένειες των αγνοουμένων μας και καλούμε την Τουρκία 
να συμβάλει στην επίλυση αυτού του ανθρωπιστικού προβλήματος με σεβασμό στις σχετικές αποφάσεις του 
ΕΔΑΔ  και στα σχετικά ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, του Συμβουλίου της Ευρώπης και άλλων 
διεθνών οργανισμών.  

Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη εκείνων που αντιστάθηκαν στον φασισμό και τον 
ναζισμό και στη μνήμη του πρώην βουλευτή Πάρι Λένα. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα της Βουλής να αναγνώσει τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ   

 Στις 23 και 24 Οκτωβρίου η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων κ. Αννίτα Δημητρίου, 
ανταποκρινόμενη σε σχετική πρόσκληση των Προέδρων των Κοινοβουλίων της Τσεχίας και της Ουκρανίας, 
συμμετείχε στη Δεύτερη Κοινοβουλευτική Σύνοδο της Διεθνούς Πλατφόρμας για την Κριμαία, που 
πραγματοποιήθηκε στην Πράγα.  

 Κατά την ομιλία της η Πρόεδρος της Βουλής επαναβεβαίωσε τη σταθερή στήριξη της Κύπρου στην 
ανεξαρτησία, κυριαρχία και εδαφική ακεραιότητα της Ουκρανίας και τόνισε ότι δεν πρόκειται σε καμία περίπτωση 
να γίνει αποδεκτή η νομιμοποίηση της εισβολής και της κατοχής τόσο στην Κριμαία όσο και στην Κύπρο ούτε και 
η λογική των δύο μέτρων και δύο σταθμών όσον αφορά τη διεθνή νομιμότητα.  

 Η κ. Δημητρίου καταδίκασε τη στρατιωτική επίθεση και την επιχείρηση εθνοκάθαρσης του αρμενικού 
πληθυσμού που διενήργησε το Αζερμπαϊτζάν στο Ναγκόρνο Καραμπάχ, καθώς και την τρομοκρατική επίθεση 
της Χαμάς στο Ισραήλ, και υπογράμμισε τη σημασία της συνεργασίας των κοινοβουλίων στην προάσπιση της 
δημοκρατίας και της διεθνούς νομιμότητας.  

 Στο περιθώριο της συνόδου η Πρόεδρος της Βουλής είχε διμερείς συναντήσεις με τους ομολόγους της της 
Ισπανίας, της Αυστρίας και της τσέχικης Βουλής και Γερουσίας. Κατά τις συναντήσεις επαναβεβαιώθηκαν οι 
καλές σχέσεις μεταξύ των κοινοβουλίων της Κύπρου και των χωρών αυτών και εξετάστηκαν τρόποι περαιτέρω 
ενίσχυσής τους. 

 Οι Πρόεδροι καταδίκασαν την παράνομη κατοχή της Κριμαίας και άλλων ουκρανικών εδαφών από τη 
Ρωσία, καθώς και τη συνεχιζόμενη ρωσική επιθετικότητα εναντίον της Ουκρανίας και εξέφρασαν την αμέριστη 
στήριξή τους στον δίκαιο αγώνα της Ουκρανίας.  Συζήτησαν επίσης το μεταναστευτικό ζήτημα υπό το φως της 
πολεμικής ανάφλεξης στη Μέση Ανατολή και υπογράμμισαν την ανάγκη ανάπτυξης μιας ενιαίας πολιτικής για το 
άσυλο και τη μετανάστευση από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Η Πρόεδρος της Βουλής ενημέρωσε, τέλος, τους συνομιλητές της για την παρούσα κατάσταση στο 
Κυπριακό, επαναβεβαιώνοντας τη βούληση της ελληνοκυπριακής πλευράς για άμεση επανέναρξη των 
συνομιλιών προς επίτευξη λύσης, σύμφωνα με τα σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

 Μεταξύ 15ης και 21ης Οκτωβρίου ο επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στον Κοινοπολιτειακό 
Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο κ. Άριστος Δαμιανού συμμετείχε σε Επιμορφωτικό Πρόγραμμα Κοινοβουλευτικής 
Ανάπτυξης της Κοινοβουλευτικής Ακαδημίας του Συνδέσμου στο Εδιμβούργο.  Το πρόγραμμα είχε ως γενικό 
θέμα τον αποτελεσματικό κοινοβουλευτισμό στον 21ο αιώνα και σκοπούσε στην επιμόρφωση των 
συμμετεχόντων βουλευτών σε θέματα όπως η νομοθετική διαδικασία και ο μετανομοθετικός έλεγχος, η εξέλιξη 
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της κοινοβουλευτικής εποπτείας στα πλαίσια του ρόλου των κοινοβουλευτικών επιτροπών, η ενίσχυση της 
συμμετοχής και της εκπαίδευσης των βουλευτών, καθώς και η ενίσχυση της αλληλεπίδρασης με την κοινότητα 
και τους πολίτες μέσω των μέσων μαζικής ενημέρωσης και των κοινωνικών δικτύων. 

 Στις 24 και 25 Οκτωβρίου η πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου συμμετείχε στο Φορολογικό Συμπόσιο 2023 στις Βρυξέλλες, με θέμα 
«Το μέλλον της φορολογίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μελλοντικές προκλήσεις και απαιτούμενες αλλαγές», το 
οποίο συνδιοργάνωσαν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Η κ. Ερωτοκρίτου υπογράμμισε 
τη σημασία της βελτίωσης του υφιστάμενου φορολογικού μείγματος και ταυτόχρονα της αύξησης των 
φορολογικών εσόδων, λαμβάνοντας υπόψη προκλήσεις, όπως η γήρανση του πληθυσμού, οι δημογραφικές 
πιέσεις, η πράσινη μετάβαση, ο ψηφιακός μετασχηματισμός, η κλιματική αλλαγή και το ασταθές γεωπολιτικό 
περιβάλλον.  Επίσης, τόνισε ότι απαιτείται υιοθέτηση καινοτόμων και βιώσιμων φορολογικών πολιτικών και η 
επίτευξη ισορροπίας ανάμεσα στην επιβολή φορολογικών επιβαρύνσεων και στην παροχή φορολογικών 
κινήτρων. 

 Στις 25 Οκτωβρίου ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών κ. Άριστος Δαμιανού 
συμμετείχε διαδικτυακά σε διακοινοβουλευτική συνάντηση της Επιτροπής Συνταγματικών Υποθέσεων (AFCO) 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου με θέμα τις ευρωπαϊκές εκλογές του 2024.  Κατά τη συνάντηση συζητήθηκαν τα 
προσχέδια εκθέσεων της Επιτροπής Συνταγματικών Υποθέσεων για τις ευρωπαϊκές εκλογές του 2024 και για 
την εφαρμογή των προνοιών των συνθηκών για τα εθνικά κοινοβούλια.  Σε παρέμβασή του ο κ. Δαμιανού 
σημείωσε ότι η πρόταση για την αναθεώρηση του ευρωπαϊκού εκλογικού νόμου με τη θέσπιση διεθνικών λιστών 
δεν πρέπει να λειτουργήσει εις βάρος των μικρότερων κρατών μελών, ενώ, σε ό,τι αφορά τον ρόλο των εθνικών 
κοινοβουλίων, τόνισε την ανάγκη ενίσχυσης της εμπλοκής τους στη διαμόρφωση πολιτικής σε ενωσιακό επίπεδο. 

 Στις 26 και 27 Οκτωβρίου η πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, ως επικεφαλής, ο πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Αντρέας Καυκαλιάς, τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Ονούφριος Κουλλά και Σάβια 
Ορφανίδου και το μέλος της επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Χρύσης Παντελίδης 
συμμετείχαν στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό και τη 
Διακυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στη Μαδρίτη, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διάστασης της 
Ισπανικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου τόνισε ότι η μεθοδολογία που εφαρμόζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη διενέργεια της 
ανάλυσης βιωσιμότητας χρέους χρήζει προσεκτικής ανάλυσης, καθότι ανακριβείς εκτιμήσεις ενδέχεται να 
οδηγήσουν σε περιττούς δημοσιονομικούς περιορισμούς, εμποδίζοντας την οικονομική ανάπτυξη.  Αναφερόμενη 
στις ιδιαίτερες προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Κύπρος, όπως η εργαλειοποίηση των μεταναστευτικών ροών 
από την Τουρκία και οι δυσανάλογες επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής, σημείωσε ότι η προσαρμογή των 
εθνικών μεσοπρόθεσμων δημοσιονομικών διαρθρωτικών σχεδίων στις ιδιαίτερες προκλήσεις κάθε κράτους 
μέλους της Ένωσης αποτελεί σημαντική εξέλιξη. 

 Ο κ. Καυκαλιάς επισήμανε κοινωνικές προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Κύπρος, όπως οι ελλείψεις σε 
βασικές δεξιότητες, το υψηλό ποσοστό νέων εκτός απασχόλησης, εκπαίδευσης ή κατάρτισης, η περιορισμένη 
ένταξη των ευάλωτων ομάδων στην αγορά εργασίας, η αργή αύξηση του εισοδήματος των νοικοκυριών και η 
ενεργειακή ένδεια σε συνδυασμό με τον υψηλό κίνδυνο φτώχιας και κοινωνικού αποκλεισμού στις ευάλωτες 
κοινωνικές ομάδες και τόνισε τη σημασία παροχής προγραμμάτων κατάρτισης και αναβάθμισης των δεξιοτήτων 
για την ενσωμάτωση του εργατικού δυναμικού χαμηλής ειδίκευσης στην αγορά εργασίας. 

 Ο κ. Κουλλά υπογράμμισε ότι οι ισοσκελισμένοι προϋπολογισμοί δεν αντίκεινται στους στόχους της 
οικονομικής ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής.  Σε ό,τι αφορά την Κύπρο, τόνισε ότι η ταυτόχρονη επίτευξη 
ισοσκελισμένων προϋπολογισμών και δημοσιονομικού πλεονάσματος τόνωσε την οικονομική ανάπτυξη της 
χώρας, ενίσχυσε την επιχειρηματική εμπιστοσύνη και αύξησε τις ιδιωτικές επενδύσεις και την απασχόληση, 
οδηγώντας σε σταδιακή μείωση του δημόσιου χρέους και ενίσχυση των κρατικών εσόδων για τη χρηματοδότηση 
δημόσιων επενδύσεων και κοινωνικών δαπανών. 

 Η κ. Ορφανίδου τόνισε ότι η ενεργότερη εμπλοκή των εθνικών κοινοβουλίων στον σχεδιασμό, στην 
υλοποίηση και στην παρακολούθηση των εθνικών μεσοπρόθεσμων δημοσιονομικών διαρθρωτικών σχεδίων 
αποτελεί δημοκρατική επιταγή, ώστε να διασφαλιστεί η μεγαλύτερη δημοκρατική λογοδοσία, νομιμοποίηση και 
διαφάνεια των σχεδίων και ότι αυτά ανταποκρίνονται στις ανησυχίες των Ευρωπαίων πολιτών.  

 Ο κ. Παντελίδης υπογράμμισε ότι ο EuroAsia Interconnector αποτελεί πρωτοβουλία-ορόσημο για την 
Κύπρο και την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς συμβάλλει στην άρση της ενεργειακής απομόνωσης της Κύπρου, 
στην ένταξη της χώρας στο ευρωπαϊκό ενεργειακό δίκτυο, στην επέκταση του δικτύου στη Μέση Ανατολή, στη 
μείωση της εξάρτησης της Κύπρου από τα ορυκτά καύσιμα, στη διείσδυση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
στο ενεργειακό μείγμα και στην επίτευξη των κλιματικών στόχων της χώρας.  

 Στις 27 και 28 Οκτωβρίου ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου συμμετείχε στην 23η Διακοινοβουλευτική Συνάντηση του Ευρωπαϊκού Φόρουμ Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (EUFORES), που πραγματοποιήθηκε στη Στοκχόλμη.  Η συνάντηση είχε ως θέμα την 
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κλιματική και ενεργειακή κρίση και την ταχύτερη μετάβαση στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ) και στην 
ενεργειακή απόδοση.  Ο κ. Θεοπέμπτου προήδρευσε σε πάνελ με θέμα την ενεργειακή μετάβαση στον τομέα 
της θέρμανσης και της ψύξης, τους τρόπους μετάβασης στις ΑΠΕ και τη σταδιακή κατάργηση των ορυκτών 
πηγών ενέργειας.  Σε παρέμβασή του αναφέρθηκε στο ευρύ περιθώριο ανάπτυξης που έχει η Κύπρος στον 
τομέα των ΑΠΕ και στη δυνατότητά της να αξιοποιήσει περαιτέρω την ηλιοφάνεια.  Σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση 
των αποβλήτων ως άλλη μορφή ΑΠΕ, ο κ. Θεοπέμπτου σημείωσε ιδιαίτερα τον εναλλακτικό τρόπο παραγωγής 
ενέργειας από οργανικά απόβλητα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στο πλαίσιο του πολιτικού διαλόγου εθνικών 
κοινοβουλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απέστειλε αιτιολογημένη γνώμη προς τα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βάση του σχετικού πρωτοκόλλου της Συνθήκης της Λισαβόνας αναφορικά με 
παραβίαση των αρχών της επικουρικότητας και της αναλογικότητας, σε σχέση με υπό συζήτηση νομοθετική 
πρόταση για τα φυτά που παράγονται με ορισμένες νέες γονιδιωματικές τεχνικές και τα τρόφιμα και τις ζωοτροφές 
που προέρχονται από αυτά.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διατυπώνει, παραθέτοντας συγκεκριμένα 
επιχειρήματα, τη θέση ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν στοιχειοθετεί επαρκώς την ανάγκη προώθησης της εν 
λόγω ενωσιακής νομοθεσίας, σε σχέση με την οποία δεν λαμβάνονται επαρκώς υπόψη οι ιδιαιτερότητες των 
κρατών μελών και τα δικαιώματα των καταναλωτών, ενώ περαιτέρω δεν υπάρχει ασφαλής εκτίμηση περί των 
μακροπρόθεσμων επιπτώσεων των προτεινόμενων μέτρων στην ανθρώπινη υγεία και στο περιβάλλον, καθώς 
και περί του συνεπαγόμενου διοικητικού κόστους για τα κράτη μέλη.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων 
και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να 
ψηφιστεί σήμερα.  

 Το νομοσχέδιο κατατίθεται από το Υπουργείο Οικονομικών και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023».  

 Αντιλαμβάνομαι και από τη Σύσκεψη Αρχηγών ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, για να κηρυχθεί 
επείγον, έτσι;   

 Οπόταν, το νομοσχέδιο κατατίθεται, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή.  Βλέπω την πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών…  Συνήλθε η επιτροπή, σωστά, 
κυρία πρόεδρε;  Για να μελετήσει το θέμα και έχει ετοιμάσει ήδη τη σχετική έκθεση; 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχετε μπροστά σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.158-2023). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

2.  Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.159-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 
2024 Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.160-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2024 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.161-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
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5.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.162-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου του 2024 Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.163-2023). 

Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.164-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

8.  Ο περί της Ηλεκτρονικής Έκδοσης της 
Επίσημης Εφημερίδας της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.165-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί της Προστασίας Προσώπων που 
Αναφέρουν Παραβάσεις του Ενωσιακού 
και Εθνικού Δικαίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.166-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

10.  Ο περί Απόσπασης Υπαλλήλων της 
Δημόσιας Υπηρεσίας και των Οργανισμών 
Δημοσίου Δικαίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.167-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

11.  Ο περί Απόσπασης Εργοδοτουμένων 
Αορίστου Χρόνου της Δημόσιας 
Υπηρεσίας και των Οργανισμών Δημόσιου 
Δικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.168-2023). 

Υπουργό 
Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

12.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ιδρυμάτων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.169-2023). 

Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

13.  Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.170-2023). 

Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

14.  Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
- Θέση Λειτουργού Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.060-2023). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

15.  Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
- Θέση Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.061-2023). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

16.  Οι περί του Τμήματος Γεωλογικής 
Επισκόπησης - Θέση Τεχνικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.062-2023). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

17.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.063-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 
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18.  Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.064-2023). 

Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

19.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Εγκαταστάσεις Υγρών 
Πετρελαιοειδών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.065-2023). 

Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Επανακατάθεση 

20.  Οι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων 
Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.040-2023). 

Υπουργό  
Εσωτερικών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

21.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 4) του 
2023, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2023, 
του προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης, σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2023 
Νόμου του 2022. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό  
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.102-2023). 

Ευθύμιο Δίπλαρο εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

2. Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
Διερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.103-2023). 

Νίκο Γεωργίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 

3. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.104-2023). 

Νίκο Γεωργίου και 
Ονούφριο Κουλλά, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

4. Ο περί της Εφαρμογής της Εθνικής 
Στρατηγικής για την Καταπολέμηση της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης και 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής 
Πορνογραφίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.105-2023). 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου 
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής 
Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 

6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.106-2023). 

Άριστο Δαμιανού, 
Αντρέα Καυκαλιά και 
Χρίστο Χριστοφίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και  
Σταύρο Παπαδούρη 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
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εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών 

7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.107-2023). 

Χρίστο Χρίστου, Λίνο 
Παπαγιάννη και 
Σωτήρη Ιωάννου εκ 
μέρους του Εθνικού 
Λαϊκού Μετώπου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

8. Ο περί της Σύστασης Μητρώου 
Εγκλωβισμένων και Συναφών Θεμάτων 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.108-2023). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, και Ρίτα 
Θεοδώρου 
Σούπερμαν, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

9. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.109-2023). 

Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Πανίκο 
Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού, Παύλο 
Μυλωνά, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού, Χρίστο 
Ορφανίδη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας, και Αλέκο 
Τρυφωνίδη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι 
η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

 Θα αρχίσουμε με το νομοσχέδιο το οποίο κηρύχθηκε επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023».  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του κατεπείγοντος θέματος είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί η προσωρινή και για καθορισμένο χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου 
κατανάλωσης με τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Ηλίας Μυριάνθους 

 Σάβια Ορφανίδου Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 
Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Τελωνείων του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
η προσωρινή και για καθορισμένο χρονικό διάστημα μείωση των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με 
τους οποίους επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων. 

 Συναφώς, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται οι ακόλουθοι μειωμένοι συντελεστές φόρου 
κατανάλωσης καυσίμων, οι οποίοι υπενθυμίζεται ότι εφαρμόστηκαν και κατά την περίοδο μεταξύ της 5ης Μαΐου 
2023 και της 30ής Ιουνίου 2023: 

1. €359 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 1), 2), 3) και 4), 

2. €330 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 6) και 10) 

για την περίοδο από που αρχίζει την 1η Νοεμβρίου 2023 και λήγει την 29η Φεβρουαρίου 2024 (καύσιμα κίνησης) 
και 

3. €21 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 7), 9), 11) και 13) για την περίοδο που αρχίζει την 1η 
Δεκεμβρίου 2023 και λήγει την 31η Μαρτίου 2024 (καύσιμα θέρμανσης). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι υπό αναφορά συντελεστές φόρων κατανάλωσης είναι οι 
κατώτατοι συντελεστές που επιτρέπεται να εφαρμόζουν τα κράτη μέλη με βάση την Οδηγία 2003/96/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των 
ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προτεινόμενος νόμος αποτελεί μέρος του πακέτου των μέτρων της 
κυβέρνησης, προκειμένου να υπάρξει ελάφρυνση του οικονομικού κόστους με το οποίο επιβαρύνονται το 
καταναλωτικό κοινό και οι επιχειρήσεις στη Δημοκρατία, στο πλαίσιο της προώθησης πολιτικών άμβλυνσης των 
πληθωριστικών πιέσεων σε σχέση με την αύξηση που παρουσιάζουν οι τιμές της ενέργειας.  

 Σημειώνεται ότι το επιπρόσθετο δημοσιονομικό κόστος από την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων 
αναμένεται να ανέλθει συνολικά στα €25,6 εκατομ. Ειδικότερα, €21,8 εκατομ. αφορούν στα καύσιμα κίνησης και 
€3,8 εκατομ. αφορούν στα καύσιμα θέρμανσης. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του θέματος η επιτροπή, καθότι δεν κατέστη δυνατή η κατάθεση και εξέταση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή πριν ή κατά την 1η Νοεμβρίου 2023, καθώς και για να δοθεί η ευκαιρία 
στους καταναλωτές, και ειδικότερα στους κατοίκους των ορεινών περιοχών, να επωφεληθούν των μειωμένων 
συντελεστών στα καύσιμα θέρμανσης νωρίτερα και για μεγαλύτερη χρονική περίοδο, αποφάσισε με τη σύμφωνη 
γνώμη του αρμόδιου υπουργείου όπως τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις που αφορούν τα καύσιμα κίνησης να ισχύσουν για τις κλάσεις 1), 2), 3), 4), 6) και 10) από τις 3 
Νοεμβρίου 2023 μέχρι τις 3 Μαρτίου 2024 και οι προτεινόμενες ρυθμίσεις που αφορούν τα καύσιμα θέρμανσης 
να ισχύσουν για τις κλάσεις 7), 9), 11) και 13) από τις 15 Νοεμβρίου 2023 μέχρι την 31η Μαρτίου 2024. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
τροποποιήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Η πρόεδρος της επιτροπής. 

 Ελάτε, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κυρία Πρόεδρε. 

 Η επιτροπή Οικονομικών έχει εξετάσει το εν λόγω νομοσχέδιο και σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να εκφράσω 
την ικανοποίησή μου για τις προτάσεις που βάζει ενώπιόν μας η κυβέρνηση, αποδεικνύοντας την ευαισθησία της 
στις δύσκολες οικονομικές συνθήκες που περνά ο τόπος μας και ο λαός και ιδιαίτερα όσον αφορά το κόστος των 
καυσίμων. 

 Την ίδια στιγμή, κυρία Πρόεδρε, θέλω επίσης να εκφράσω την ικανοποίησή μου, γιατί μέσα στην επιτροπή 
συμφωνήθηκε η παράταση, έστω και για τρεις μέρες, της διάρκειας αυτού του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να 
αποκατασταθεί ή «να αποζημιωθεί» για την καθυστέρηση που προήλθε από τη σημερινή κατάθεση και όχι από 
την κατάθεση την προηγούμενη εβδομάδα…  Ως επίσης να ευχαριστήσω, κυρία Πρόεδρε, και το Υπουργείο 
Οικονομικών και τους συναδέλφους από τη Δημοκρατική Παράταξη, τον Δημοκρατικό Συναγερμό, το ΑΚΕΛ και 
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την ΕΔΕΚ που με δική τους εισήγηση, που έγινε αποδεκτή από το Υπουργείο Οικονομικών, επιμηκύνθηκε η 
διάρκεια της επιδότησης των καυσίμων για θέρμανση για περαιτέρω δεκαπέντε μέρες.   

 Θεωρώ ότι αυτά τα οποία προτείνει σήμερα η κυβέρνηση είναι πολύ σημαντικά και πρέπει να 
υπολογιστούν ταυτόχρονα και σε σύζευξη με την επιδότηση του ηλεκτρικού ρεύματος που ανακοινώθηκε και 
μπαίνει σε ισχύ από την 1η Δεκεμβρίου.  Είναι σημαντικά μέτρα τα οποία θεωρώ ότι θα βοηθήσουν όλη την 
κοινωνία, ιδιαίτερα όσον αφορά την αντιμετώπιση του κόστους της ενέργειας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ κι εγώ.   

 Ο κ. Καυκαλιάς.  

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όντως, κυρία Πρόεδρε, με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο επιχειρείται μία διόρθωση -επιτρέψετέ μου να πω- 
ενός λάθους από την παρούσα κυβέρνηση, η οποία αδικαιολόγητα είχε καταργήσει τους μειωμένους συντελεστές 
φορολογίας στα καύσιμα από τον περασμένο Ιούνιο, στηριζόμενη σε άστοχες προβλέψεις.  Θυμηθείτε όλοι τη 
συζήτηση τότε που μας έλεγε η κυβέρνηση, για να τεκμηριώσει τη θέση της, ότι θα ακολουθούσε μείωση στις 
τιμές των καυσίμων, στηριγμένη η κυβέρνηση σε λάθος πολιτική εκτίμηση, καθώς και σε εκτιμήσεις οι οποίες 
ήταν σε διάσταση με τις πραγματικές ανάγκες της κοινωνίας.   

 Γίνεται λοιπόν η διόρθωση σήμερα, κυρία Πρόεδρε, επιστρέφει η κυβέρνηση ένα μικρό, πολύ μικρό, μέρος 
απ’ ό,τι εισπράττει από τις τσέπες των καταναλωτών, ακριβώς λόγω της ακρίβιας.  Εμείς ασφαλώς και θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας, κυρία Πρόεδρε, να ευχαριστήσουμε και να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας 
για το συνολικό πακέτο μέτρων ελάφρυνσης των πολιτών από την κυβέρνηση.  Έχουμε εδώ μπροστά μας τώρα 
τη μείωση των καυσίμων κίνησης, αλλά και του πετρελαίου θέρμανσης.  Η κυβέρνηση ενήργησε τη συγκεκριμένη 
στιγμή δίδοντας το πακέτο μέτρων και τη μείωση στα καύσιμα, συναισθανόμενη τις ανάγκες του λαού και την 
αύξηση των τιμών των προϊόντων σε πολλούς τομείς.   

 Ταυτόχρονα, εκφράζουμε την ικανοποίησή μας, γιατί έγινε αποδεκτή η εισήγησή μας -και με τους άλλους 
συναδέλφους της επιτροπής Οικονομικών- ούτως ώστε στο πετρέλαιο θέρμανσης αντί από 1η Δεκεμβρίου να 
αρχίζει από 15 Νοεμβρίου, λόγω των σοβαρών αναγκών των κατοίκων των ορεινών κοινοτήτων.  Ήταν μία 
ανάγκη που έπρεπε να τεθεί και έγινε αποδεκτή από την κυβέρνηση, γι’ αυτό και εκφράζουμε την ικανοποίησή 
μας. 

 Και εμείς με τη σειρά μας θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη.   

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας ως ΕΔΕΚ, κυρία Πρόεδρε, να χαιρετίσουμε την ψήφιση του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου για μείωση του φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα, τόσο στο πετρέλαιο και στη βενζίνη κίνησης όσο 
και στη θέρμανση.  Την ίδια στιγμή, να πούμε ότι, ασχέτως του αν κατηγορείται η κυβέρνηση ότι είχε επαναφέρει 
τον φόρο κατανάλωσης των καυσίμων μέσα στο καλοκαίρι, να πω ότι, συγκριτικά με το τι ίσχυε στις λιανικές τιμές 
πώλησης προηγουμένως, οι οποίες τιμές ήταν αυξημένες τουλάχιστον κατά 20%... Αυτό ουσιαστικά θα έλεγα, 
ότι δεν είχε λόγο να συνεχιστεί η συγκεκριμένη μείωση, γιατί την ίδια στιγμή έγινε εξοικονόμηση από τη μη 
παράδοση αυτού του φόρου στην αγορά, μπήκαν στα ταμεία τα επιπρόσθετα εκατομμύρια -και να πούμε ότι 
μιλούμε για κάποιες δεκάδες εκατομμύρια- τα οποία στη συνέχεια είδαμε ότι η ίδια η κυβέρνηση ήρθε και τα 
έδωσε με κοινωνικές παροχές και άλλα μέτρα τα οποία είδαμε προσφάτως.  Την ίδια στιγμή, να πω ότι είδαμε 
και κάποιες αξιολογήσεις αναβάθμισης της οικονομίας, άρα όλα αυτά ως πακέτο θα πρέπει να συνυπολογίζονται.   

 Να πω επίσης ότι η εκροή η οποία υπάρχει για το πετρέλαιο θέρμανσης από τα δημόσια ταμεία είναι 
περίπου γύρω στις €640.000 ανά μήνα.  Δεν είναι αποτρεπτικό για τα δημόσια οικονομικά, αλλά την ίδια στιγμή 
να τονίσουμε ότι, λαμβανομένου υπόψη ότι τέλος του Μάρτη του 2024 λήγει αυτή η μείωση του φόρου στη 
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θέρμανση, να πούμε ότι ίσως να σκεφτεί η κυβέρνηση για πιο στοχευμένη επιδότηση των καυσίμων για τις 
ορεινές κοινότητες, νοουμένου ότι οι καιρικές συνθήκες θα συνηγορούν υπέρ της συνέχισης της μείωσης.  Αλλά, 
θα έλεγα, τα μέτρα αυτά πρέπει να είναι πιο στοχευμένα, πιο κοινωνικά στοχευμένα, σ’ αυτές τις κατηγορίες 
συμπολιτών μας που πραγματικά τα έχουν ανάγκη. 

 Αναμφίβολα, η μείωση των καυσίμων, επειδή επηρεάζει και τον τιμάριθμό και τον πληθωρισμό στο σύνολο 
της μακροοικονομίας, θα επιφέρει, θα έλεγα, κάποια βελτίωση στα δημόσια οικονομικά, αλλά γενικότερα θεωρώ 
ότι θα πρέπει να είμαστε πολύ πιο στοχευμένοι στις κοινωνικές παροχές οι οποίες δίδονται.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ.   

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε,  

 Φυσικά θα το υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, αλλά δεν πρέπει να ξεχάννουμεν ότι έν’ σημαντικό τούντο 
νομοσχέδιο, όι μόνο επειδή εννά μειωθούν τα έξοδα του κόσμου, αλλά έν’ σημαντικό, για να θυμούμαστε πού 
αποτύχαμε.  Γιατί έχουμε υποχρέωση.  Το πιο σημαντικό πράγμα που έχουμε να κάμνουμε είναι να βοηθούμε 
τον κόσμο να κάμνει ενεργειακή αναβάθμιση των κτιρίων του, να μεν χρειάζεται πετρέλαιο τζιαι να τρέχουμε όλοι 
να μειώνουμε φορολογίες τζιαι να παίζουμε με επιδοτήσεις που σύντομα θα απαγορευτούν.   

 Έπρεπε στις ορεινές περιοχές, που έχουν έγνοια και σωστά οι συνάδελφοι, νάν’ οι πρώτες περιοχές που 
ήταν να πάει η κυβέρνηση να τους βοηθήσει να κάμουν ενεργειακή αναβάθμιση των κτιρίων τους, να μη 
χρειάζονται πετρέλαιο, να μη χρειάζεται να συζητούμε για τις φορολογίες.   

 Τζιαι έχουμε τζιαι τους στόχους του 2020-2028, που έχουμε τζιαι την υποχρέωση να αναβαθμίσουμε 
ενεργειακά ούλλα τα σπίθκια στην Κύπρο, που είπαν μας, το ίδιο το υπουργείο, αν θυμάστε, κυρία Πρόεδρε, ότι 
δεν πρόκειται να πκιάμεν τον στόχο.  Γιατί;  Γιατί δεν έσιει τεχνικούς, δεν έσιει επιστήμονες τζιαι έν’ πάρα πολλή 
δουλειά, γιατί εκόψαμεν πολλά πίσω!  Αν θέλουμε να βοηθήσουμε τον κόσμο, το νούμερο ένα πράγμα που 
έχουμε να κάνουμε είναι να πάμε επειγόντως να πάρουμε μέτρα για τη μείωση της ζήτησης στην ενέργεια, γιατί, 
επαναλαμβάνω, και στη γεωργία που κάμνουμε επιδοτήσεις πετρελαίου, αλλά και στις ορεινές περιοχές, αυτές 
σύντομα θα απαγορευτούν τζιαι έν’ κρίμα ο κόσμος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Λάθος εκτιμήσεις έχουν όλοι εκείνοι που επιμένουν να μην κατανοούν πώς λειτουργεί μία σύγχρονη 
οικονομία, πόση σημασία έχουν οι αξιολογήσεις μίας οικονομίας και όσοι επιμένουν να συνεχίζουν να αγνοούν 
τους οίκους αξιολόγησης που αξιολογούν την κυπριακή οικονομία. 

 Ορθά η κυβέρνηση του Νίκου Χριστοδουλίδη δεν ακολούθησε την εύκολη οδό του λαϊκισμού, έδειξε 
υπευθυνότητα, ανέμενε τη διπλή αναβάθμιση, την ιστορική αναβάθμιση του οίκου αξιολόγησης Moody’s, με την 
οποία η κυπριακή οικονομία πλέον κατατάσσεται απ’ όλους τους οίκους αξιολόγησης πάνω από την επενδυτική 
βαθμίδα για πρώτη φορά μετά το 2008.  Και ο λόγος είναι επειδή έχει κατατεθεί ένας προϋπολογισμός 
πλεονασματικός, ο οποίος προνοεί έναν τριετή σχεδιασμό, έτσι ώστε μέχρι το 2026 η Κύπρος, για πρώτη φορά 
μετά το 2008, να επανέλθει στα κριτήρια του Μάαστριχτ.  Αυτό ακριβώς ανέμενε η κυβέρνηση, για να προχωρήσει 
στην ανακοίνωση ενός σημαντικού πακέτου έκτακτων μέτρων στήριξης της κοινωνίας, και ιδιαίτερα των 
ευάλωτων ομάδων, για αντιμετώπιση της ακρίβιας.  Ένα πακέτο δεκαεφτά μέτρων με άμεση εφαρμογή, που θα 
στηρίξει πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες οικογένειες, πάνω από εκατόν έξι χιλιάδες επιχειρήσεις.  Μέτρα που 
έχουν να κάνουν με στεγαστικά προγράμματα για προσιτό ενοίκιο, με μείωση του ενοικίου μέχρι και 30% σε 
κάποιες περιπτώσεις, επιδότηση φωτοβολταϊκών, στήριξη των πολυτέκνων, στήριξη των ατόμων με αναπηρία, 
επιδότηση ενοικίου για λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.  Και αυτά 
τα μέτρα ήρθαν να προστεθούν στις πρώτες πρωτοβουλίες που είχε αναλάβει η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη με 
τη συμφωνία για την ΑΤΑ, τον μηδενικό συντελεστή ΦΠΑ σε συγκεκριμένα καταναλωτικά αγαθά, την αύξηση των 
συντάξεων, της βασικής σύνταξης, του επιδόματος σύνταξης, αλλά και το πρόγραμμα «ΚτίΖΩ» που αφορούσε 
προσφυγικούς συνοικισμούς ύψους €150 εκατομ.   

 Αυτά και πολλά άλλα υιοθέτησε η κυβέρνηση του Νίκου Χριστοδουλίδη, για να στηρίξει την κοινωνία, για 
να αντιμετωπίσει τις συνέπειες της ακρίβιας και του πληθωρισμού, αλλά πάντα με εξορθολογισμό, βρίσκοντας 
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τη χρυσή τομή μεταξύ της στήριξης και της ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους, της διαφύλαξης της 
δημοσιονομικής σταθερότητας και της ανάπτυξης της οικονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Στεφάνου.  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παπαδόπουλος έχει πει ότι η κυβέρνηση περίμενε την αναβάθμιση, για 
να ανακοινώσει μέτρα.  Αλλά θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι, όταν η κυβέρνηση ανακοίνωσε τον τερματισμό των 
μέτρων, είπε ότι οι προβλέψεις της είναι ότι θα μειωθούν οι τιμές στα καύσιμα και στον ηλεκτρισμό.  Mε μια πολύ 
μικρή περίοδο στα καύσιμα που υπήρξε όντως μια μικρή μείωση, τελικά είχαμε αύξηση.  Στον ηλεκτρισμό δε η 
αύξηση είναι μεγάλη και αναμένεται ότι θα γίνει ακόμα μεγαλύτερη.  Και γι’ αυτό δεν πρέπει να αρκεστούμε 
φιλάρεσκα στα μέτρα ανακούφισης της κυβέρνησης, που όντως αρκετά απ’ αυτά είναι προς την ορθή 
κατεύθυνση, αλλά είναι ανακούφιση σε έναν πολύ μικρό βαθμό.  

 Τα δύσκολα είναι πίσω.  Και τα δύσκολα είναι πίσω, γιατί δεν προβλέπεται σύντομα να υπάρξει μείωση 
των τιμών, άρα ο λαουτζίκος θα συνεχίσει να πληρώνει και θα χρειαστεί μία στήριξη.  Πρέπει να πω ότι με τους 
υπολογισμούς που έχουμε κάνει, με βάση τον μέσο όρο των μέτρων ανακούφισης που λήφθηκαν από τα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατ’ αναλογίαν στην Κύπρο, αντί στα €197 εκατομ., θα έπρεπε να ήταν στο €500 
δις, αν θέλουμε να είμαστε στον μέσο όρο της Ευρώπης. 

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι αυτό που έχει πει και ο κ. Θεοπέμπτου.  Σε  τέτοιες δύσκολες περιόδους 
θα πρέπει να σκεφτούμε κιόλας τι δεν κάναμε όλα αυτά τα χρόνια και τα οποία σήμερα τα βρίσκουμε μπροστά 
μας.  Και θα πρέπει να πω ότι ειδικά για  τον χώρο της ενέργειας ελέχθησαν τόσα πολλά από την προηγούμενη 
κυβέρνηση, έγιναν τόσες πολλές φιέστες, έγιναν τόσες πολλές εξαγγελίες και τελικά ανακαλύπτουμε ότι σχεδόν 
τίποτα απ’ αυτά τα οποία είχαν εξαγγείλει δεν έγιναν.  Τέσσερις φορές εξήγγειλαν την έλευση φυσικού αερίου για 
σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής, δεν έχει έρθει φυσικό αέριο.  Και να θυμίσω ότι πληρώσαμε πέρσι €350 εκατομ. 
για ρύπους από τις τσέπες των φορολογούμενων πολιτών! 

 Πόσες φορές μιλήσαμε για τη διείσδυση των ΑΠΕ;  Υστερούμε.  Αλλά, και γιατί δεν προετοιμάστηκε το 
δίκτυο, για να δέχεται το φορτίο των ΑΠΕ και σήμερα έχουμε πρόβλημα;  Γιατί δεν προχωρήσαμε στην 
αποθήκευση ηλεκτρικής ενέργειας και πολλή από την παραγωγή χάνεται, διότι δεν έχουμε αποθηκευτικούς 
χώρους ενέργειας; Eννά πρέπει λοιπόν να προβληματιστούμε.   Ακόμα και γι’ αυτό που έχει ακουστεί, δεν 
θυμάμαι ποιος συνάδελφος το είπε, για τον EuroAsia Interconnector, που θα τερματίσει την ενεργειακή 
απομόνωση της Κύπρου…  Είδαμε την προεκλογική φιέστα του Νίκου Αναστασιάδη με τον Κωνσταντίνο τον 
Πετρίδη.  Αγωνίζονταν πάρα πολύ να ταιριάξουν τη φίσιαν και ως τζιαι στην παράσταση εν εκαταφέραν να 
ταιριάξουν τη φίσιαν, για να ολοκληρώσουν την προεκλογική φιέστα και μετά, όταν ακολούθησαν οι συζητήσεις 
με τη νέα κυβέρνηση, εδιαπιστώσαμεν ότι ούτε έρευνα βιωσιμότητας υπάρχει και ότι πολλά είναι τα ερωτηματικά 
που εγείρονται γύρω απ’ αυτό το πρότζεκτ, που είχε προπαγανδιστεί λίγο πολύ ως η πανάκεια όλων των 
προβλημάτων αναφορικά με την ενέργεια!  

 Είναι λοιπόν καλό, κάθε φορά που αντιμετωπίζουμε δυσκολίες, ναι, η κυβέρνηση, η όποια κυβέρνηση, να 
τρέχει να στηρίξει ειδικά τα χαμηλομεσαία στρώματα, που υποφέρουν πολύ περισσότερο απ’ ό,τι τα στρώματα 
της κοινωνίας που έχουν υψηλά εισοδήματα, αλλά την ίδια ώρα να προβληματιστούμε, γιατί τόσα χρόνια, ειδικά 
τα τελευταία δέκα χρόνια με την προηγούμενη κυβέρνηση, στον χώρο της ενέργειας, όχι μόνο δεν έκαναν αυτά 
που έπρεπε να γίνουν, αλλά, χωρίς υπερβολή, μπορούμε να πούμε ότι αυτή την ώρα η Κύπρος είναι εκτεθειμένη 
στον τομέα της ενέργειας.  Μπαίνουν σοβαρά ζητήματα ενεργειακής ασφάλειας και επάρκειας και ασφαλώς 
πρέπει να τρέξουμε πάρα πολύ, για να μπορέσουμε να καλύψουμε το έδαφος το οποίο όλα αυτά τα χρόνια 
δυστυχώς δεν το έχουμε διανύσει.  Επιτέλους μια φορά να είμαστε Προμηθείς, αντί να είμαστε Επιμηθείς και να 
πληρώνουμε ζημιές από γεγονότα που συμβαίνουν διεθνώς ή και στην περιοχή μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ. 

 Ο κ. Κουλλά τελευταίος ομιλητής. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Οι αγαπητοί συνάδελφοι έχουν μπει σε ζητήματα γενικότερης οικονομικής πολιτικής και όχι μόνον αυτό 
και όλης της ενεργειακής πολιτικής.  Ενώπιόν μας έχουμε ένα συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Εμείς το εζητούσαμεν 



250 

εδώ και μήνες, είναι η αλήθεια.  Δεν πρόκειται για νέα μέτρα, για να μας κατηγορούσε ο οποιοσδήποτε, αλλά 
παράταση υφιστάμενων μέτρων, μάλιστα σε υψηλές τιμές, που εισπράττουμε φορολογίες και από κάπου αλλού.  
Και το επέτρεψε και η Ευρωπαϊκή Ένωση, τουλάχιστον έως το τέλος του χρόνου είχε πει ότι θα μπορούσε να 
γίνει με σύσταση, όχι βεβαίως με κάποια νομοθεσία ούτως ή άλλως.  

 Και εμείς θεωρούμε -και το είπαμε αρκετές φορές- ότι ήταν ένα μέγα σφάλμα οικονομικής πολιτικής η 
κατάργηση των μέτρων το καλοκαίρι, κυρίως για το ηλεκτρικό ρεύμα, γιατί εν μέρει οδήγησε σε ανατιμήσεις και 
σε αναζωπύρωση.  Εν μέρει, λέω, οφείλεται και σε αυτό το λάθος και σε αναζωπύρωση των πληθωριστικών 
πιέσεων και, αν θέλετε, είναι και ένας από τους λόγους που δεν απέδωσε και η μείωση του ΦΠΑ που έγινε.  Ούτε 
εκείνο το μέτρο ήταν στοχευμένο, για να είμαστε σωστοί και δίκαιοι.  Δεν απέδωσε ούτε ο ΦΠΑ όσο αναμέναμε, 
επειδή ακριβώς αυξήσαμε το κόστος κάπου αλλού και υπήρξε η τέλεια αφορμή, για να μην ελαφρυνθεί 
πραγματικά ο καταναλωτής. 

 Και εμείς λέγαμε ότι φέτος ο πληθωρισμός πρέπει να είναι η προτεραιότητα της πολιτικής και όχι τα 
δημοσιονομικά, που ούτως ή άλλως προβλέπαμε ένα ικανοποιητικότατο πλεόνασμα.  Θα συμφωνήσω ότι αυτά 
τα μέτρα πρέπει να είναι προσωρινά -και είναι προσωρινά- και πρέπει ταυτόχρονα να χτίζουμε πάνω σε μόνιμα 
μέτρα.  Εξοικονόμηση ενέργειας στα κτίρια, στα αυτοκίνητα, απόσυρση παλαιών οχημάτων, ηλεκτρικά οχήματα, 
υποδομές.  Αλλά όλα αυτά θέλουν χρόνια.  Δεν μπορεί να γίνουν σε τρεις και τέσσερις μήνες ούτε καν σε δυο-
τρία χρόνια.   

 Και τα φωτοβολταϊκά.  Δεν θα βάλουν όλοι σε έναν μήνα, αλλά αυτή είναι η πορεία που ξεκίνησε.  Έγιναν 
αρκετά βήματα και πρέπει τώρα να επιταχυνθούν.  Και να επιταχυνθούν τώρα που είναι και πιο ανταγωνιστικά. 

 Τελειώνω με το εξής:  Κάποιοι μιλούν ωσάν το φυσικό αέριο να είναι δωρεάν και να έρχεται με πανεύκολο 
τρόπο στην Κύπρο.  Περάσαμε μια περίοδο που ήταν πιο ακριβό το φυσικό αέριο από το πετρέλαιο και στην 
Ευρώπη που είχαν φυσικό αέριο μετέτρεψαν τις μηχανές τους σε πετρέλαιο.  Ή ωσάν και οι μπαταρίες να είναι 
δωρεάν!  Ήταν πανάκριβες μέχρι πριν από τρία χρόνια οι μπαταρίες.  Έχουν γίνει πιο ανταγωνιστικές και, ναι, 
σε εκείνη την πορεία πρέπει να πάμε σταδιακά, χωρίς να αυξήσουμε, στο τέλος της ημέρας…  Γιατί όντως έγιναν 
τέσσερις διαγωνισμοί, για να φέρουμε φυσικό αέριο και δεν ευδοκίμησαν, γιατί οι εκτιμήσεις των τεχνοκρατών 
ήταν ότι θα αυξανόταν η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος.  Δεν είναι τόσο εύκολα τα πράγματα όσο τα 
παρουσιάζουμε, αλλά, ναι, αυτή είναι μια πορεία στην οποία σταδιακά τις επόμενες δεκαετίες πρέπει να πάμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ.   

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Δεκάδες χιλιάδες πλοία διασχίζουν τις θάλασσες και τους ωκεανούς καθημερινά, τριακόσιες εξήντα πέντε 
μέρες τον χρόνο.  Όσοι πιστεύουν ότι η ενέργεια που χρειάζονται αυτά θα προκύψει από ΑΠΕ το λιγότερο είναι 
αφελείς!   

 Δεύτερον, για όσους στοιχειωδώς γνωρίζουν λίγη φυσική, το πλέον δύσκολο στον τομέα της ενέργειας 
είναι η φύλαξη, η αποθήκευση της ηλεκτρικής ενέργειας.  Δεν είναι ούτε καύσιμο υγρό ούτε σιτάρι ούτε άμμος 
ούτε οτιδήποτε άλλο.  Για να μην πάω ένα βήμα πιο κάτω να πω για τις συνέπειες για το περιβάλλον από τους 
συσσωρευτές που θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν.   

 Τρίτον, έχω ξαναπεί σε αυτή την αίθουσα το 2011, το 2012 και το 2013 ότι τετρακόσιες ογδόντα πέντε 
εταιρείες επί του συνόλου, αφού αφηνίασαν να δημιουργήσουν φωτοβολταϊκά πάρκα, καθ’ υπόδειξιν της τότε 
κυβέρνησης, ξαφνικά ένα πρωί ανακοινώθηκε ότι τίθενται εκτός του προγράμματος, αλλά, την ίδια ώρα που είχαν 
τεθεί εκτός του προγράμματος, εμφανίστηκαν στην Κύπρο οι σωτήρες των μέγα μεγαβάτ, άρα εχάσαμεν χρόνο! 

 Έχει πει ο κ. Κουλλά για τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα.   Απλά, διερωτώμαι.  Δηλαδή, ας πούμε ότι κάμνω 
ερώτηση πρώτης δημοτικού.  Είναι, νομίζετε, πιο ωφέλιμο για το περιβάλλον τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα στην 
Κύπρο να φορτίζονται από ρεύμα που παράγεται από το μαζούτ;  Aν το νομίζετε, κατεβείτε από τα ροζ σύννεφα!  
Στοιχίζει στο περιβάλλον πολύ περισσότερο απ’ ό,τι το πετρέλαιο και η πεζίνα.  Άρα, η θεωρία ότι θα 
επιδοτήσουμε ηλεκτρικά αυτοκίνητα, τα οποία, ειρήσθω εν παρόδω, θα πρέπει να πούμε ότι είναι πανάκριβα, 
είναι μάταιος κόπος.  Απλά πράγματα.  Να προσγειωθούμε στην πραγματικότητα.   

 Έχει πει ο κ. Θεοπέμπτου «να αναβαθμίσουμε ενεργειακά τα σπίτια όλης της Κύπρου».  Ε, εγώ δεν κρίνω 
καταλληλότερο οργανισμό από τις τράπεζες, που παίρνουν τα σπίτια, να τα αναβαθμίζουν, για να τα πουλούν 
μετά και πιο ακριβά μάλιστα!  Έχουν και το χρήμα, έχουν και τον τρόπο, έχουν και τα μέσα.   

 Λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, βεβαίως και θα το ψηφίσουμε.  Ό,τι είναι υπέρ του απλού λαού, ό,τι είναι υπέρ 
των ασθενέστερων τάξεων, θα το ψηφίσουμε.  Αλλά, από την άλλη ούτε τους πανηγυρισμούς του κ. 
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Παπαδόπουλου μπορώ να κατανοήσω, αλλά ούτε και την επίκριση από το ΑΚΕΛ εναντίον της κυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη πάλι μπορώ να κατανοήσω.  Διότι, αν τούτα τα μέτρα συνεχώς λέμε ότι είναι μέτρα ανακουφίσεως, 
ε, τότε τι να πούμε για τα μέτρα ανακουφίσεως από την οικονομική κατάρρευση της Κύπρου που  ακόμα 
συνεχίζονται πολλά απ’ αυτά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δευτερολογίες. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  Όντως, η κυβέρνηση διέκοψε τα δύο οριζόντια μέτρα επιδότησης του ρεύματος και 
των καυσίμων, όχι γιατί εκτιμούσε ότι θα μειωθούν οι τιμές, αλλά επειδή μειώθηκαν οι τιμές σε επίπεδα πριν από 
την υιοθέτηση των συγκεκριμένων μέτρων.  Στη συνέχεια όμως όντως αυτές οι τιμές αυξήθηκαν, κυρίως και λόγω 
των κρίσεων στη γύρω περιοχή.  Ο πόλεμος στο Ισραήλ άλλαξε δραματικά και ριζικά τα δεδομένα που είχαμε 
ενώπιόν μας και έπρεπε η κυβέρνηση να αναθεωρήσει τους σχεδιασμούς της.  Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο 
προχώρησε στην αναθεώρηση εκείνης της απόφασης.  Επίσης σωστή απόφαση. 

 Από εκεί και πέρα, οφείλω να τονίσω το εξής:  Δύο μόνο μέτρα ήταν υφιστάμενα μέτρα και συνεχίζονται, 
η επιδότηση του ρεύματος και των καυσίμων και η επιδότηση των κατοίκων των ορεινών και των 
απομακρυσμένων περιοχών. Όλα τα υπόλοιπα μέτρα που έχουν ανακοινωθεί από την κυβέρνηση 
Χριστοδουλίδη, τα δεκαεπτά μέτρα, είναι νέα μέτρα στήριξης της κοινωνίας, νέα μέτρα αντιμετώπισης της 
ακρίβιας. 

 Εκεί που θα συμφωνήσω με τον κ. Στεφάνου, και έχει απόλυτο δίκαιο, είναι στο ότι υπάρχουν τεράστιες 
ευθύνες για τους λόγους που σήμερα η Κύπρος, οι Κύπριοι καταναλωτές πληρώνουν το πιο ακριβό ρεύμα και 
επιχειρηματικό ρεύμα στην Ευρώπη.  Υπάρχουν τεράστιες ευθύνες σε διαδοχικές κυβερνήσεις για το τι δεν 
κάναμε.  Και αυτή τη στιγμή, αν κάποιος συγκρίνει την Ελλάδα και το Ισραήλ με την Κύπρο, στην Ελλάδα, όπου 
υπάρχει σημαντική αξιοποίηση των ΑΠΕ, η κιλοβατώρα πωλείται στους Έλληνες καταναλωτές προς 7,6 σεντ.  
Στο γειτονικό Ισραήλ, το οποίο είναι απομονωμένο, επειδή είναι περικυκλωμένο από εχθρικές χώρες, αλλά 
αξιοποιεί φυσικό αέριο, πωλείται προς 7 σεντ η κιλοβατώρα και η ΑΗΚ 34 σεντ την κιλοβατώρα.  Οι 
φωτοβολταϊκοί στην Κύπρο 30 σεντ.  Πέντε φορές μεγαλύτερο το κόστος του ρεύματος στην Κύπρο από το 
Ισραήλ και την Ελλάδα!  Για ποιο λόγο;  Γιατί δεν υπάρχει ανταγωνισμός στην παραγωγή ενέργειας στην Κύπρο.  
Υπάρχουν μονοπώλια και ολιγοπώλια.  Γιατί έχουμε ένα απηρχαιωμένο δίκτυο, που δεν μπορεί να απορροφήσει 
τις ΑΠΕ.  Γιατί δεν έχουμε αξιοποιήσει το φυσικό αέριο είτε το εισαγόμενο είτε το δικό μας. 

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο για ακόμα μια φορά χαιρετίζουμε το γεγονός ότι στα μέτρα στήριξης της 
κοινωνίας που έχει ανακοινώσει η κυβέρνηση υπάρχουν προγράμματα για σημαντική επιδότηση φωτοβολταϊκών 
σε επιχειρήσεις και σε κατοικίες.  Το πρόγραμμα «φωτοβολταϊκά για όλους».  Επίσης, υπάρχουν σχεδιασμοί για 
σημαντικά έργα υποδομής, όπως είναι ο EuroAsia Interconnector, που θα διασυνδέσει ηλεκτρικά την Κύπρο, 
επιτέλους, με την Ευρωπαϊκή Ένωση, ως επίσης και σχεδιασμοί για τη δημιουργία ενός κέντρου αποθήκευσης 
της ενέργειας που θα παράγεται από φωτοβολταϊκά, που επίσης θα βοηθήσει τους Κύπριους καταναλωτές να 
εξοικονομήσουμε ακόμα περισσότερο σε ό,τι αφορά το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Πολύ σύντομα, κυρία Πρόεδρε.   

 Δεν παίρνω τον λόγο, για να απαντήσω στον κ. Παπαδόπουλο, σε κάθε περίπτωση όμως οφείλω να πω 
ότι η κυβέρνηση, όταν λάμβανε τη σχετική απόφαση τον Ιούνιο, στήριξε την απόφασή της -είναι γνωστές, είναι 
συγκεκριμένες, είναι καταγραμμένες οι τοποθετήσεις των στελεχών της κυβέρνησης- σε πρόβλεψη για μείωση 
των τιμών στα καύσιμα.  Αυτή είναι μια πραγματικότητα.   

 Απ’ εκεί και πέρα, αν πήρα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, είναι για να τονίσω ότι η κυβέρνηση έχει ακόμα ένα 
πολύ σημαντικό καθήκον να κάμει, από τη στιγμή που θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Να φροντίσει να 
διασφαλίσει ότι η μείωση θα καταλήξει στις τσέπες των καταναλωτών.  Και έχει υποχρέωση η κυβέρνηση να 
ελέγξει, για να γίνει τούτο κατορθωτό.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα εννέα.  Υπέρ σαράντα εννέα, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα οκτώ.  Υπέρ σαράντα οκτώ, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε 
νόμο. 

 Το επόμενο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022».   

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχει αίτημα για αναβολή, σωστά;  Και να παραπεμφθεί στην επιτροπή για 
επανεξέταση.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση;   

 Όχι. 

 Προχωράμε στο επόμενο θέμα, που είναι εξ αναβολής, έχει και συμπληρωματική έκθεση και τιτλοφορείται 
«Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου 
Κουλλά και Σάβιας Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο 
Δημόσιο Τομέα Νόμου, ώστε να αρθεί η προβλεπόμενη απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων προαγωγής στον 
δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα 

(Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

                                            
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από τους κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριο Κουλλά και Σάβια Ορφανίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 9, 23 και 30 Μαΐου 2022.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η διευθύντρια του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού (ΤΔΔΠ) του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι της Επιτροπής Δημόσιας 
Υπηρεσίας (ΕΔΥ), της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΠΑΣΥΔΥ, ΑΣΔΥΚ, ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΠΟΑΣΟ.   

 Η ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης οι κ. 
Μάριος Μαυρίδης και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων 
στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα Νόμου, ώστε να αρθεί η απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων 
προαγωγής στον δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ο εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου κ. Χάρης Γεωργιάδης 
δήλωσε ότι η προώθηση της υπό εξέταση πρότασης νόμου κρίνεται αναγκαία, ώστε να αντιμετωπιστεί ο 
αυξημένος διοικητικός φόρτος που προκαλείται από την εφαρμογή του υφιστάμενου νόμου, ειδικότερα ως προς 
την πλήρωση ανελικτικών θέσεων στον δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Επιπρόσθετα, επισήμανε ότι η υφιστάμενη διαδικασία πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου 
διορισμού και προαγωγής πρέπει να παραμείνει σε ισχύ, ώστε οι ανάγκες για θέσεις εισδοχής να συνεχίσουν να 
αξιολογούνται και να ελέγχονται από το ΤΔΔΠ και να εγκρίνονται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

 Η διευθύντρια του ΤΔΔΠ διαφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, δηλώνοντας 
ότι δεν αντιμετωπίζονται στην ολότητά τους τα προβλήματα που δημιουργούνται από την εφαρμογή της 
υφιστάμενης νομοθεσίας.  

 Περαιτέρω, η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο Υπουργός Οικονομικών κατέληξε σε συμφωνία, στις 28 
Απριλίου 2022, με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΗΔΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΠΑΣΥΔΥ για την πλήρη 
κατάργηση του περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο 
Τομέα Νόμου, καθώς και την άρση της απαγόρευσης πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και ως εκ τούτου το 
Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να καταθέσει ενώπιον της Βουλής σχετικό νομοσχέδιο. 

 Αναλύοντας περαιτέρω τους λόγους για τους οποίους το Υπουργείο Οικονομικών διαφωνεί με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, η ίδια κυβερνητική αρμόδιος δήλωσε μεταξύ άλλων ότι με την πλήρη κατάργηση του 
νόμου επιταχύνεται η διαδικασία πλήρωσης κενών θέσεων στον δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και 
συναφώς αντιμετωπίζονται τα φαινόμενα τόσο της μετατροπής εργοδοτουμένων ορισμένου χρόνου σε 
εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου, οι οποίοι υπηρετούν έναντι κενών μόνιμων θέσεων, όσο και της αυξημένης 
δαπάνης για αγορά υπηρεσιών στον δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και περιορίζεται ο διοικητικός 
φόρτος για το κράτος.  

 Οι εκπρόσωποι της ΕΔΥ και της ΕΕΥ, παρ’ όλο που δεν διαφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
συμφώνησαν με την πιο πάνω προσέγγιση, όπως αυτή εκφράστηκε από τη διευθύντρια του ΤΔΔΠ. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥΔΥ, ΑΣΔΥΚ, ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΠΟΑΣΟ δήλωσαν 
ότι, παρ’ όλο που η πρόταση νόμου είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, η πλήρης κατάργηση του υφιστάμενου 
νόμου κρίνεται ως πιο αποτελεσματικό μέτρο προς αντιμετώπιση του όλου ζητήματος, καθότι ο σκοπός αυτού 
έχει εκλείψει.  Επισήμαναν παράλληλα ότι από την εφαρμογή της υφιστάμενης διαδικασίας επηρεάζονται η 
εύρυθμη λειτουργία του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, λόγω της καθυστέρησης πλήρωσης των κενών 
θέσεων, και η ασφάλεια και η υγεία στην εργασία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα ζητήματα: 
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1. Ο προγραμματισμός της κυβέρνησης όσον αφορά τη στελέχωση του δημόσιου και του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα.  

2. Η διενέργεια ελέγχων από μέρους του Υπουργείου Οικονομικών ως προς τις ανάγκες πλήρωσης κενών 
θέσεων. 

3. Η κάλυψη αναγκών σε προσωπικό στον δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα μέσω της αγοράς 
υπηρεσιών. 

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, η διευθύντρια του ΤΔΔΠ δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Οικονομικών προβαίνει σε προγραμματισμό και έλεγχο των  αναγκών δημιουργίας και 
πλήρωσης κενών θέσεων στα πλαίσια της κατάρτισης του εκάστοτε κρατικού προϋπολογισμού και των 
προϋπολογισμών των οργανισμών του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

2. Για σκοπούς ορθότερης διαχείρισης και καλύτερου προγραμματισμού του ανθρώπινου δυναμικού, στόχος 
του κράτους είναι η δημιουργία διευθύνσεων προσωπικού στα υπουργεία. 

3. Η αγορά υπηρεσιών από μέρους του κράτους γίνεται για σκοπούς εκτέλεσης συγκεκριμένης εργασίας ή 
έργου, ενώ η κάλυψη αναγκών σε προσωπικό πρέπει να γίνεται μέσω της πλήρωσης των κενών μόνιμων 
θέσεων, πρακτική η οποία κρίνεται ως βέλτιστη. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του θέματος, η επιτροπή ζήτησε από τη διευθύντρια του ΤΔΔΠ την 
κατάθεση της σχετικής συμφωνίας μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και των συνδικαλιστικών οργανώσεων, 
καθώς και πρόσθετα στοιχεία όσον αφορά την αγορά υπηρεσιών στον δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, 
στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν ενώπιόν της με σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 20 
Μαΐου 2022. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

 Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο 

Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Σωτήρης Ιωάννου  

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Χρίστος Χριστοφίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, για την οποία υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 30 Ιουνίου 2022, σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 16 και 23 Οκτωβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής 
Δημόσιας Υπηρεσίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΔΥ) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΠΑΣΥΔΥ, Παγκύπρια Συντεχνία ΙΣΟΤΗΤΑ, ΠΕΟ, ΣΕΚ, ΔΕΟΚ.   

 Η ΑΣΔΥΚ και η ΠΟΑΣΟ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου παρευρέθηκαν επίσης η 
πρόεδρος της επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας. 
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 Υπενθυμίζεται ότι η συζήτηση της εν λόγω πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους κ. Χάρη 
Γεωργιάδη, Ονούφριο Κουλλά και Σάβια Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και Χρύση Παντελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος κατά τη συνεδρία της, ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2022, για σκοπούς επανεξέτασής της. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο σκοπός της πρότασης νόμου, οι θέσεις και απόψεις των εμπλεκομένων και 
τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεσή της.   

 Όπως αναφέρεται στην εν λόγω έκθεση, σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της 
Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα Νόμου, ώστε να αρθεί 
η απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων προαγωγής στον δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Όπως είναι γνωστό, στις 16 Ιουνίου 2022 η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε σχετικό νομοσχέδιο το οποίο 
προέβλεπε για την κατάργηση του περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και στον 
Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) Νόμου, ωστόσο στις 30 Αυγούστου 2023 το Υπουργείο 
Οικονομικών με σχετική επιστολή ενημέρωσε τη Βουλή για την πρόθεση της εκτελεστικής εξουσίας για απόσυρση 
του εν λόγω νομοσχεδίου.  

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης της πρότασης νόμου οι εισηγητές της εξέφρασαν τη θέση όπως οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις τροποποιηθούν, ώστε η άρση της απαγόρευσης πλήρωσης κενών θέσεων στον 
δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα να καλύπτει πέραν των θέσεων προαγωγής και τις θέσεις πρώτου 
διορισμού και προαγωγής. 

 Τοποθετούμενοι επί της αναθεωρημένης πρότασης νόμου, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού εξέφρασαν τη σύμφωνή τους γνώμη επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων, 
καταθέτοντας παράλληλα και σχετική επιστολή, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2023. 

 H εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
νοουμένου ότι με τις πρόνοιες αυτής δεν δημιουργούνται οποιεσδήποτε δημοσιονομικές επιπτώσεις. 

 Οι εκπρόσωποι της ΕΔΥ και της Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της αναθεωρημένης πρότασης νόμου. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥΔΥ και ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συντεχνίας ΙΣΟΤΗΤΑ εξέφρασαν 
τη σύμφωνή τους γνώμη επί των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, χωρίς να διαφωνούν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για την απόσυρση του σχετικού νομοσχεδίου και την 
υπαναχώρηση της εκτελεστικής εξουσίας από το πλαίσιο συμφωνίας που υπογράφηκε μεταξύ του Υπουργού 
Οικονομικών και των συνδικαλιστικών οργανώσεων στις 5 Μαΐου 2022, το οποίο προέβλεπε για την πλήρη άρση 
της απαγόρευσης πλήρωσης κενών μόνιμων υπαλληλικών θέσεων και θέσεων ωρομίσθιου προσωπικού και την 
κατάργηση των νομικά καθορισμένων διαδικασιών για εξαίρεση από την απαγόρευση πλήρωσής τους.  

 Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν, η ισχύουσα νομοθεσία ψηφίστηκε το 2013 σε περίοδο οικονομικής 
κρίσης και ο σκοπός της έχει πλέον εκλείψει, με αποτέλεσμα η συνέχιση της εφαρμογής της να δημιουργεί 
αχρείαστο διοικητικό φόρτο και προβλήματα στη στελέχωση και λειτουργία του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  
Επιπροσθέτως, εξέφρασαν την άποψη ότι η εν λόγω διαδικασία δημιουργεί καθυστέρηση στην πλήρωση 
θέσεων, με αποτέλεσμα σε αρκετές περιπτώσεις οι ανάγκες σε προσωπικό να καλύπτονται μέσω της αγοράς 
υπηρεσιών, γεγονός που συμβάλλει στην απορρύθμιση των εργασιακών σχέσεων στον δημόσιο και τον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως στην υπό αναφορά πρόταση νόμου περιληφθούν 
ρυθμίσεις, ώστε να αρθεί η απαγόρευση πλήρωσης και για τις θέσεις πρώτου διορισμού σε συγκεκριμένα νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου, καθώς και στους επαρχιακούς οργανισμούς αυτοδιοίκησης που συστήνονται 
δυνάμει του περί Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης Νόμου.  

 Σημειώνεται ότι η ΑΣΔΥΚ και η ΠΟΑΣΟ με σχετικές επιστολές τους, ημερομηνίας 2 και 16 Οκτωβρίου 
2023, αντίστοιχα, κατέθεσαν τις θέσεις τους επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων, οι οποίες συνάδουν με τις θέσεις 
που εκφράστηκαν από τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ. 

 Κατά τη συζήτηση επί της αναθεωρημένης πρότασης νόμου, μέλη της επιτροπής έθεσαν ερωτήματα 
αναφορικά με την κάλυψη αναγκών σε προσωπικό μέσω της αγοράς υπηρεσιών και ζήτησαν αναλυτικά στοιχεία 
για τον αριθμό των ατόμων που εργοδοτούνται στον δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα υπό αυτό το 
καθεστώς.  

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
δήλωσε ότι η κάλυψη αναγκών σε προσωπικό στον δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα πρέπει να γίνεται 
μέσω της πλήρωσης των κενών μόνιμων θέσεων και όχι μέσω της αγοράς υπηρεσιών, ώστε να αποφεύγεται το 
ενδεχόμενο δημιουργίας δημοσιοϋπαλληλικής σχέσης. 
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 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι, σύμφωνα με σχετική νομολογία του 
Δικαστηρίου Εργατικών Διαφορών και του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, η εργοδότηση μέσω της αγοράς 
υπηρεσιών στον δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα θα πρέπει να γίνεται για σκοπούς εκτέλεσης 
συγκεκριμένης εργασίας ή έργου, ώστε να μη δημιουργούνται προϋποθέσεις για μονιμοποίηση του προσωπικού 
αυτού.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, ως αυτή έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με τα 
πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, το μέλος της βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής της ΔΗΠΑ-Συνεργασία επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με 
την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την πρόταση νόμου, ως αυτή έχει σχετικά τροποποιηθεί, στην ολομέλεια του 
σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει και τροπολογία βλέπω εδώ, σωστά;  Από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  
Οπόταν...   

 Δύο τροπολογίες ξεχωριστά, σωστά, κύριε Κώστα, οπόταν θα συζητήσουμε και επί ουσίας θέματος και 
επί τροπολογιών. 

 Ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση.  Να προχωρήσουμε, αφού δεν υπάρχουν ομιλητές... 

(Γελώντας) 

 Υπάρχουν!  Ο κ. Καυκαλιάς.   

 Ελάτε, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Να ξεκινήσω λέγοντας ότι θα υπερψηφίσουμε την πρόταση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τις τροπολογίες σας. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 ...προφανώς και τις τροπολογίες μας... 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Ελάτε!   

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 ...κυρία Πρόεδρε.   

 Απ’ εκεί και πέρα, θέλω να σημειώσω δύο πράγματα.  Πρώτον, ότι θεωρούμε πως, από τη στιγμή που οι 
οποιεσδήποτε θέσεις περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο του κρατικού προϋπολογισμού, εκτιμούμε ότι η όποια 
συζήτηση σε σχέση με το αν πρέπει να γίνει αποκοπή θέσεων, να υπάρξει οροφή, ταβάνι σε ό,τι αφορά στις 
θέσεις, να υπάρξουν μειώσεις, η συζήτηση πρέπει να διεξάγεται στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού 
προϋπολογισμού.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω. 
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 Το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι μια διαπίστωση που έχουμε κάνει όλο το προηγούμενο διάστημα, 
όλα τα προηγούμενα χρόνια, η οποία καταδεικνύει το εξής:  Μόνιμες ανάγκες να καλύπτονται, της δημόσιας 
υπηρεσίας του κράτους, να καλύπτονται μέσα από την αγορά υπηρεσιών.  Με πιο υψηλό κόστος στις πλείστες 
των περιπτώσεων για τα δημόσια ταμεία.  Για να μη μιλήσω και για τη θεσμική μνήμη που χάνεται. 

 Οπόταν, έχοντας τούτα τα δύο κατά νου, επιχειρούμε με την τροπολογία μας, για να αναφερθώ και στην 
τροπολογία, στις τροπολογίες μας, κυρία Πρόεδρε, η απαγόρευση στη διαδικασία να έχει εφαρμογή και για τις 
θέσεις πρώτου διορισμού.  Αυτή είναι η δική μας εισήγηση και αυτό επιχειρούμε μέσα από τις τροπολογίες μας.  
Η άρση της απαγόρευσης.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι το περιεχόμενο αυτής της πρότασης νόμου είναι ξεκάθαρο, εκείνο που θέλω όμως να πω είναι 
το εξής:  Εκάμαμεν έναν διάλογο και μία συνεννόηση στην επιτροπή Οικονομικών τα πολιτικά κόμματα, το 
Υπουργείο Οικονομικών, η ΠΑΣΥΔΥ και καταλήξαμε ότι η υπερψήφιση της πρότασης νόμου, με αποδοχή 
μάλιστα από την πλευρά του Υπουργείου Οικονομικών κάποιων συγκεκριμένων θέσεων, ήταν η καλύτερη, η 
ορθότερη, η πιο κατάλληλη λύση για αυτό το στάδιο στο οποίο βρισκόμαστε σήμερα.  Και με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις αυτής της πρότασης νόμου συμφώνησαν όλοι, συμπεριλαμβανομένων και των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων, με τες δικές τους αφενός μεν παρατηρήσεις.  Δεχτές, κατανοητές, αλλά επί του κοινού εδάφους ότι 
αυτή η πρόταση νόμου πρέπει να προχωρήσει ως έχει, γιατί αυτό είναι αφενός μεν το εφικτό, αφετέρου δε το 
ασφαλές, να προχωρήσει σε αυτό το στάδιο. 

 Εμείς, σεβόμενοι τη διαδικασία που έγινε στην παρουσία όλων των οργανώσεων που συμμετείχαν στον 
διάλογο, σεβόμενοι την κατανόηση και την κατάληξη που είχαμε μέσα στην επιτροπή Οικονομικών, δεν θα 
υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες των συναδέλφων του ΑΚΕΛ, για τους λόγους που έχω αναφέρει προηγουμένως 
και για τους λόγους που πλειστάκις αναφέρθηκαν και επεξηγήθηκαν στην επιτροπή Οικονομικών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Οι θέσεις είναι στον προϋπολογισμό, ανέφερε ο αξιότιμος συνάδελφος του ΑΚΕΛ.  Άρα, από τη στιγμή 
που είναι στον προϋπολογισμό, από τη στιγμή που εξετάστηκαν στο πλαίσιο του προϋπολογισμού, δεν πρέπει 
να υπάρχει αυτή η διαδικασία της παγοποίησης και της αποπαγοποίησης. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το πρόβλημα είναι ότι στον προϋπολογισμό μία θέση που κενώνεται σήμερα κατά πάσα πιθανότητα να 
περιλήφθηκε τη δεκαετία του ’80.  Τότε είναι που εδημιουργήθηκε μία θέση που σήμερα, μετά από αρκετά χρόνια, 
έχει μείνει κενή.  Τζιαι έχουμε την άποψη ότι τα δεδομένα μετά από κάποιες δεκαετίες μπορεί να έχουν 
διαφοροποιηθεί και πιθανώς ενδείκνυται να υπάρχει ένας μηχανισμός που δεν θα απαγορεύει την πλήρωση μίας 
κενής θέσης, αλλά τουλάχιστον να υπάρχει ένας μηχανισμός αξιολόγησης, ελέγχου.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μέχρι το 2012, 2013 το κρατικό μισθολόγιο αυξανόταν με έναν ιλιγγιώδη μη βιώσιμο ρυθμό.  Αυξήσεις, 
προσαυξήσεις, ΑΤΑ, επιδόματα, αλλά το κύριο επιβαρυντικό στοιχείο σε σχέση με τη διόγκωση του μισθολογίου 
ήταν η αύξηση στον αριθμό των εργαζομένων.  Περίπου 1 000 τον χρόνο.  Όχι προσλήψεις απλώς, αύξηση στον 
αριθμό των εργαζομένων στο δημόσιο.  Και ξέρουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, πού εκατέληξε αυτή η πορεία.  Στα 
οικονομικά αδιέξοδα, στα έκτακτα μέτρα περισυλλογής, στις φορολογίες, στις περικοπές.   
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 Την τελευταία δεκαετία έγινε μία προσπάθεια.  Για πρώτη φορά έχει αντιστραφεί τούτη η πορεία διόγκωσης 
του μεγέθους της δημόσιας υπηρεσίας.  Είναι σήμερα, είναι σήμερα, με βάση τον προϋπολογισμό που 
εξετάζουμε στην επιτροπή Οικονομικών, 3 000, κατά 3 000 μικρότερη η δημόσια υπηρεσία.  Επειδή ακριβώς 
υπήρχε αυτός ο μηχανισμός, επειδή υπήρχε αυτό το φιλτράρισμα.  Είναι η άποψή μας ότι δεν πρέπει να 
επιστρέψουμε στα παλιά.  Ήδη η τάση διόγκωσης του κρατικού μισθολογίου είναι ανησυχητική, 15% αύξηση 
μόνο σ’ έναν χρόνο.  Μέχρι το 2026 θα φθάσει τα €4 δις και είμαστε υποχρεωμένοι, είμαστε υποχρεωμένοι να 
βάλουμε αυτό το χαλινάρι. 

 Ακούω ότι υπάρχουν ανάγκες.  Εγώ είμαι βέβαιος ότι δεν υπάρχει επιχείρηση που να μην έχει ανάγκες σε 
επιπρόσθετο προσωπικό.  Αλλά, όπως τζιαι η κάθε επιχείρηση ζυγίζει, αξιολογεί όχι μόνο τις ανάγκες της, αλλά 
και τις δυνατότητές της, έτσι πρέπει να πράττουμε και εμείς.  Ειδικά εμείς που εκπροσωπούμε τον 
φορολογούμενο πολίτη, που είναι αυτός που πληρώνει, επειδή δεν υπάρχει «λεφτοδέντρο».  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αν υιοθετήσουμε την πρόταση του ΑΚΕΛ και αρθεί ουσιαστικά από την 1η Ιανουαρίου κάθε μηχανισμός 
ελέγχου, περίπου 3 000-4 000 θέσεις στο δημόσιο θα ανοίξουν διαμιάς και αυτό θα είναι καταστροφικό για την 
οικονομία μας.   

 Πρέπει να συγκρατήσουμε τον ρυθμό αύξησης, να είμαστε προσεκτικοί, να διατηρήσουμε αυτό τον 
μηχανισμό ελέγχου, να διευκολύνουμε τη διαδικασία.  Αυτή είναι η πρότασή μας για τις προαγωγές, που δεν 
δημιουργούν αυτή την επιβάρυνση, αλλά τις προσλήψεις να τις διατηρήσουμε.  Και οφείλω να εκφράσω την 
ικανοποίησή μου, να ευχαριστήσω κατ’ ακρίβειαν τον Υπουργό Οικονομικών, που είδε αυτό το σημείο και 
απέσυρε την πρόταση την κυβερνητική, που θα άνοιγε τελείως τη διαδικασία και δεν πρέπει να έρθει πίσω με 
δική μας απόφαση.   

 Πρέπει να συγκρατήσουμε το μισθολόγιο, για να μπορούμε να προωθούμε προσεκτικά, στοχευμένα 
φορολογικές ελαφρύνσεις προς όφελος των συμπολιτών μας και των επιχειρήσεων, για να επενδύσουμε πολύ 
περισσότερα στην άμυνά μας, για να χρηματοδοτήσουμε το επενδυτικό, αναπτυξιακό μας πρόγραμμα και, το 
κυριότερο, για να μην επιστρέψουμε ποτέ στα λάθη του παρελθόντος, που τόσο πολύ μας έχουν κοστίσει.   

 Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ένα σχόλιο: Έχοντας υπόψη ότι ασφαλώς είναι σεβαστές οι διαφορετικές απόψεις, αλλά αυτή μας η θέση, 
όπως κατατίθεται με την τροπολογία, ενώ δεν έρχεται σε αντίθεση με αυτό που προτείνει η πρόταση νόμου, 
έρχεται και προσθέτει και δεν έρχεται σε αντίθεση, αλλά εκφράζει τζιαι μεγάλο μέρος, αν όχι το σύνολο του 
συνδικαλιστικού κινήματος.  Για να το ξεκαθαρίσουμε, διότι εδόθηκε περίπου η εντύπωση ότι έχουν συμφωνήσει 
ή εν πάση περιπτώσει διαφωνούν με αυτό που εμείς εισηγούμαστε το συνδικαλιστικό κίνημα.  Δεν είναι αυτή η 
κατάσταση πραγμάτων.   

 Αλλά, πέραν τούτου, επί της ουσίας.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα νούμερα και οι αριθμοί του προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία, στην ευρύτερη δημόσια υπηρεσία, 
είναι περίπου τα ίδια, εκεί που ήταν, όταν μας εχτύπησε η κρίση.  Και αυξήθηκαν σημαντικά τα προηγούμενα 
χρόνια οι αριθμοί.  Υπάρχει κάποια διαφορά.  Αυτή υπάρχει, γιατί έτσι επέλεξε η προηγούμενη κυβέρνηση και 
συνεχίζει και η υφιστάμενη εν πάση περιπτώσει, τζιαι πρέπει να το δει και να επανεξετάσει κατά την ταπεινή μας 
άποψη.  Αντί να προσλαμβάνει για μόνιμες ανάγκες κόσμο, να αγοράζει υπηρεσίες.   

 Και προσέξετε, είχα επισκεφθεί πολύ πρόσφατα -νομίζω το έχω αναφέρει ξανά εδώ στη Βουλή, στην 
ολομέλεια- όταν πήγαμε στο Κρατικό Χημείο, ένα σημαντικό ποσοστό, διψήφιο, δεν λέω ακριβώς πόσο ήταν, 
αλλά σημαντικός αριθμός των εργαζομένων ήταν με αγορά υπηρεσιών, για να καλύπτουν μόνιμες ανάγκες.  Και, 
ξέρετε, όταν λέμε «αγορά υπηρεσιών», δεν αγόραζε το κράτος υπηρεσίες απευθείας από εργαζόμενους∙  
επήαιννεν σε εταιρεία, επήεν σε εταιρεία, διότι αυτό συμβαίνει μέχρι σήμερα, και αγόρασε υπηρεσίες από 
εταιρεία.  Για να ξέρουμε τι γίνεται.  Ενώ το κράτος μπορεί να δαπανά τα ίδια ή και περισσότερα πληρώνοντας 
την εταιρεία που το προμηθεύει με υπάλληλους, εργαζόμενοι που εκτελούν καθήκοντα της Κλίμακας Α2-5-7 
πόσα έπαιρναν καθαρά;  €600, σας παρακαλώ!  Εκείνοι που έπρεπε να εργάζονται στην κλίμακα Α8 ή Α9 
πληρώνονταν €850 από την εταιρεία από την οποία το κράτος αγοράζει υπηρεσίες!  Τζιαι, αν θέλετε, μπορούμε 
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να φέρουμε ακριβή στοιχεία, με ονόματα δηλαδή!  Θέλουμε να συνεχίσουμε αυτές τις πρακτικές τζιαι να λέμε ότι 
έχουμεν τζιαι κάπως ελαφρώς μικρότερο αριθμό δημοσίων υπαλλήλων;   

 Ε, με όλο τον σεβασμό στα επιχειρήματα που έχουν ακουστεί, αν τα οργανογράμματα που υπάρχουν στα 
διάφορα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες δεν ανταποκρίνονται στο σήμερα, κύριε Γεωργιάδη, δέκα χρόνια 
που ήσασταν εκεί στο υπουργείο εν έπρεπε να τα αλλάξετε και να προβλέπονται οι πραγματικές ανάγκες τζιαι 
να επικαιροποιούνται συνεχώς;  Προφανώς έπρεπε να γίνει!  Τζιαι προφανώς, αν υπάρχουν αχρείαστες θέσεις, 
δεν πρόκειται καμιά κυβέρνηση να ενεργοποιήσει διαδικασία πλήρωσής τους.  Όπως εννοείται ότι και η σημερινή 
κυβέρνηση, για να μην κινδυνολογούμε δηλαδή τζιαι να μιλούμε για τα πραγματικά ζητήματα που υπάρχουν 
μπροστά μας, θα προχωρεί σε ενεργοποίηση πλήρωσης θέσεων, όταν και εφόσον κρίνει! Έντζιεν αυτόματα και 
άρα, αν ψηφιστεί αυτό που το ΑΚΕΛ προτείνει σήμερα, έχουμε αυτόματη πλήρωση θέσεων!  Νομίζω αυτά τα 
γνωρίζουμε όλοι. 

 Το τελευταίο, κυρία Πρόεδρε, για να μη μακρηγορώ.  Επειδή δεν αναφέρθηκε, σε περίπτωση που δεν 
ψηφιστεί αυτή η τροπολογία μας, έχουμε δεύτερη τροπολογία για οργανισμούς που θεωρούμε ότι πρέπει να 
δοθεί η δυνατότητα απρόσκοπτα, εκεί και όπου υπάρχει πραγματική ανάγκη, να προχωρούν, χωρίς να υπάρχει 
διαδικασία αποδέσμευσης.  Τζιαι τούτοι έν’ οι επαρχιακοί οργανισμοί, που θα αντιμετωπίσουν σοβαρότατο 
πρόβλημα τους επόμενους μήνες τζιαι από τους οποίους θα εξαρτηθεί τζιαι η προοπτική ανάπτυξης την επόμενη 
περίοδο στη χώρα μας, αν δεν δουλέψει το σύστημα.  Ιδιαίτερα μετά που μεταφέραμε τζιαι τις αδειοδοτήσεις στο 
σύνολό τους στους επαρχιακούς οργανισμούς, θα έχουμε σοβαρότατα οικονομικά θέματα.  Τζιαι λέμε ας 
εξαιρεθούν τουλάχιστον τούτοι οι επαρχιακοί οργανισμοί, όπως λέμε ας εξαιρεθούν τζιαι κάποιοι άλλοι 
οργανισμοί που βρίσκονται στο εμπόριο, είναι σε διαδικασία ανταγωνισμού τζιαι πρέπει να τους 
προστατεύσουμε: Cyta, ΑΗΚ, ΟΚΥΠΥ.  Οπόταν, αν δεν περάσει η θέση μας επί του συνόλου, η παράκληση είναι 
να σκεφτούμε την εξαίρεση τουλάχιστον κάποιων οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Δεν θα μακρηγορήσω να πω πώς ήταν το ιστορικό και ποιος έφταιξε και ποιου ήταν η άλφα είτε η βήτα 
εισήγηση.  Η ουσία είναι να ελέγχονται οι προϋπολογισμοί των υπουργείων, των ημικρατικών την ώρα που 
έρχονται οι προϋπολογισμοί!  Και να ελέγχονται και σωστά και ενδελεχώς και οι θέσεις, και προαγωγών και 
πρώτου διορισμού. 

 Όμως αυτή τη στιγμή θα ψηφίσουμε την εν λόγω πρόταση νόμου, για να αποφύγουμε το μεγάλο εκείνο 
διοικητικό κόστος των προαγωγών και θέσεων πρώτου διορισμού και προαγωγής, και θα μείνουμε στον έλεγχο 
της Βουλής από την επιτροπή Οικονομικών στις προσλήψεις.  Πιστεύουμε ότι είναι ένα πρώτο βήμα, που θα 
διευκολύνει την κατάσταση, όμως την ίδια ώρα, ξανατονίζω, πρέπει ο σωστός και μεγάλος έλεγχος και ενδελεχής 
να γίνεται στους προϋπολογισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Θα συμφωνήσω με μία παρατήρηση που λέχθηκε προηγουμένως, γιατί συμμερίζομαι και εγώ -
συμμεριζόμαστε- τον προβληματισμό για το ύψος του κρατικού μισθολογίου.  Όντως, το ποσό των €3,7 δις -γιατί 
τόσο θα είναι το μισθολόγιο στον προϋπολογισμό του 2024- είναι ένα ποσό που δημιουργεί προβληματισμούς 
και ανησυχία.  Υπάρχει αύξηση της τάξης του 15% σε σχέση με πέρσι, όμως οφείλω να σημειώσω το εξής, για 
να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις:  Αυτή η αύξηση κυρίως οφείλεται στην ΑΤΑ και στον 
πληθωρισμό και όχι σε νέες προσλήψεις.  Έπρεπε να συμφωνηθεί η ΑΤΑ, γιατί η ΑΤΑ θα μετακυλισθεί και στον 
ιδιωτικό τομέα.  Είναι το μεγαλύτερο μέτρο κατά της ακρίβιας.   

 Εμείς δεν συμφωνούμε με την απαγόρευση και την παγοποίηση της ΑΤΑ, αλλά οφείλω να σημειώσω το 
εξής:  Οφείλουμε να σημειώσουμε ότι σε απόλυτους αριθμούς, ναι, ο αριθμός των δημοσίων υπαλλήλων σήμερα 
είναι περίπου ο ίδιος που ήταν το 2013, όταν οδηγηθήκαμε στην κρίση.  Οφείλουμε να επισημάνουμε επίσης το 
εξής:  Να συγκρίνουμε τις πεντακόσιες νέες θέσεις που υπήρχαν στον προϋπολογισμό τον περσινό με τις 
πενήντα νέες θέσεις που υπάρχουν στον προϋπολογισμό του 2024.  Καταβάλλονται προσπάθειες συγκράτησης 
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του κρατικού μισθολογίου.  Οφείλουμε να επισημάνουμε επίσης το εξής: Ως ποσοστό των δαπανών, το κρατικό 
μισθολόγιο για το 2024 θα μειωθεί από το 31% του ποσοστού των δαπανών, που ήταν το 2023, σε 29% των 
δαπανών, που θα είναι το 2024.  Επομένως, η μείωση ως ποσοστού είναι θετικό βήμα, όμως παραμένει ο 
προβληματισμός, παραμένουν οι ανησυχίες και ακριβώς θα πρέπει να συζητηθεί ο τρόπος μείωσης αυτού του 
πάρα πολύ υψηλού κόστους και είμαστε έτοιμοι να ακούσουμε και εισηγήσεις.   

 Απ’ εκεί και πέρα, θα υποστηρίξουμε αυτή την πρόταση νόμου, για τους λόγους που εξήγησε 
προηγουμένως η αγαπητή συνάδελφος η Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, γιατί θεωρούμε ότι όντως ήρθε η στιγμή να 
σταματήσει αυτή η διαδικασία.  Δεν συμφωνούμε με τις εξαιρέσεις, γιατί δεν καταλαβαίνουμε για ποιο λόγο δεν 
θα υπάρχουν εξαιρέσεις για συγκεκριμένους οργανισμούς, αλλά θα υπάρχει εξαίρεση για άλλους.  Είτε θα 
υπάρχει παγοποίηση για όλους είτε δεν θα πρέπει να υπάρχει για κανέναν.  Επομένως, δεν πρόκειται να 
υποστηρίξουμε αυτές τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Μουσιούττας. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι μια πονεμένη ιστορία.  Τον Απρίλη του 2022 η τότε κυβέρνηση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού με τις συντεχνίες συμφώνησε να καταργήσει αυτό τον νόμο που έχουμε ενώπιόν μας 
σήμερα.  Ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το ΔΗΚΟ τον Ιούνιο του ’22 υπέβαλαν πρόταση, αυτήν που έχουμε 
ενώπιόν μας, και ο υποφαινόμενος είχε υποβάλει τροπολογία για κατάργηση της νομοθεσίας.  Αυτά είχαν γίνει 
μέχρι τον Ιούνιο του ’22. 

 Στην πορεία άλλαξε η κυβέρνηση.  Ήρθαν δύο χιλιάδες, που δεν ήταν δύο χιλιάδες, χίλιες οκτακόσιες 
θέσεις, απ’ αυτές που συζητούμε σήμερα και άλλοι θέλουν να είναι ελεύθερες και άλλοι δεν θέλουν να είναι 
ελεύθερες.  Και όλοι λάβροι, γιατί να έρθουν χίλιες οκτακόσιες κενές θέσεις της βάσης για πλήρωση, που θα 
έβαζαν, έλεγαν, στον προϋπολογισμό κόστος εκατομμυρίων, ξεχνώντας ότι οι θέσεις αυτές περιέχονταν στον 
προϋπολογισμό που είχε υποβάλει η κυβέρνηση του Συναγερμού και τις βρήκε η κυβέρνηση του Νίκου 
Χριστοδουλίδη!  Εν πάση περιπτώσει, δεν ήταν δυο χιλιάδες θέσεις, ήταν χίλιες οκτακόσιες, που, αν αφαιρούσες 
τον στρατό και τους καθηγητές, στον δημόσιο τομέα οι θέσεις που μιλούσαμε, ήταν για οκτακόσιες θέσεις περίπου 
της Κλίμακας Α2 και Α8 και όσοι καταλαβαίνουν από κλίμακες ξέρουν για τι λεφτά μιλούμε. 

 Έγινε πολλή συζήτηση να μην εγκριθεί η αποπαγοποίηση των θέσεων αυτών από πολλούς και 
διάφορους.  Είναι καταγραμμένες οι θέσεις όλων -δεν θα αναφέρω εδώ, για να ξύσω πληγές- στα πρακτικά της 
επιτροπής Οικονομικών, τι ήταν οι θέσεις των διάφορων κομμάτων.  Παρεμπιπτόντως, κατά τη συζήτηση της 
πρότασης νόμου αυτής στην επιτροπή ως μιας συμφωνίας κυρίων, μπορώ να αναφέρω, εφόσον υπήρχε μια 
πλατιά συναίνεση, απέσυραν την εισήγηση την οποία φέρνει τώρα ως νέα τροπολογία το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, για να πάμε ως είχε και ως έδειχνε ότι ήθελε η πλειοψηφία ή και η ολότητα της επιτροπής.  Τουλάχιστον 
δεν υπήρχε μέχρι τότε καταγραμμένη στα πρακτικά οποιαδήποτε άλλη θέση.   

 Και είμαστε σήμερα ενώπιον του να ψηφίσουμε αυτή την πρόταση, που έφερε τον Ιούνιο το ΔΗΚΟ και ο 
Συναγερμός, ή να ψηφίσουμε αυτό που έφερε πρόσφατα το ΑΚΕΛ, που είναι η ολοκληρωτική κατάργηση 
αποπαγοποίησης των θέσεων.  Ακούστηκαν πολλά και διάφορα που δεν στέκουν.  Πρώτον, καταρχάς, οι θέσεις, 
όταν είναι στον προϋπολογισμό, υπάρχει κοστολόγηση.  Δεύτερον, οι θέσεις, όταν αποπαγοποιηθούν, δεν έχει 
έλεγχο από κανένα υπουργείο, για να πληρωθούν.  Με βάση τον περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμο, τις θέσεις 
πρώτου διορισμού μέσα στο πρώτο τετράμηνο του έτους, με βάση τον Νόμο 1 του 1990, οφείλει η αρμόδια αρχή 
-οφείλει- να τις στείλει στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας και η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας οφείλει, αν δεν 
το πράξει η αρμόδια αρχή, δηλαδή το αρμόδιο υπουργείο, το αρμόδιο τμήμα, να ξεκινήσει αυτεπάγγελτα την 
πλήρωση των θέσεων!  Αυτά είναι τα δεδομένα και όχι κάποια άλλα που ακούστηκαν προηγουμένως! 

 Έχοντας υπόψη όλα αυτά που είπαμε και ακριβώς μέσα στο πλαίσιο της συναίνεσης και επειδή είχαμε 
συμφωνήσει μέσα στην επιτροπή ότι θα προχωρήσουμε με την πρόταση νόμου που είχε κατατεθεί, εμείς θα 
υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου ως έχει κατατεθεί και θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η πρόταση νόμου είναι ορθότατη, αλλά, για να έχει αξία, δεν πρέπει να επαναληφθεί αυτό που συνέβαινε 
στο παρελθόν.  Κάθε βδομάδα, κυρία πρόεδρε της επιτροπής Οικονομικών, με πιέσεις από διάφορους απλώς 
επιφορτίζετο η επιτροπή Οικονομικών στο να κάμει μια τυπική διαδικασία, να αποπαγοποιηθεί η θέση.  Άρα, 
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σωστότατη η πρόταση νόμου, αλλά, άμαν εννά σταθούν τζιαι οι βουλευτές στον πούντον τους!  Όι, μόλις μας 
παίξουν πουρού, αυτόματα να αποπαγοποιούνται!   

 Το δεύτερο, κυρία Πρόεδρε, μια και μιλούμε γενικότερα για το κρατικό μισθολόγιο, αντί να πκιάννουμεν 
πεισκαλιές με το να διούμεν ΑΤΑ, να προσλαμβάνονται σωρηδόν τζι ύστερα ’πού χρόνια να ξαναζήσουμε, ο μη 
γένοιτο, το ’13, να αναγκαζόμαστε να κόβκουμεν, εάν δεν έρθει η κυβέρνηση, να πάρει πρωτοβουλία αυτό το 
σώμα και να θεσπίσει ένα ανώτατο όριο της αύξησης του κρατικού μισθολογίου και νάν’ συναρτημένο πάνω στον 
ρυθμό ανάπτυξης του κράτους!  Ακούω όλους να ανησυχούν για το 15,4% της αύξησης του κρατικού 
μισθολογίου.  Και πολύ σωστά είπε ο συνάδελφος ο κ. Παπαδόπουλος ότι έν’ ’πού την ΑΤΑ, αν δεν είναι όλο, το 
μεγαλύτερο ποσοστό.  Ε, μα την ΑΤΑ επεισκαλήσαμεν ούλλοι, ούλλοι εχαιρετίσαμέν την!  Πρέπει με σοβαρότητα 
να αντιμετωπίσουμε τα δημόσια οικονομικά. 

 Και μια τελευταία κουβέντα.  Όταν προσλαμβάνεται κάποιος στη δημόσια υπηρεσία, τον πληρώνεις όχι 
μόνο μέχρι να αποδημήσει εις Κύριον, αλλά ώσπου να αποδημήσει εις Κύριον και το έτερον ήμισυ!  Άρα, μιλάμε 
για καθέναν που θα ενταχθεί, έστω και αν έσιει μικρή κλίμακα, για μερικά εκατομμύρια ευρώ στο σύνολο της 
διάρκειας της ζωής του.  Υπάρχουν άλλα θέματα, για να κερδίσει πόντους το πολιτικό σύστημα, όχι πάνω στα 
δημόσια οικονομικά.   

 Και καταλήγω:  Ορθότατη η πρόταση, αλλά πρέπει να είμαστε σοβαροί και να λέμε συχνά «όχι», όταν 
σωρηδόν θα έρχονται οι θέσεις για αποπαγοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ως πρώτο σχόλιο, κυρία Πρόεδρε, να διορθώσω τον κ. Νεοφύτου, επειδή, δυστυχώς, με νόμο που ψήφισε 
αυτή η Βουλή υπάρχουν κάποιες περιπτώσεις συνταξιούχων που μετά την αποβίωση του συζύγου, επειδή δεν 
ήταν πέντε χρόνια παντρεμένες με τους συζύγους τους, δεν είναι δικαιούχοι της σύνταξης.  Αυτό ως ένα μικρό 
σχόλιο. 

 Το δεύτερο είναι ότι -και δεν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά μετά απ’ όσα έχω ακούσει οι προκλήσεις είναι 
τεράστιες- ακούμε τα κόμματα σήμερα, για μία πρόταση που είναι σωστή και θα τη στηρίξουμε, να μας μιλούν 
για τη δημόσια υπηρεσία.  Υπάρχουν παραδείγματα -και ευτυχώς δεν είναι πολύ μακριά, είναι στην Ευρώπη- 
ειδικά το παράδειγμα των σκανδιναβικών χωρών, που, ενώ οι αριθμοί των δημόσιων υπαλλήλων είναι 
πολλαπλάσιοι των δικών μας αριθμών σε αναλογία πληθυσμού, είναι άκρως παραγωγικές χώρες και 
προσφέρουν πολύ περισσότερες υπηρεσίες.  Και το σχόλιό μου ακριβώς πηγαίνει στο ότι δεν είναι ο αριθμός, 
δεν είναι το κόστος, αλλά είναι το αποτέλεσμα που μετρά. 

 Και, για να διορθωθούν οι αδικίες τόσων χρόνων με αυτούς που είναι στην Α2, για παράδειγμα, και 
περιμένουν μια δικαίωση, το αποτέλεσμα ήταν σε πλήρη αντίθεση με αυτό που εφάρμοσε το κράτος πριν από 
μερικά χρόνια, που πάλι αυτό το σώμα ψήφισε νομοθεσία, για περίπου 5 000 κόσμο με το να τους δώσουμε 
κίνητρα για πρόωρη συνταξιοδότηση.  Η υπόσχεση τότε ήταν ότι με αυτό τον τρόπο θα μπορούσε να μπει ένα 
νοικοκύρεμα στα δημόσια οικονομικά και στην ουσία αυτό που έχουμε δει είναι η συνέχιση της ίδιας πολιτικής. 

 Επίσης, καλό θα ήταν να προβληματιστούμε και να αναλογιστούμε τις ευθύνες μας για το τεράστιο χάσμα 
που υπάρχει στην ίδια τη δημόσια υπηρεσία με τες τρομερά πολλές υψηλόβαθμες και υψηλόμισθες θέσεις, σε 
αντίθεση με τους πολύ αδικημένους δεκάδες χιλιάδες χαμηλόμισθους δημόσιους υπαλλήλους.  Όπως επίσης, 
εφόσον έχουμε αυτές τις ανησυχίες, που, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, έχουν αυξηθεί το τελευταίο διάστημα, θα 
πρέπει να λέμε και για τις τεράστιες ανισότητες του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα. 

 Αυτά εν ολίγοις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργιάδης. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Βλέπω ότι υπάρχουν πρωτολογίες εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρωτολογήσατε; 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Εγώ, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Άρα, περιμένετε.  Απολογούμαι. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μάριο Μαυρίδη) 

 Τι είπατε, κύριε Μαυρίδη; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ολόκληρη διάλεξη μας έκανε ο κ. Γεωργιάδης και ήταν και πολύ καλή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, ναι! 

 Δικαιούμαστε και εμείς να απορροφηθούμε, κύριε Μαυρίδη.  Δεν μιλάτε μόνο εσείς εκεί μεταξύ σας, που 
σας ακούω και εδώ πάνω! 

 Ελάτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Ειπώθηκε, νομίζω, τρεις φορές, από τρεις διαφορετικούς συναδέλφους, ότι περίπου «ξέρετε, η 
καταστροφή η οικονομική και η συμφορά και η δυστυχία του λαού μας το 2013 περίπου προήλθε από το κράτος».  
Αυτό αδικεί!  Αδικεί και τη Βουλή, αδικεί και τους τότε κυβερνώντες, αδικεί και τη νοημοσύνη μας!  Η βασικότερη 
αιτία της οικονομικής κατάρρευσης και καταστροφής του 2013 δεν ήταν το κράτος και το κρατικό μισθολόγιο.  
Ήταν η αχαλίνωτη, ανέλεγκτη τραπεζιτική λειτουργία. 

 Στις 12 του Μάη το 2012 σ’ αυτή τη Βουλή δεν ήρθε το κράτος, για να ζητήσει έκτακτα μέτρα.  Ήρθε η 
Λαϊκή Τράπεζα και αυτή η Βουλή τής έδωσε το €1,8 δις.  Με το χαρτί αυτό οι κύριοι τότε της Λαϊκής πήγαν στην 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα και έφεραν σε αυτό τον τόπο, στη Λαϊκή…  Δεν ξαναέγινε παγκοσμίως τέτοια πατέντα, μα 
δεν υπήρξε πουθενά!  Μία τράπεζα, με μία απόφαση της Βουλής, πήγε και έφερε €9,8 δις, τάχα για να εξυγιανθεί!  
Έβαλαν εις το αίμα τις οικονομικές μονάδες ’πού τη μια τζιαι εβκαίνναν ’πού την άλλη χωρίς να συγκρατήσουν 
ούτε μία σταγόνα!  Αυτή ήταν η αιτία!  Και γνωρίζετε πολύ καλά την πολιτική μου εναντίον του μακαρίτη του 
Χριστόφια, αλλά όι να φτάσουμε στο σημείο να λέμεν ότι εκαταστραφήκαμεν, διότι ήταν το κρατικό μισθολόγιο.  
Βεβαίως θα ψηφίσω την πρόταση, αλλά να ισορροπούμε τα πράγματα, να μην αδικούμε! 

 Επίσης, αφού όλοι κοπτόμαστε για το κρατικό μισθολόγιο, θέλω κάποιος να μου πει τα €343 εκατομ., 
€343 εκατομ. στα τρία κρατικά πανεπιστήμια, αυτά από πού βγαίνουν;  Δεν είναι από το αίμα τζιαι τον μόχθο 
των φορολογουμένων, που σήμερα κοπτόμαστε υπέρ τους;  Περισσότερα από €50 εκατομ., €60 ίσως εκατομ., 
από αυτά πηγαίνουν παντελώς χαμένα!  Άρα, είναι παντού που πρέπει να υπάρξει η περισυλλογή.  Δεν μπορείς 
να κάμνεις φοιτητικές εστίες στη Λεμεσό και ένα μονάρι να στοιχίζει 50% περισσότερο απ’ ό,τι το μονάρι στοιχίζει 
γενικά στη Λεμεσό.  Δεν γίνονται αυτά τα πράματα! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Η ανέγερσή τους… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Συγγνώμη; 

 Η ανέγερση, πολύ ωραία, βέβαια!  Τελευταίως αποφάσισαν ότι δεν θα έχουν κοινό εστιατόριο, διότι είναι 
μπανάλ, είναι παρωχημένο.  Έτσι, κάθε δωμάτιο φοιτητή θα έχει τη δική του κουζίνα.  Ακατάγνωτα όμως!  Άμα 
μου εύρετε πανεπιστήμιο στον κόσμο που οι φοιτητικές του εστίες έχουν δική τους κουζίνα, ψυγεία, πλυντήρια, 
τηλεοράσεις, να μου το πείτε.  Αλλά εμείς είχαμε περισσότερα!  Ξεκίνησε το έργο για €46 εκατομ. και πριν ακόμα 
αρχίσει είμαστε στα €57 εκατομ.  Άρα, η οικονομική περισυλλογή δεν μπορεί να γίνεται πάντοτε πάνω στην 
καμπούρα των εργαζομένων του δημοσίου.  Και συμφωνώ, δεν ξέρω ποιος το είπε, συμφωνώ:  Έχουμε 72 000 
δημόσιους υπαλλήλους του κεντρικού κυβερνητικού κλάδου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Πόσοι απ’ 
αυτούς παίρνουν τάχα προκλητικούς μισθούς νομίζετε;  Σας λέω ότι οι 52 000 από τις 72 000 κυμαίνονται στα 
€1.200-€1.500.  Αλλά από την άλλη δεν μπορείς συστηματικά να υπάρχουν μόνιμες ανάγκες είτε στην παιδεία 
είτε στην Αστυνομία είτε αλλού και μόνιμα να επιδιώκεις να αγοράζεις υπηρεσίες. 

 Αυτά, κυρία Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Στέφανο Στεφάνου για το μικρόφωνο) 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εννά άψει, θέλει να βράσει! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Γίνεται να μεν κοτσινίζει η λάμπα του κόμματος της αριστεράς; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πράγματι! 

 Ελάτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αλέκο Τρυφωνίδη) 

 Κύριε Τρυφωνίδη! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τζιαι το πράσινο βολεύκει μας, αλλά εμείς είμαστε κόκκινοι! 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν πρόκειται να σχολιάσω την πρόταση νόμου που έχει έρθει, αλλά, επειδή έχουν λεχθεί πάρα πολλά 
για τη δημόσια υπηρεσία και το κρατικό μισθολόγιο, νομίζω ότι μέσα στα διάφορα που έρχονται κάθε φορά εδώ 
και χρόνια -να παγώσουμε θέσεις, να αποδεσμεύσουμε θέσεις, να αγοράσουμε υπηρεσίες, να δημιουργήσουμε 
υφυπουργεία, να προσλάβουμε συμβούλους, να κάνουμε, να φκιάσουμε και να ράνουμε- επιτέλους πρέπει να 
δούμε τη μεγάλη εικόνα!  Και η μεγάλη εικόνα είναι ότι χρειαζόμαστε μια δημόσια υπηρεσία η οποία να υπηρετεί 
το κράτος, το οποίο να μπορεί αποτελεσματικά και ποιοτικά να εξυπηρετεί τον πολίτη και όποιες ανάγκες 
υπάρχουν ενώπιον του κράτους. 

 Θα πρέπει να διερωτηθούμε για διάφορες αποφάσεις που επήραμεν κατά καιρούς, όπως για παράδειγμα 
το να παγώσουμε τις προσλήψεις και μετά να κάμουμε τη διαδικασία που έπρεπε να έρχονται στην επιτροπή 
Οικονομικών, να συζητούμε όσον καταλάβουμεν και με όση πληροφόρηση έχουμε αν χρειάζεται να 
αποδεσμευτούν θέσεις ή όχι.  Έγινε κάποια σοβαρή μελέτη για τις μόνιμες θέσεις που υπάρχουν που δεν είναι 
στελεχωμένες, πόσες χρειαζόμαστε και πόσες δεν χρειαζόμαστε, για να τις διαγράψουμε, ή απλά μένουν εκεί 
άδειες και περιμένουμε πότε κάποια στιγμή κάποιος υπουργός, κάποια κυβέρνηση, κάποιος υφυπουργός θα 
έρθει και θα πει «χρειάζομαι αυτές τις πέντε θέσεις που έχω παγωμένες και να τις συμπληρώσουμε»;  Αυτή η 
άσκηση δεν έγινε ποτέ!  Έγινε καμία μελέτη τι εστοίχισε και τι στοιχίζει στο κράτος και σε λεφτά και σε ελλειμματική 
εξυπηρέτηση των πολιτών, όταν για μόνιμες ανάγκες αγοράζουμε υπηρεσίες, που ήταν η πρακτική που 
ακολουθήθηκε κατά κόρον από την προηγούμενη κυβέρνηση;  Εκοστολογήθηκε καμιά φορά;  Εγώ σας λέω ότι 
τελικά με την αγορά υπηρεσιών για μόνιμες ανάγκες -που είναι και παράνομο, ξέρετε, στην πραγματικότητα, διότι 
για μόνιμες ανάγκες κάμνεις προσλήψεις μόνιμες- ούτε την εξυπηρέτηση έχουμε ούτε και μπορεί να αποδίδει 
αποτελεσματικά και ποιοτικά η δημόσια υπηρεσία.  Και στο τέλος τέλος στοιχίζει και περισσότερο. 

 Επίσης, εκάμαμεν τζιαι κανένα λογαριασμό, όταν εξεκινήσαμεν να δημιουργούμε υφυπουργεία και μας 
ελέχθη -γιατί ήμουν στην Επιτροπή Οικονομικών από την πρώτη ημέρα, που ήρθε το πρώτο πακέτο, που ήταν 
για τη δημιουργία τριών υφυπουργείων, και με συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών το σπάσαμε τζιαι τα 
εφέραμεν ένα ένα- ότι «ξέρετε, υφυπουργεία θα δημιουργούμε χωρίς να προσλαμβάνουμε νέο κόσμο, αλλά από 
τις υφιστάμενες δυνάμεις θα στελεχώνουμε τα υφυπουργεία»;  Τελικά εκαταλήξαμεν με υφυπουργεία, με γενικούς 
διευθυντές, με μια πυραμίδα κάτω ’πού τους γενικούς διευθυντές, με οδηγούς για τους υφυπουργούς, 
αντισυνταγματικά να παρακάθηνται και οι υφυπουργοί στο Υπουργικό Συμβούλιο και με μια σειρά ’πού άλλα 
πράγματα που τελικά προσθέτουν εις το κόστος. 

 Άρα, συζητώντας όλα αυτά τα ζητήματα, που είναι πτυχές του ζητήματος που ονομάζεται «δημόσια 
υπηρεσία και μισθολόγιο», κάποια στιγμή θα πρέπει να δούμε και τη μεγάλη εικόνα, για να εξορθολογίσουμε από 
τη μία τα πράγματα, γιατί όντως χρειαζόμαστε μια δημόσια υπηρεσία αποτελεσματική, και από την άλλη για να 
μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τις στρεβλώσεις που όντως υπάρχουν. 
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 Αυτό ήθελα να πω εγώ, κυρία Πρόεδρε, για τη συζήτηση την οποία κάμνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Γεωργιάδης για δευτερολογία, είπαμε. 

 Ο κ. Μουσιούττας…  Δευτερολογία επίσης; 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Συζητούμε περίπου μίαν ώρα.  Δεν θυμάμαι πότε ξεκίνησαν οι συζητήσεις. 

 Ο κ. Σαββίδης πρωτολογία. 

 Ελάτε, συνάδελφε. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αφού ανοίξαμε το θέμα με τους δημόσιους υπαλλήλους, εγώ ερωτώ:  Μα, ελέγχει κανένας ποιοι 
προσλαμβάνονται;  «Υπάρχει αξιοκρατία!»  «Προσλαμβάνονται οι καλύτεροι!»  Α, ναι, τζιαι «προάγονται οι 
καλύτεροι»!  Ελέγχει κανένας ή μήπως περιπαίζουμε τον κόσμο;  Ναι, περιπαίζουμε τον κόσμο!  Έν’ πρώτος στη 
λίστα να προσληφθεί, παίζεται αν θα προσληφθεί!  Εννά πιάσει ο τάδε τηλέφωνο, εννά πιάσει ο άλλος τηλέφωνο 
τζιαι πάει λέγοντας.  Μετά ερχόμαστε τζιαι λέμε:  «Μα η δημόσια υπηρεσία έννεν αποδοτική».  Μα για ποιο λόγο 
έννεν αποδοτική;  Δεν είναι αποδοτική, κυρία Πρόεδρε, γιατί εν επήραμεν τον καταλληλότερο.  «Α, ναι, επειδή 
ξέρουν τον Σαββίδη» -για να μην πω κανένα άλλο όνομα- «να τον προσλάβομεν!».  Προαγωγές;  Εννά πιάσει η 
τάδε τηλέφωνο, ο τάδε τηλέφωνο.  Εδώ είμαστε και γι’ αυτό εκαταλήξαμεν δαμαί που εκαταλήξαμεν, η δημόσια 
υπηρεσία να μην είναι αποδοτική τζιαι να ανεβαίνει τζιαι το κόστος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Έχει μια ώρα που συζητούμε ένα πολύ απλό νομοθέτημα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Περίπου…  Όχι, μπορεί κάποιος να πει, κύριε Μυριάνθους, ότι συζητούμε και για τον κρατικό 
προϋπολογισμό ευρύτερα.  Αναφέραμε την αξιολόγηση, τους δημόσιους υπαλλήλους, επήαμεν στα καύσιμα, την 
ενέργεια, μπορείτε να αναφέρετε και το Κυπριακό! 

 Ελάτε, σας ακούμε. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Η εντύπωση που δίνουμε στον κόσμο έξω είναι ότι συζητούμε θέμα του Τέταρτου Κεφαλαίου.  Με τον 
τρόπο με τον οποίο ανοίξαμε το θέμα, το οποίο είναι τόσο απλό και με το οποίο συμφωνούμε όλοι στο τέλος της 
ημέρας, εκατηντήσαμεν να πλατειάζουμε.  Είναι ένα νομοθέτημα το οποίο ουσιαστικά εκσυγχρονίζει τις 
διαδικασίες, απλουστεύει τις διαδικασίες, ξεφορτώνει μεγάλο όγκο εργασίας από την επιτροπή Οικονομικών, 
αλλά και από τους δημόσιους υπαλλήλους, που έρχονται σωρηδόν στην επιτροπή, για να μας κάμουν μια απλή 
αναφορά, να τους πούμε ένα «εντάξει» και να φύγουν.  Και ανοίξαμε τώρα εκατό θέματα.   

 Νομίζω ότι πλέον ολοκληρώθηκε η συζήτηση.  Είναι απλό το θέμα.  Συμφωνούμε με τη συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και το ΔΗΚΟ.  Άρα, τι να ανοίξουμε τα άλλα 
θέματα;  Το μόνο ζήτημα που απομένει είναι το αν για αυτές τις θέσεις οι οποίες θα ανοίγονται μπορεί να υπάρξει 
ένας επιπρόσθετος κοινοβουλευτικός έλεγχος, όταν θα δούμε ότι εννά πάει κάτι λάθος.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ μαζί σας, συνάδελφε.  

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Η κ. Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 



265 

 Έχω την άποψη ότι λέχθηκαν πάρα πολλά πράγματα για τελείως άσχετα θέματα, παρά για τούτο που 
έχουμε ενώπιόν μας να ψηφίσουμε.  Θα ήταν καλά μερικοί συνάδελφοι, που λένε για κάποιους που τηλεφωνούν, 
για τζιείνους που εκάμαν έτσι, για εκείνο που εκάμαν, να μας δώσουν λίγα ονόματα, τουλάχιστον να γίνεται και 
λίγο πιο εποικοδομητική τούτη η συζήτηση και να ξέρουμε ακριβώς ποιοι έν’ που καταστρέφουν τούτο τον τόπο 
επιτέλους!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δευτερολογία.   

 Κύριε Γεωργιάδη... 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Επειδή έχει λεχθεί ότι το μέγεθος της δημόσιας υπηρεσίας σήμερα είναι περίπου το ίδιο με αυτό προ 
δεκαετίας...  Να πω ότι δεν έχω στοιχεία δικά μου.  Ανατρέχω στα στοιχεία που η παρούσα κυβέρνηση μας 
κατέθεσε με τον προϋπολογισμό.  Το 2012 ήταν 52 267, λέει το Υπουργείο Οικονομικών της παρούσας 
κυβέρνησης, και σήμερα είναι 49 295.  Άρα, είναι 2 970 πιο λίγοι, περιλαμβανομένων των μονίμων, των εκτάκτων, 
των ωρομισθίων στο σύνολό τους.   

 Δεύτερον, εάν ενοχλεί η αγορά υπηρεσιών, κύριε Λουκαΐδη -ζήτημα για το οποίο θα συμφωνούσα μαζί 
σας- ας ελέγξουμε, ας δεσμεύσουμε τα κονδύλια, ας ενασκήσουμε την κοινοβουλευτική μας αυστηρότητα για την 
ανεξέλεγκτη αγορά υπηρεσιών.  Δεν είναι λύση να ανοίξουμε τις πόρτες για τις προσλήψεις χιλιάδων στον 
δημόσιο τομέα. 

 Τρίτον, επειδή έχει λεχθεί ότι ούτως ή άλλως δεν είναι αυτόματη η πλήρωση μίας θέσης που κενώνεται 
και δεν υπάρχει κυβέρνηση που θα προωθούσε την πλήρωση θέσης που δεν χρειάζεται -να συμφωνήσω με την 
παρατήρηση του κ. Μουσιούττα- να πω ότι η πλήρωση αυτή είναι αυτόματη.  Σύμφωνα με το άρθρο 29, εδάφια 
(2) και (3), του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, οφείλει η κυβέρνηση να προωθήσει τη θέση εντός τεσσάρων 
μηνών και, αν δεν την προωθήσει, οφείλει η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, έστω και αν δεν το ζήτησε η 
υπηρεσία, να την πληρώσει.   

 Τζιαι αυτός ακριβώς, κυρία Πρόεδρε, είναι ο λόγος για τον οποίο χρειάζεται η διατήρηση ενός μηχανισμού 
για τις προσλήψεις, ελαφρύνοντας πράγματι τη διαδικασία, όπως έχει λεχθεί, για τις προαγωγές.   

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λίγα δεύτερα ακριβώς για το τελευταίο.  Μιλάμε για μια νομοθεσία η οποία ουσιαστικά ποτέ δεν 
εφαρμόζεται -για να μιλούμε στην πράξη- και δεν θα πάει κανένας στο δικαστήριο, επειδή δεν εφαρμόζεται, και 
δεν επήεν κανένας.  Ανενεργή νομοθεσία.   

 Δεύτερη αλήθεια, στη βάση της έκκλησης του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου -τζιαι είναι τζιαι τούτος ένας ’πού τους 
λόγους που έχουμε καταθέσει την τροπολογία- δεν θυμάμαι ούτε και μία φορά η επιτροπή Οικονομικών να έκοψε 
θέσεις που φέρνει η κυβέρνηση για αποπαγοποίηση.  Είναι μια τυπική διαδικασία, όπως την περιέγραψε...  Μα 
ούτε και μία!  Όλα τα προηγούμενα χρόνια κάμνουμεν αυτή τη συζήτηση ουσιαστικά άδικα. 

 Και το τελευταίο, επειδή έχει υποβάλει μια πρόκληση πολύ σοβαρή ο κ. Γεωργιάδης -τζιαι είναι πολύ, 
πολύ προβληματικές οι ευέλικτες μορφές απασχόλησης τζιαι είναι κρίμα τζιαι ο κόσμος, πέρα από τα δημόσια 
οικονομικά- θα συμφωνήσουμε πλήρως με την  εισήγηση-πρόκλησή του.  Με τον προϋπολογισμό τώρα είναι ένα 
θέμα που πρέπει να το δούμε με πολύ αυστηρό τρόπο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Προχωρούμε στις τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

 Η πρώτη τροπολογία αφορά στην ισχύ των διατάξεων, να ισχύουν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023, και 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για την πρόταση νόμου «Ο περί 

της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου, ώστε, αμέσως μετά το άρθρο 4, 
να προστεθεί το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Τροποποίηση 
του βασικού 
νόμου με την 
προσθήκη 
νέου άρθρου. 

5. Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη αμέσως μετά το 
άρθρο 4Α του ακόλουθου νέου άρθρου: 

  “Διάρκεια της  
ισχύος του 
παρόντος  
Νόμου. 

5. Η ισχύς του παρόντος Νόμου λήγει την 31η 
Δεκεμβρίου 2023.”». 

Σημειώσεις: 

α. Οι διατάξεις της βασικής νομοθεσίας να ισχύουν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ, για την τροπολογία τη συγκεκριμένη. 

 Κύριε Γεωργίου, μόλις είστε έτοιμος... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ δεκατέσσερις, εναντίον είκοσι εφτά, δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία, ως ακριβώς έχει επεξηγηθεί... 

 Κύριε Γεωργίου, την έχετε μπροστά σας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση του άρθρου 3, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 3 του βασικού νόμου, 
με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Τροποποίηση 
του άρθρου 3 
του βασικού νόμου. 
 

37(Ι) του 2022 
28(Ι) του 2023 
74(Ι) του 2023. 

3. Το άρθρο 3 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της φράσης “κάθε θέσης πρώτου διορισμού και 
προαγωγής και κάθε θέσης προαγωγής” (τρίτη και τέταρτη γραμμή) με 
τη φράση “με εξαίρεση τις θέσεις επαρχιακών οργανισμών 
αυτοδιοίκησης που συστήνονται σύμφωνα τις διατάξεις του περί 
Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης Νόμου, της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και του Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας”»· και 

(β) με την τροποποίηση του άρθρου 4, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 4 του βασικού νόμου, 
ως ακολούθως:  

 (α) Με την προσθήκη αμέσως μετά την παράγραφο (α) της ακόλουθης νέας παραγράφου: 

  «(β) με την προσθήκη στο εδάφιο (2) αμέσως μετά τη φράση “σύμφωνα με τις 
διατάξεις του εδαφίου (1),” (πρώτη και δεύτερη γραμμή) της φράσης “με 
εξαίρεση τις θέσεις επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης που συστήνονται 
σύμφωνα τις διατάξεις του περί Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης 
Νόμου, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και του Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας,”»· και 
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 (β) με την αναρίθμηση των παραγράφων (β) και (γ) σε παραγράφους (γ) και (δ), 
αντίστοιχα. 

Σημειώσεις: 

α. Εξαίρεση από τις διατάξεις της νομοθεσίας, οι οποίες αφορούν στην απαγόρευση πλήρωσης κενών 
θέσεων πρώτου διορισμού, των θέσεων επαρχιακών οργανισμών αυτοδιοίκησης, της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
και του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τρεις.  Υπέρ δεκατρείς, εναντίον είκοσι οκτώ, δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκατρείς υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση τώρα της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα πέντε.  Υπέρ σαράντα τρεις και δύο δεν ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο 
και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα τέσσερις.  Υπέρ σαράντα τρεις και ένας ή μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 
ομόφωνα σε νόμο. 

 Το τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2023».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Ονούφριου Κουλλά και Σάβιας 
Ορφανίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου, και Σταύρου Παπαδούρη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο) 

 Κύριε Σιζόπουλε, ζητάτε αναβολή; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Ζητούμε αναβολή και επιστροφή στην επιτροπή για συζήτηση, γιατί από την πλευρά της ΕΔΕΚ 
προτιθέμεθα να υποβάλουμε τροπολογία στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση, συνάδελφοι, στο αίτημα του κ. Σιζόπουλου; 

 Κύριε Λουκαΐδη, κύριε Τορναρίτη, οι υπόλοιποι, κύριε Παπαδόπουλε, κυρία Ερωτοκρίτου...   

 Κύριε Λεωνίδου, πού είστε; 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Όχι; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Προκαλείς την τύχη σου, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλά, ρωτάω ένα ένα τα κόμματα... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αποδεχόμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποδέχεστε.  Πολύ ωραία.   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Το θέμα αναβάλλεται και επιστρέφει στην επιτροπή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο) 

 Κύριε Σιζόπουλε... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Λέω ότι ευχαριστώ πάρα πολύ.  Είναι η πρώτη φορά που πρόταση της ΕΔΕΚ για αναβολή θέματος γίνεται 
αποδεκτή και έτσι οφείλω να ευχαριστήσω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαι σίγουρη ότι δεν είναι η πρώτη φορά, αλλά χαίρομαι που δεν υπήρξε μία ώρα συζήτηση για την 
αναβολή! 

 Προχωράμε στο επόμενο θέμα, το οποίο είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022».   

 Τον σκοπό, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε, στην περίπτωση παραχώρησης σύμβασης μίσθωσης από την Κυπριακή 
Δημοκρατία σε δικαιούχο εκτοπισθέντα για το τμήμα της οικιστικής μονάδας που βρίσκεται μερικώς σε γη 
κρατικής ιδιοκτησίας, η σύμβαση μίσθωσης να παραχωρείται με κριτήριο τον χρόνο θανάτου του και την ένταξη 
της συγκεκριμένης οικιστικής μονάδας σε κυβερνητικό οικισμό ή σε συνοικισμό αυτοστέγασης. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 5) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν 

 Χρίστος Χριστοφίδης Χρίστος Σενέκης 

 Νίκος Γεωργίου Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε εννέα συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16 Μαΐου και 10 
Οκτωβρίου 2023. 

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Υπηρεσίας Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ).  

 Η διευθύντρια της Υπηρεσίας Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων (ΥΜΑΠΕ), παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης και τα 
μέλη της επιτροπής κ. Χρίστος Χριστόφιας, Γιώργος Κάρουλλας, Ζαχαρίας Κουλίας, Σωτήρης Ιωάννου και 
Κωστής Ευσταθίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, ώστε στις περιπτώσεις παραχώρησης σύμβασης μίσθωσης από την Κυπριακή Δημοκρατία, 
σε δικαιούχους εκτοπισθέντες για το τμήμα της οικιστικής μονάδας που βρίσκεται μερικώς σε γη κρατικής 
ιδιοκτησίας η σύμβαση μίσθωσης να παραχωρείται με κριτήριο τον χρόνο θανάτου τους και κατά πόσο η 
συγκεκριμένη οικιστική μονάδα ευρίσκεται σε κυβερνητικό οικισμό ή σε συνοικισμό αυτοστέγασης. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι με τον 
προτεινόμενο νόμο ρυθμίζεται το δικαίωμα των κληρονόμων που έχουν πιστοποιητικό μίσθωσης είτε διαβιούν 
κατά το ήμισυ σε κρατική γη είτε κατά το ήμισυ σε τουρκοκυπριακή γη.  Επίσης, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι 
θα λάβουν τίτλο ιδιοκτησίας όσοι διαβιούν σε συνοικισμούς αυτοστέγασης και είναι κληρονόμοι όσων απεβίωσαν 
μετά το 1974.  Τέλος, ανέφερε πως όσοι διαβιούν σε μεμονωμένες κατοικίες που κτίστηκαν το 1980 στη 
Δημοκρατία και βρίσκονται σε κρατική γη θα λάβουν άδεια χρήσης.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο έτυχε 
νομοτεχνικού ελέγχου, ως εκ τούτου μπορεί να υποβληθεί στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ ανέφερε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και των μελών της βουλευτών του Δημοκρατικού 
Συναγερμού εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2023». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της βουλευτής της ΔΗΠΑ-Συνεργασία δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία των κ. Νίκου Κέττηρου, Χρίστου Χριστοφίδη και Χρίστου Χριστόφια εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Άρα, η συζήτηση θα γίνει και επί της τροπολογίας.   

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κέττηρος.  

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να σας πω ότι σήμερα ολοκληρώσαμε όλη αυτή τη διαδικασία, γιατί με τη νομοθεσία την οποία 
ψηφίζουμε σήμερα -και ακολουθούν την ερχόμενη εβδομάδα οι κανονισμοί τους οποίους θα έχουμε ενώπιόν 
μας- ρυθμίζονται και αποκαθίστανται πάρα πολλές αδικίες, δεκαετιών, που σημειώνονταν και στους 
προσφυγικούς συνοικισμούς και εκτός προσφυγικών συνοικισμών σε βάρος των εκτοπισθέντων.   

 Η συγκεκριμένη νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα ρυθμίζει την τιτλοποίηση, την έκδοση πιστοποιητικών 
μίσθωσης για όσους απεβίωσαν πριν από το 2006.  Όπως γνωρίζετε πολύ καλά, τότε είχε ψηφιστεί μια 
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νομοθεσία που ρύθμιζε την έκδοση πιστοποιητικών μίσθωσης και, επειδή δεν είχε προβλεφθεί να εκδίδονται τα 
πιστοποιητικά μίσθωσης για όσους κατοικούν στις συγκεκριμένες κατοικίες από τις 20 Ιουλίου του 1974, 
θεωρήθηκε ότι η ημερομηνία έπρεπε να ήταν η ημερομηνία ψήφισης τότε της νομοθεσίας, που ήταν η 4η Απριλίου 
του 2006.  Επομένως, όσοι είχαν αποβιώσει πριν από την 4η Απριλίου του 2006 δεν είχαν το δικαίωμα 
κληρονομικής διαδοχής ούτε το δικαίωμα έκδοσης πιστοποιητικού μίσθωσης.  Με τη νομοθεσία την οποία 
ψηφίζουμε σήμερα αποκαθίσταται αυτή η αδικία.   

 Πρέπει να πω ότι, σε ό,τι αφορά την τροπολογία μας, είχε γίνει αρκετή συζήτηση.  Η τροπολογία μας 
αφορά τους εκτοπισθέντες στους οποίους είχαν υποδείξει οι επαρχιακές διοικήσεις ή η Πολεοδομία χώρους εκτός 
προσφυγικών συνοικισμών, για να ανεγείρουν τις κατοικίες τους.  Είναι ογδόντα περίπου κατοικίες στην επαρχία 
Λευκωσίας και είναι αυτές οι κατοικίες που είναι πίσω από το Υπουργείο Παιδείας, για όσους έχουν αντίληψη 
των περιοχών, στην περιοχή της Ακρόπολης ή απέναντι από το Μακάρειο Νοσοκομείο.  Είναι καμιά δεκαριά σε 
χώρους στη Λεμεσό και είναι δύο-τρεις στη Λάρνακα.  Δεν είναι πάρα πολλοί οι εν λόγω εκτοπισθέντες, αλλά θα 
παρέμεναν αδικημένοι, εάν δεν ρυθμίζαμε την τιτλοποίηση αυτών των κατοικιών, θέμα που δεν μπορούσε να 
ρυθμιστεί, διότι δεν είναι χαρακτηρισμένοι ως προσφυγικοί συνοικισμοί οι χώροι οι οποίοι τούς υποδείχθηκαν.   

 Πρέπει να σας πω ότι δεν απεδέχετο το Υπουργείο Εσωτερικών την έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας.  
Προσπαθήσαμε πάρα πολύ με πρόταση νόμου ή με τροπολογία να δούμε πώς να το ρυθμίζαμε, αλλά υπήρχε ο 
κίνδυνος να αναπεμφθεί η νομοθεσία.  Τελικά, στη συζήτηση επί των τροπολογιών, όταν φτάσαμε στο σημείο το 
Υπουργείο Εσωτερικών να αποδεχθεί την έκδοση πιστοποιητικών μίσθωσης για τους συγκεκριμένους 
ανθρώπους, τροποποιήσαμε την τροπολογία την οποία καταθέσαμε, ούτως ώστε να μη φτάσουμε στο σημείο 
να παιχτεί στο Ανώτατο Δικαστήριο -που υπήρχε ένα ενδεχόμενο- η τύχη αυτών των ανθρώπων ξανά.  Με την 
έκδοση του πιστοποιητικού μίσθωσης θα έχουν το δικαίωμα της μεταβίβασης στα παιδιά τους, της μεταβίβασης 
στα εγγόνια τους, σε οποιονδήποτε κληρονόμο θα ήθελαν ή και το δικαίωμα να πουλήσουν, χωρίς να έχουν 
πλέον κανένα πρόβλημα.  

 Πρέπει να σας θυμίσω όμως ότι το νομοσχέδιο το οποίο ψηφίζουμε σήμερα ήταν πρόταση νόμου την 
οποία καταθέσαμε ως ΑΚΕΛ τον Δεκέμβριο του 2022.  Είχε αναπεμφθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση για 
λόγους όχι ουσιαστικούς αλλά για λόγους διαδικαστικούς.  Αποδεχτήκαμε τότε την αναπομπή, για να μη 
φτάσουμε στο σημείο να πάμε στο Ανώτατο Δικαστήριο τζιαι να έχουμε αποτελέσματα τα οποία ίσως να μας 
δυσκόλευαν στη συνέχεια να ρυθμίσουμε το θέμα.   

 Πρέπει να πούμε ότι συνεργάστηκαν πάρα πολύ οι λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών, όταν 
κατατέθηκε το νομοσχέδιο, και τους είχαμε ενώπιόν μας.  Εάν κράτησε εννιά συνεδρίες το να εξετάζουμε αυτό 
το θέμα, δεν ήταν γιατί ήβραμε δυσκολίες, ήταν γιατί όλοι οι συνάδελφοι στην επιτροπή κατέθεσαν συγκεκριμένες 
τροπολογίες στα αρχικά νομοσχέδια και κανονισμούς, ούτως ώστε να ρυθμιστούν όλες οι αδικίες ή οι 
περισσότερες αδικίες που μπορούσαν να ρυθμιστούν, όλων αυτών των χρόνων.   

 Στους κανονισμούς θα δείτε ότι διαγράφεται η πενταετία που υπήρχε ως περιορισμός στα πιστοποιητικά 
μίσθωσης, για να μπορέσουν να μεταβιβάσουν ή να πουλήσουν.  Θα δείτε ότι διαγράφονται οι επιτόπιοι έλεγχοι 
στην έκδοση των τίτλων ιδιοκτησίας και των πιστοποιητικών μίσθωσης.  Θα δείτε ότι διαγράφονται οι επιτόπιοι 
έλεγχοι στην έκδοση των τίτλων ιδιοκτησίας και των πιστοποιητικών μίσθωσης.  Με τους επιτόπιους ελέγχους, 
εάν κάποιος αρρωστούσε, εάν κάποιος ήταν στο γεροκομείο, εάν κάποια κυρία ήθελε να προσέχει τα εγγόνια 
της τζιαι δεν την έβρισκαν σπίτι οι λειτουργοί, δεν της εξέδιδαν τίτλο ιδιοκτησίας ή πιστοποιητικό μίσθωσης τζιαι, 
αν απεβίωνε, μετά εξέδιδαν επ’ ονόματί της μάλιστα τον τίτλο ιδιοκτησίας.  Διαγράφεται αυτό και θα οδηγούνται 
στο Κτηματολόγιο, για να εκδοθούν.  

 Ρυθμίζεται επίσης κάτι άλλο πολύ σοβαρό.  Οι παθόντες του 1963-1964 και οι παθόντες του 1974 που 
δεν ήταν εκτοπισθέντες είχαν το δικαίωμα να τους παραχωρηθεί σπίτι σε συνοικισμό ή σε αυτοστέγαση οικόπεδο.  
Για αυτούς, εάν ήταν τίτλος ιδιοκτησίας, όλα καλά.  Αν ήταν πιστοποιητικό μίσθωσης, γιατί ανεγέρθηκε πάνω σε 
τουρκοκυπριακή γη, μπορούσαν να το πουλήσουν σε εκτοπισθέντα, αλλά όχι να το μεταβιβάσουν στο παιδί τους 
και τέτοιες περιπτώσεις υπάρχουν πάρα πολλές, κυρίως στη Λεμεσό, όπου είχαμε περισσότερους 
αντιστασιακούς.  Για αυτούς τους ανθρώπους αντιλαμβάνεστε ότι προέκυπτε ένα πολύ άδικο γεγονός, γιατί δεν 
μπορούσαν να μεταβιβάσουν στο παιδί τους, πριν να επωφεληθούν τα δικαιώματά τους από την Yπηρεσία 
Mέριμνας.  Τζιαι αυτό ρυθμίζεται.  Έγινε αποδεκτό από το Υπουργείο Εσωτερικών τζιαι εκφράζουμε την 
ικανοποίησή μας.   

 Θέλω επίσης να εκφράσω ευχαριστίες σε όλους τους συναδέλφους, γιατί εργαστήκαμε έτσι ομαδικά, πάρα 
πολύ, για να μπορέσουμε να πετύχουμε τούτο το αποτέλεσμα, αλλά τζιαι στις υπηρεσίες της Βουλής, αλλά 
ιδιαίτερα τζιαι στη Νομική Υπηρεσία -είναι η πρώτη φορά που το κάμνω- γιατί πάντα, σχεδόν πάντα, όταν έρχεται 
στην επιτροπή Προσφύγων, βάλλει μας δυσκολίες.  Στην προκειμένη περίπτωση ήταν πάρα πολύ 
εποικοδομητικοί τζιαι μπορέσαμε να ρυθμίσουμε τα ζητήματα τούτα, τα οποία ήταν εκκρεμότητες πάρα πολλών 
χρόνων.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυλωνάς.   

 Βάζετέ μου τους χρόνους, σας παρακαλώ, κύριε Κώστα. 

 Ελάτε, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Στο όνομα των χιλιάδων προσφύγων που δεν πήραν ούτε ένα τετραγωνικό μέτρο και χωρίς να διαφωνώ 
βέβαια με τα όσα εξελίσσονται, θα καταψηφίσω στο όνομα αυτών των χιλιάδων προσφύγων, κυρίως αυτών που 
έφυγαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωράμε με την τροπολογία. Έχει επεξηγηθεί.  

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Νίκου Κέττηρου, Χρίστου Χριστοφίδη και Χρίστου Χριστόφια εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε στην επιφύλαξη που προβλέπεται 
στην παράγραφο (α) του άρθρου 2, ως αυτό τροποποιεί το άρθρο 65Β, να προστεθούν, μετά τη φράση 
«πρόσωπο σε τουρκοκυπριακή» (εικοστή πρώτη και εικοστή δεύτερη γραμμή), οι λέξεις «ή κρατική». 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η παραχώρηση πιστοποιητικού μίσθωσης από την αρμόδια 
αρχή, πέραν των περιπτώσεων που ρυθμίστηκαν για κατοικίες που ανεγέρθηκαν σε τουρκοκυπριακή γη εκτός 
κυβερνητικών οικισμών, και σε περιπτώσεις κατοικιών που ανεγέρθηκαν σε κρατική γη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ τριάντα τέσσερις, εναντίον μία ψήφος, δύο αποχές και ένας ή μία δεν 
ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, εγκρίνεται η τροπολογία. 

 Και προχωράμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας. Υπέρ τριάντα οκτώ, εναντίον μία ψήφος και αποχές δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα εννέα.  Υπέρ τριάντα επτά, αποχές δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 1 

 Το πέμπτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2023». 

 Κύριε Κουλία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με την ψήφιση του παρόντος Νόμου, που διευθετεί άπαντα τα θέματα μηδενός εξαιρουμένου, η πρόταση 
που έχουμε ενώπιόν μας… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Δεν έχει νόημα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, έχει πολύ, είναι συναφές.  Δηλαδή διευθετούνται όλα, πλην μιας μικρής ομάδας.  Ο συνάδελφος ο 
Τορναρίτης, στον οποίο έχω ιδιαίτερη εκτίμηση, είπε να ζητήσω αναβολή, για να το δούμε και τούτο το θέμα με 
θετικό πνεύμα, και, παρά το ότι υπάρχει ήδη αναβολή, νομίζω ότι ο πρόεδρος της επιτροπής θα συμφωνεί επί 
τούτου, να έχουμε μια λελογισμένη λύση, αν συμφωνάτε.  Αν δεν συμφωνάτε, θα αγορεύσω επί του προκειμένου 
και θα ψηφίσουμε. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Καμία ένσταση, αλλά νομίζω ότι, επειδή είναι κάτι το οποίο…  Ξέρω την καλή πρόθεση του κ. Κουλία, 
αλλά έχει κάποια σημεία για τα οποία η Νομική Υπηρεσία μάς έθεσε επιφυλάξεις ως προς τη συνταγματικότητά 
της.  Αλλά να το ξαναπάρουμε στην επιτροπή να το ξαναδούμε, κύριε Κουλία, για να μην το έχουμε την άλλη 
βδομάδα και να μη διευθετηθεί.  Μόνο τούτο.  Στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, έχετε ένσταση; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καμία απολύτως, αφού το εισηγούμαι!  Και με τον ίδιο ακριβώς άξαμον που ψηφίσαμε τον προηγούμενο 
νόμο… Ελπίζω οι υπηρεσιακοί να έχουν το ίδιο πνεύμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ελπίζω να κρατηθεί ο ίδιος άξαμος λοιπόν. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μπράβο. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απλώς, για να καταγραφεί, είναι η δεύτερη ή η τρίτη φορά που αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη, έχει ξαναγίνει, κυρία Χαραλαμπίδου, είναι με την έγκριση και του προέδρου της επιτροπής, είναι 
εισηγητής ο κ. Κουλίας, δεν υπάρχει ζήτημα.  Πάει πίσω στην επιτροπή, αλλά σημειώνεται ότι καλό θα ήταν να 
αποφεύγεται η επανάληψη της αναβολής.  Όμως, ακριβώς επειδή η αναβολή έχει ψηφιστεί, πάμε στο επόμενο 
και ο κ. Κουλίας να προσέλθει στην έδρα, παρακαλώ, να προεδρεύσει για τη συνέχεια. 

                                            
 Yπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχή: Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Κωστής Ευσταθίου. 
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 Προχωράμε λοιπόν στο έκτο θέμα.  Είναι εξ αναβολής, έχει συμπληρωματική έκθεση και τιτλοφορείται «Ο 
περί του Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων και Αερίων του Θερμοκηπίου που 
Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 2023.». 

 Κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση θεσμικού πλαισίου, ώστε να παρασχεθεί στον αρμόδιο υπουργό η δυνατότητα λήψης μέτρων 
για τη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου και τη μείωση των εκπομπών ατμοσφαιρικών ρύπων, με 
κριτήριο τη μείωση των εκπομπών και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων που προέρχονται από τις οδικές 
μεταφορές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τo νομοσχέδιο 
«Ο περί του Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων και Αερίων του 

Θερμοκηπίου που Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Κώστας Κώστα Βαλεντίνος Φακοντής 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χρύσανθος Σαββίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δέκα συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 23ης Μαρτίου και 5ης Οκτωβρίου 2023.  
Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, καθώς και η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, 
εκπρόσωποι του δήμου Λευκωσίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΕΤΕΚ, 
των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ, ΚΕΒΕ και ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκίνητων και 
Ηλεκτρικών Οχημάτων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Εμπορίας Αυτοκινήτων, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ) και του Συλλόγου Συγκοινωνιολόγων Κύπρου.   

 Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χρίστος Ορφανίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση θεσμικού πλαισίου, ώστε να παρασχεθεί στον αρμόδιο 
υπουργό η δυνατότητα λήψης μέτρων για τη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου και τη μείωση των 
εκπομπών ατμοσφαιρικών ρύπων με κριτήριο τη μείωση των εκπομπών και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων 
που προέρχονται από τις οδικές μεταφορές. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο, ως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προτείνονται ρυθμίσεις για την 
παραχώρηση δυνατότητας στον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού λάβει υπόψη τις απόψεις 
της αρμόδιας για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα τεχνικής επιτροπής και της αρχής τοπικής διοίκησης, να 
εκδίδει διατάγματα που αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Τον καθορισμό περιοχών ή οδών με χαμηλές ή μηδενικές εκπομπές. 

2. Την απαγόρευση διακίνησης οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών με τη θέσπιση γεωγραφικών ή/και 
χρονικών περιορισμών στη βάση της έκτασης της ρύπανσης που προκαλεί το όχημα στην ατμόσφαιρα. 

3. Τον καθορισμό ημερομηνίας πέραν της οποίας δεν θα επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων καθορισμένων 
κατηγοριών στη βάση της έκτασης της ρύπανσης που προκαλεί το όχημα στην ατμόσφαιρα. 

4. Την επιβολή χρέωσης για τη διακίνηση οχημάτων σε συγκεκριμένες περιοχές ή οδούς ανάλογα με την 
έκταση της ρύπανσης που προκαλεί το όχημα στην ατμόσφαιρα. 

 Σημειώνεται ότι από τους περιορισμούς αυτούς εξαιρούνται δημόσιες κοινωφελείς υπηρεσίες, ενώ 
παράλληλα προβλέπεται η παραχώρηση κινήτρων και αντισταθμιστικών μέτρων σε κατοίκους και σε 
εργαζομένους των επηρεαζόμενων περιοχών. 
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 Παράλληλα, ο έλεγχος της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου ανατίθεται στην Αστυνομία, στους 
επόπτες των οδικών μεταφορών, στους δημοτικούς τροχονόμους και σε εργοδοτουμένους της οικείας αρχής 
τοπικής διοίκησης, εφόσον οι τελευταίοι οριστούν ειδικά για τον σκοπό αυτό από τον αρμόδιο υπουργό.  
Συναφώς, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει και επιπρόσθετες πρόνοιες, που αφορούν στην παραχώρηση 
συγκεκριμένων εξουσιών στα πιο πάνω πρόσωπα, στις υποχρεώσεις των οδηγών και άλλων προσώπων που 
διέρχονται ή βρίσκονται στις επηρεαζόμενες περιοχές και στις ποινές που δύναται να επιβληθούν στους 
παρανομούντες.  Τέλος, παρέχεται η δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης των αδικημάτων, καθώς και η δυνατότητα 
καταγραφής των παραβάσεων μέσω συσκευών φωτοεπισήμανσης. 

 Ο τότε αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
επισήμανε τη σημαντική επίδραση των οδικών μεταφορών στις εκπομπές ατμοσφαιρικών ρύπων και στις 
επιπτώσεις των ρύπων αυτών στην ανθρώπινη υγεία και ποιότητα ζωής.  Επιπροσθέτως, ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι, ως απόρροια των πιο πάνω, το κράτος εκπόνησε το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τη Βελτίωση της 
Ποιότητας του Αέρα στην Κύπρο, που στοχεύει στη μείωση των ατμοσφαιρικών ρύπων και των αερίων του 
θερμοκηπίου, σημαντικό μέρος των οποίων προέρχεται από τις οδικές μεταφορές.  Πέραν αυτού, όπως σημείωσε 
ο ίδιος, οι ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της χώρας σε ό,τι αφορά στα περιβαλλοντικά ζητήματα απαιτούν τη 
δραστική μείωση των εκπομπών αυτών.  Τέλος, σύμφωνα με τον ίδιο, το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε με σκοπό την 
επίτευξη των πιο πάνω στόχων και αποτελεί την αναγκαία νομική βάση για τη λήψη μέτρων που αποσκοπούν 
στη μείωση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τις εκπομπές που προέρχονται από τις οδικές μεταφορές. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας 
συμφώνησε εν γένει με τις προτεινόμενες πρόνοιες.  Ωστόσο, προσέθεσε, θα ήταν θεμιτό όπως ο προτεινόμενος 
νόμος περιλαμβάνει ρυθμίσεις βοηθητικές προς τις προσπάθειες του υπουργείου που εκπροσωπεί σε ό,τι αφορά 
στη μείωση της κατανάλωσης ενέργειας στον τομέα των μεταφορών. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκίνητων και Ηλεκτρικών Οχημάτων εξέφρασε 
ανησυχία αναφορικά με τους σχεδιασμούς της κυβέρνησης για τον καθορισμό ημερομηνίας πέραν της οποίας 
δεν θα επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων που δεν πληρούν τις προδιαγραφές αντιρρυπαντικής τεχνολογίας ή και 
τα όρια εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα, υποστηρίζοντας ότι το ζήτημα αυτό ρυθμίζεται από το κοινοτικό νομικό 
πλαίσιο.  Περαιτέρω, κατέθεσε γραπτώς ορισμένες εισηγήσεις επί των προτεινόμενων διατάξεων, όπως ο 
καθορισμός ορίων αντιρρυπαντικής τεχνολογίας για υπηρεσιακά οχήματα των τοπικών αρχών διοίκησης και για 
οχήματα που εκτελούν δημόσιες μεταφορές. 

 Ο εκπρόσωπος του Συλλόγου Συγκοινωνιολόγων Κύπρου διαφώνησε με ορισμένες από τις 
προτεινόμενες εξαιρέσεις εφαρμογής συγκεκριμένων προνοιών του νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, υποστήριξε ότι οι 
εργαζόμενοι στις περιοχές ή οδούς χαμηλών ή μηδενικών εκπομπών δεν πρέπει να εξαιρούνται από τις διατάξεις 
του προτεινόμενου νόμου, παρά μόνο για συγκεκριμένη μεταβατική περίοδο.  Επίσης, υποστήριξε ότι οι κρατικές 
υπηρεσίες και οι τοπικές αρχές πρέπει να έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις έναντι των προτεινόμενων νομοθετικών 
διατάξεων όπως το σύνολο των πολιτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω παρατηρήσεων, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων: 

1. η συμπλήρωση του απαραίτητου νομοθετικού πλαισίου που αφορά στο υπό εξέταση θέμα με την 
κατάθεση των απορρεόντων από τον προτεινόμενο νόμο κανονισμών, αλλά και των τροποποιήσεων 
άλλων συναφών νομοθεσιών, 

2. η παραχώρηση κινήτρων στους κατοίκους και στους εργαζομένους των επηρεαζόμενων περιοχών, ώστε 
να αποκτήσουν οχήματα συμβατά με το υπό αναφορά νομοσχέδιο και 

3. η παραχώρηση διευκολύνσεων στους κατοίκους των πιο πάνω περιοχών μέχρις ότου η απόκτηση των εν 
λόγω οχημάτων καταστεί εφικτή.   

 Το αρμόδιο υπουργείο, λαμβάνοντας υπόψη τους πιο πάνω προβληματισμούς των μελών της επιτροπής, 
επανεξέτασε το νομοσχέδιο και, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο, 
επιφέροντας σε αυτό επιμέρους τροποποιήσεις που αφορούν: 

1. τη διεύρυνση της εξουσίας του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ώστε να λαμβάνει 
περαιτέρω μέτρα που αποσκοπούν στη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου και των 
εκπομπών αερίων ρύπων, όπως είναι η ρύθμιση του ορίου ταχύτητας και η δυνατότητα στάθμευσης σε 
περιοχές χαμηλών εκπομπών ρύπων και 

2. τη δυνατότητα διέλευσης οχημάτων υπηρεσιών κοινωφελούς αποστολής διαμέσου οδών και περιοχών 
χαμηλών ή μηδενικών εκπομπών ρύπων, χωρίς την προηγούμενη εξασφάλιση έγκρισης, όταν οι 
αναγκαίες εργασίες κρίνονται ως επείγουσας φύσεως.   

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως επιφέρει στο κείμενο του νομοσχεδίου 
τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση ορισμένων προνοιών του και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής 
απόψεως. 
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 Ακολούθως, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να προωθήσει το 
νομοσχέδιο ως διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής 
απόφασης. 

 Ωστόσο, η υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης ανεστάλη, επειδή η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, με επιστολή της ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2023, ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι 
προτεινόμενες πρόνοιες παραβιάζουν τον ευρωπαϊκό κανονισμό που αφορά στην προστασία των δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα και έτσι ο τότε Αναπληρωτής Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων κάλεσε την επιτροπή, με επιστολή του ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2023, όπως αναβάλει 
την προώθηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής σε μεταγενέστερη συνεδρία της, ώστε να προηγηθεί 
διαβούλευση επί των παρατηρήσεων της επιτρόπου. 

 Ακολούθως, το αρμόδιο υπουργείο, με επιστολή του γενικού διευθυντή, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 
2023, κατέθεσε στην επιτροπή δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, το οποίο, ως αναφέρεται στην 
επιστολή, ετοιμάστηκε ύστερα από διαβούλευση του εκπροσώπου του αρμόδιου υπουργείου με το Γραφείο της 
Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας.  
Συναφώς, η επιτροπή συνέχισε, παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, την κατ’ άρθρον συζήτηση του νομοσχεδίου επί του δεύτερου αναθεωρημένου 
κειμένου αυτού.   

 Στο στάδιο της εξέτασης του κειμένου του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων παρουσίασε στην επιτροπή τις τροποποιήσεις που συμπεριελήφθησαν σε αυτό και 
αφορούν το λεκτικό των διατάξεών του, κατά τρόπο ώστε να διασφαλίζεται ότι η δευτερογενής νομοθεσία, που 
δυνατόν να εκδοθεί δυνάμει των προτεινόμενων διατάξεων για την καταγραφή παραβάσεων μέσω συσκευών 
φωτοεπισήμανσης, θα λαμβάνει δεόντως υπόψη την κείμενη ημεδαπή και ευρωπαϊκή νομοθεσία σε ό,τι αφορά 
στην επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και συναφώς οι υπό αναφορά κανονιστικές διοικητικές 
πράξεις θα εκδίδονται ύστερα από διαβούλευση με το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον 
της ολομέλειας του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για 
τo νομοσχέδιο «Ο περί του Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων και 

Αερίων του Θερμοκηπίου που Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος  Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Κώστας Κώστα Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Φωτεινή Τσιρίδου Βαλεντίνος Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων επανεξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, για το οποίο υποβλήθηκε ήδη έκθεση στην ολομέλεια του σώματος στις 19 Οκτωβρίου 2023, σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Οκτωβρίου 2023.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

 Υπενθυμίζεται ότι η συζήτηση του νομοσχεδίου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας του σώματος 
στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 2023, ώστε η αρμόδια επιτροπή να επανεξετάσει 
ορισμένες πρόνοιες αυτού.  Υπενθυμίζεται επίσης ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου, οι θέσεις και οι απόψεις των 
εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεσή 
της.   

 Σύμφωνα με την εν λόγω έκθεση, σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση νομικού πλαισίου, 
ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον αρμόδιο υπουργό να λαμβάνει μέτρα για τη μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου και τη μείωση των εκπομπών ατμοσφαιρικών ρύπων με κριτήριο τη μείωση των 
εκπομπών και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων που προέρχονται από τις οδικές μεταφορές. 

Στο πλαίσιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν τα ακόλουθα ζητήματα:  

1. Το χρονοδιάγραμμα εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου από το αρμόδιο υπουργείο και η προτεραιότητα 
που εκτιμάται ότι θα δοθεί για την εφαρμογή των ειδικών μέτρων.  Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφερε ότι με βάση το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας ο 
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προτεινόμενος νόμος θα πρέπει να ψηφιστεί πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους.  Περαιτέρω,  όπως 
συμπλήρωσε, δύο τουλάχιστον από τα ειδικά μέτρα που προνοούνται σε αυτόν θα πρέπει να 
εφαρμοστούν μέχρι το 2025.  Ωστόσο, όπως διευκρίνισε, δεν έχει ακόμα απασχολήσει το υπουργείο ποια 
από αυτά τα μέτρα θα εφαρμοστούν κατά προτεραιότητα. 

2. Η έκταση της δυνατότητας που παραχωρείται στον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να 
εκδίδει διατάγματα που να αφορούν στη λήψη ειδικών μέτρων για τη μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου και τη μείωση των εκπομπών ατμοσφαιρικών ρύπων που προέρχονται από τις οδικές 
μεταφορές, καθώς και ο ρόλος της Τεχνικής Επιτροπής, στην οποία ανατίθεται η μελέτη και η κατάθεση 
εισηγήσεων για τη λήψη των πιο πάνω ειδικών μέτρων ενώπιον του υπό αναφορά υπουργού.  
Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφερε ότι εναπόκειται στον εκάστοτε 
υπουργό να αποφασίζει τα ειδικά μέτρα και ότι ο ρόλος της Τεχνικής Επιτροπής είναι σαφής με βάση τις 
προτεινόμενες διατάξεις. 

3. Η παραχώρηση δυνατότητας στον αρμόδιο υπουργό ο οποίος μεταξύ άλλων ειδικών μέτρων θα καθορίσει 
τη συγκεκριμένη ημερομηνία μετά από την οποία δεν θα επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων καθορισμένων 
κατηγοριών, τα οποία δεν πληρούν τις προδιαγραφές αντιρρυπαντικής τεχνολογίας ή/και τα όρια 
εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα (CO2) που καθορίζονται από τον αρμόδιο υπουργό με διάταγμά του 
που εκδίδεται δυνάμει των διατάξεων του ίδιου νόμου ή/και που κινούνται με συμβατικά καύσιμα.  
Ειδικότερα,  σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών το μέτρο αυτό 
συμπεριλαμβάνεται στη δέσμη προτάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία αποσκοπεί στη 
διαμόρφωση πλαισίου για την επίτευξη των κλιματικών στόχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την ονομασία 
«Προσαρμογή στον στόχο του 55%» (Fit for 55).  Περαιτέρω, η δέσμη αυτή αποτελεί μια σειρά προτάσεων 
για την αναθεώρηση και την επικαιροποίηση της ενωσιακής νομοθεσίας και για τον καθορισμό νέων 
πρωτοβουλιών, με στόχο να διασφαλιστεί ότι οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνάδουν με τους 
κλιματικούς στόχους που έχουν συμφωνηθεί από το Συμβούλιο και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Όπως 
επίσης επισήμανε, σε περίπτωση που δεν συμπεριληφθεί στο υπό εξέταση νομοσχέδιο, το εν λόγω μέτρο 
θα πρέπει να υιοθετηθεί στη συνέχεια κατά την εναρμόνιση του εθνικού με το ενωσιακό νομοθετικό 
πλαίσιο, για αυτό και το υπουργείο μερίμνησε για την ολοκληρωμένη ρύθμιση του νόμου σύμφωνα με τις 
τελευταίες εξελίξεις γύρω από το όλο θέμα. 

4. Το ενδεχόμενο προσθήκης στο άρθρο 6 που αφορά τις εξαιρέσεις από την εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου και των οχημάτων παροχέων διάφορων αναγκαίων υπηρεσιών για την 
καθημερινότητα προς τους διαμένοντες στις περιοχές που θα εφαρμοστούν ειδικά μέτρα, όπως είναι οι 
υδραυλικοί, οι ηλεκτρολόγοι, οι ιερείς, οι συντηρητές και άλλου παρόμοιου είδους επαγγέλματα ή 
λειτουργήματα.  Για την εισήγηση αυτή ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφερε ότι, 
παρ’ όλο που ενδεχομένως να υφίσταται τέτοια ανάγκη, εντούτοις δεν κρίνεται σκόπιμη η προσθήκη της 
εν λόγω εξαίρεσης, καθότι η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου θα καθίστατο ιδιαίτερα δυσχερής.   

5. Το ενδεχόμενο τροποποίησης των προτεινόμενων διατάξεων, κατά τρόπο ώστε τα οχήματα της 
Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών να εξαιρούνται από την εφαρμογή των προνοιών του προτεινόμενου 
νόμου, όπως θα εξαιρούνται και τα οχήματα της Αστυνομίας, των ενόπλων δυνάμεων, των υπηρεσιών 
πολιτικής άμυνας, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, των ασθενοφόρων και των υπηρεσιακών οχημάτων 
των αρχών τοπικής διοίκησης, για τα οποία έχει ήδη συμπεριληφθεί σχετική πρόνοια.  Ειδικότερα, η 
διόρθωση αυτή κρίνεται σκόπιμη, ώστε ο προτεινόμενος νόμος να συνάδει με την αυτονόμηση της 
Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών από την Αστυνομία, την απρόσκοπτη εκπλήρωση της αποστολής 
της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών και την πρόσφατη ψήφιση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 2023.  Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών συμφώνησε με την εν λόγω τροποποίηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να συμπεριληφθούν στις εξαιρέσεις από 
την εφαρμογή των προνοιών του προτεινόμενου νόμου και τα οχήματα της Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφοριών, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

(Στο σημείο αυτό την Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Έχουμε τροπολογίες;  Πού είναι οι τροπολογίες μας;   

 Να τις διαβάσει ο Νικόλας.   

 Παρακαλώ να διαβαστεί η τροπολογία, κύριε γραμματέα, που έχεις μπροστά σου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Κώστα Κώστα, Γιαννάκη Γαβριήλ και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί του 
Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων και Αερίων του Θερμοκηπίου 

που Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 3 του νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να προστεθεί, αμέσως μετά το εδάφιο (1) αυτού, η 
ακόλουθη επιφύλαξη: 

 «Νοείται ότι, τα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4 καθορίζονται με 
κανονισμούς, σύμφωνα με το άρθρο 13.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα ειδικά μέτρα 
που προβλέπονται στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4 και τα οποία αφορούν τον καθορισμό ημερομηνίας 
πέραν της οποίας δεν θα επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών, τα οποία δεν 
πληρούν τις προδιαγραφές αντιρρυπαντικής τεχνολογίας ή και τα όρια εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα 
ή και που κινούνται με συμβατικά καύσιμα, να καθορίζονται με κανονισμούς και όχι με διάταγμα. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

2. Το άρθρο 4 του νομοσχεδίου τροποποιείται ώστε: 

 α. να προστεθεί αμέσως μετά την παράγραφο (ια) η ακόλουθη επιφύλαξη:    

   «Νοείται ότι, τα προβλεπόμενα στις παραγράφους (α), (β), (γ), (ζ), (η) και (ι) ειδικά μέτρα δεν 
δύναται να καθοριστούν με διάταγμα, σύμφωνα με το άρθρο 3, πριν από την 1η Ιανουαρίου 2027.». 
και 

 β. να διαγραφεί από την παράγραφο (ε) η φράση «που καθορίζονται από τον Υπουργό με διάταγμά 
του που εκδίδεται δυνάμει των διατάξεων του εδαφίου (1) του άρθρου 3» (πέμπτη, έκτη και έβδομη 
γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται συγκεκριμένα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στο άρθρο 4 
του προτεινόμενου νόμου να μη δύναται να τεθούν σε εφαρμογή μέσω διατάγματος, δυνάμει του άρθρου 
3, πριν από την 1η Ιανουαρίου 2027. Επιπρόσθετα σκοπείται τα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στην 
παράγραφο (ε) του άρθρου 4 να μην καθορίζονται με διάταγμα αλλά με κανονισμούς οι οποίοι εκδίδονται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

3. Το άρθρο 13 του νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να προστεθεί στο εδάφιο (2) η ακόλουθη νέα 
παράγραφος, αφού αναριθμηθεί η υφιστάμενη παράγραφος (β) σε παράγραφο (γ):   

 «(β)  τον καθορισμό των αναφερόμενων στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως τα ειδικά μέτρα τα οποία προβλέπονται στην 
παράγραφο (ε) του άρθρου 4 καθορίζονται με κανονισμούς οι οποίοι εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Έλα, κύριε Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο αυτό το οποίο είχαμε δει σε δέκα συνεδρίες είναι η δεύτερη φορά που 
κοντεύει να έρθει στην ολομέλεια και τελικά ήρθε.  Στην προηγούμενη σύνοδο στο παρά ένα σταμάτησε μετά 
από παρατηρήσεις της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, διότι δεν είχε ζητηθεί η 
άποψη της, έτσι το καλοκαίρι χρειάστηκε να γίνει διαβούλευση μαζί της, να ξανασυζητήσουμε, να έρθει στην 
ολομέλεια την προηγούμενη βδομάδα και στο τέλος να αναβληθεί για σήμερα.   

 Το νομοσχέδιο αυτό βασικά -και με βάση κάτι που ανάφερε και ο κ. Στεφάνου προηγουμένως, ότι 
πληρώνουμε €350 εκατομ. πέναλτι για ρύπους- προσπαθεί να λιγοστέψει σε κάποιο βαθμό αυτά τα πέναλτι που 
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παίρνουμε για τους ρύπους, διότι ένας μεγάλος αριθμός ρύπων προέρχεται από τα καύσιμα των αυτοκινήτων, 
με μέτρα που αναφέρονται μέσα στο νομοσχέδιο, τα οποία θα εφαρμοστούν με βάση την υποχρέωση που 
έχουμε.  Πρώτη υποχρέωση, με βάση το Σχέδιο Ανάκαμψης, είναι να ψηφιστεί το νομοσχέδιο μέχρι το τέλος του 
2023.  Είμαστε μέσα στα χρονικά πλαίσια και τουλάχιστον δύο από τις εισηγήσεις που αναφέρονται για 
ελαχιστοποίηση των ρύπων να τεθούν σε εφαρμογή μέχρι το 2025.  Το νομοσχέδιο αναφέρεται σε μια σειρά 
μέτρων τα οποία θα λιγοστέψουν, κατά την άποψη τη δική μας, τους ρύπους αυτοκινήτων στην ατμόσφαιρα.   

 Έχοντας υπόψη όλα αυτά και τον σκοπό του νομοθετήματος, εμείς, ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία, θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  Βλέποντας όμως τις τροπολογίες των συναδέλφων του ΑΚΕΛ, βλέπουμε ότι 
πρώτον μεταφέρουν υποχρεωτικά μεγάλο αριθμό των μέτρων αυτών να ξεκινήσουν να ισχύουν από το 2027.  
Για να είμαι δίκαιος απέναντί τους, αφήνουν τρία εκ των οκτώ, δέκα να εφαρμοστούν προηγουμένως, κάποια 
τρία που έκριναν ότι αυτά είναι τα αναγκαία, ενώ τα υπόλοιπα εφτά θα πρέπει να εφαρμοστούν μετά την 1η 
Ιανουαρίου 2027.  Εμείς δεν συμφωνούμε με αυτό.   

 Επίσης, ενώ μέσα αναφέρεται σε διάφορα σημεία σε διατάγματα τα οποία εκδίδει ο υπουργός -αλλά, 
προσέξετε, σε διατάγματα για συγκεκριμένους λόγους- και, αφού ακούσει την άποψη τεχνικής επιτροπής, 
απαρτιζόμενης από δεκαπέντε άτομα υπεύθυνους διαφόρων τμημάτων που ασχολούνται με το θέμα, άλλων 
οργανώσεων, καθώς και των τοπικών αρχών…  Δηλαδή η απόφαση του όποιου υπουργού θα βασίζεται και στις 
συμβουλές που θα ακούσει από την τεχνική επιτροπή, που είναι καθορισμένη με βάση τη νομοθεσία.  Άρα, και 
σε αυτό τον τομέα, και σε αυτό το θέμα η θέση μας είναι ότι η τροπολογία θα απορριφθεί. 

 Εν κατακλείδι, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι αυτό το νομοθέτημα θα προσφέρει εργαλεία τα οποία θα 
μπορέσουν σιγά σιγά και με την πάροδο του χρόνου να βοηθήσουν έτσι να καθαρίσει λίγο η ατμόσφαιρα ή 
τουλάχιστον να μη μολυνθεί περισσότερο και να λιγοστέψουν ίσως τα πρόστιμα που παίρνουμε, διότι αυτό δεν 
το κάναμε προηγουμένως.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φυσικά, αν ρίξουν κανένα πύραυλο στην γειτονιά μας, εννά πάει χαμένος ο κόπος μας, αλλά εν πάση 
περιπτώσει θα κάνουμε το καθήκον μας εμείς.   

 Ο συνάδελφος ο Βαλεντίνος. 

ΒΑΛΕΝΤΙΝΟΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο στόχος και η φιλοσοφία του νομοσχεδίου κινείται προς την πράσινη μετάβαση.  Έχει στόχο τη μείωση 
των εκπομπών των ατμοσφαιρικών ρύπων και των αερίων του θερμοκηπίου από τις οδικές μεταφορές και τον 
περιορισμό των περιβαλλοντικών επιπτώσεων.  Συμφωνούμε με τη φιλοσοφία και με τους στόχους του 
νομοσχεδίου.  Παρά ταύτα όμως, δεν μπορούμε να αγνοήσουμε συγκεκριμένα μέτρα, με τα οποία μέσω 
διατάγματος ο υπουργός μπορεί να περιορίσει την κυκλοφορία, και τη δημιουργία δακτυλίων, όπου απαγορεύεται 
η κυκλοφορία σε συγκεκριμένα οχήματα για συγκεκριμένες ώρες, και τίθενται κάτω πάρα πολλοί περιορισμοί.   

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτά τα μέτρα, με την τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει, μπορούν να 
εφαρμοστούν από το 2027 και μετά, γιατί η κοινωνία μας δεν είναι ώριμη ακόμη, δεν έχουν προηγηθεί 
γενναιόδωρα σχέδια απόσυρσης παλαιών οχημάτων και αντικατάστασής τους από οχήματα με αντιρρυπαντική 
τεχνολογία, που θα επωφελούνται όλα τα εισοδηματικά στρώματα της κοινωνίας.  Επίσης, δεν έχει προχωρήσει 
η βελτίωση στα μέσα μαζικής μεταφοράς, δεν έχει προχωρήσει η ανανέωση του στόλου των λεωφορείων, η 
πύκνωση των διαδρομών, η δημιουργία στάσεων λεωφορείων, για να μπορεί ο κόσμος να μπαίνει στους 
δακτυλίους που θα δημιουργηθούν με τα μέσα μαζικής μεταφοράς.  Επίσης, δεν έχουν επεκταθεί οι 
ποδηλατόδρομοι και οι υποδομές, για να υπάρχει ένα ολοκληρωμένο δίκτυο και να ενισχυθεί η μικροκινητικότητα. 
Περαιτέρω χρειαζόμαστε επιπλέον καλλιέργεια της οικολογικής κουλτούρας και της παιδείας. Και τα ΣΒΑΚ, εκτός 
από της Λευκωσίας, τα άλλα όλα είναι στην κατάψυξη.  Θεωρούμε ότι, για να μπορεί να προχωρήσουν αυτά τα 
διατάγματα του υπουργού μέχρι το 2025, πρέπει να εφαρμοστούν όλα αυτά και, επειδή δεν μπορούν μέχρι το 
2025 να ολοκληρωθούν όλα αυτά τα μέτρα, θεωρούμε ότι η παράταση μέχρι το 2027 είναι ένας λογικός χρονικός 
περιορισμός, για να μπορεί να τεθεί σε εφαρμογή το συγκεκριμένο διάταγμα.   

 Επιπλέον, και για τη δεύτερη τροπολογία αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι το νομοσχέδιο έχει πρόνοια που 
δίνει το δικαίωμα πάλι στον υπουργό μέσω διατάγματος να καθορίζει ημερομηνία πέραν της οποίας δεν θα 
επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών.  Εμείς θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη πρόνοια για 
το διάταγμα πρέπει να αντικατασταθεί με κανονισμούς.  Θεωρούμε ότι επηρεάζονται πάρα πολλοί πολίτες, 
επηρεάζεται το λιανικό εμπόριο, επηρεάζονται οι πολίτες και η Βουλή δεν πρέπει να απωλέσει αυτό το δικαίωμα 
που έχει και ισχύει και σήμερα και να εκχωρήσει το δικαίωμα στον υπουργό να έρχεται μέσω διατάγματος να 
καθορίζει ποια οχήματα θα εισάγονται μέσα στη Δημοκρατία και να μπαίνουν χρονικά περιθώρια.  Γι’ αυτό πρέπει 
μέσω κανονισμών, για να γνωρίζει και η Βουλή ακριβώς τους λόγους και τα συγκεκριμένα οχήματα και τις 
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κατηγορίες οι οποίες θα εισάγονται, ώστε να περιοριστούν οι ρύποι.  Επαναλαμβάνω ότι ο στόχος και η 
φιλοσοφία του νομοσχεδίου είναι η πράσινη μετάβαση και εμείς συμφωνούμε γενικά προς αυτές τις δράσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο από την Πάφο και θα πάμε στον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου. 

 Κύριε Χαράλαμπε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Καταλαβαίνετε ότι τούτες οι περιοχές λειτουργούν στην Ευρώπη εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Ένα ʼπoύ 
τα φοβερά πλεονεκτήματα τα οποία έχεις, όταν κηρύξεις τέτοιες περιοχές, που, αν θέλετε να τις ψάξετε στο 
διαδίκτυο, είναι  “Low Emissions Zone”, LEZ, θα δείτε ότι το πλεονέκτημα το οποίο προσφέρεται είναι το γεγονός 
ότι μειώνονται οι ρύποι, που είναι επικίνδυνοι για την υγεία, γιατί βασικά το τι κάμνεις είναι ότι κηρύττεις περιοχές 
χαμηλών ρύπων τις περιοχές που μεινίσκει κόσμος στα σπίθκια.   Στην Κύπρο δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι πάνω 
από 600 άτομα κάθε χρόνο χάνουν πρόωρα τη ζωή τους λόγω της κακής ποιότητας του αέρα.  Τζιαι το να είμαι 
στο σπίτι τζιαι να περνούν ʼπού έξω ʼπού το σπίτι μου αυτοκίνητα για συντόμιν έν’ κάτι το οποίο θα το σταματήσει 
τούτη η νομοθεσία.  Βοηθούμε τον κόσμο. 

 Το δεύτερο πράγμα το οποίο είναι το μεγάλο πλεονέκτημα, είναι το γεγονός ότι μειώνεις γενικά τζιαι τους 
ρύπους που έχουν για το κλίμα, αλλά, επαναλαμβάνω, τούτα τα μέτρα είναι μέτρα τα οποία βοηθούν τις 
κατοικημένες περιοχές να ξεφορτωθούν το πρόβλημα που κόβκει ο κόσμος συντόμιν ̓ πού μες στα σπίθκια, όπου 
δημιουργούνται πολλά αυτοκίνητα, που κατεβαίνουν αυτοκίνητα τζιαι παρκάρουν πόξω ʼπού τα σπίθκια.  Τούτο 
το πράγμα περιορίζεται πολλά. 

 Για τούτο τον λόγο όμως έντζιε πολλά δύσκολο να δκιαλέξεις τις περιοχές.  Γι’ αυτό χρειάζεται να γίνει 
σωστά η μελέτη, ο σχεδιασμός, γιατί, αν με μπλοκάρει να περνώ με το αυτοκίνητό μου ʼπού μια γειτονιά, εννά 
πρέπει να έσιει κάποιο άλλο τρόπο να πάω τζιειαμαί που πρέπει να πάω.   Γι’ αυτό έν’ καλά που έχουμε τα δκυο 
χρόνια να κάμουν τες μελέτες τους, να μου δώκει τους εναλλακτικούς τρόπους να μετακινηθώ, αλλά 
καταλαβαίνετε ότι τούτο έν’ ένα μέτρο το οποίο -θέλουμε, δεν θέλουμε- εννά μπει, υπάρχει στη ζωή στην Ευρώπη 
εδώ και πολλά χρόνια.  Και μάλιστα να σας πω ότι εξεκινήσαν τωρά οι πόλεις τζιαι βάλλουν την έξτρα χαμηλών 
ρύπων -όχι χαμηλών ρύπων- περιοχή, την έξτρα χαμηλών ρύπων περιοχή τζιαι εννά δείτε τζιαι τις αντιδράσεις 
που υπάρχουν σε διάφορες περιοχές.  Έν’ κάτι που έν’ απαραίτητο να κάμουμε τζιαι χαίρομαι που επιτέλους 
στην Κύπρο εννά ξεκινήσουμε τζιαι τούτο, αλλά, επαναλαμβάνω, θέλει πολλή προσοχή ο σχεδιασμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεοπέμπτου, τούτοι οι πύραυλοι που τρέχουν εις τη γειτονιά μας επηρεάζουν μας καθόλου;  Το 
περιβάλλον; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Βέβαια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο συνάδελφος ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους. 

 Κύριε Ανδρέα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ξέρετε, ορισμένα πράγματα πρέπει να ταιριάζουν με τον κοινό νου.  Δηλαδή, για παράδειγμα, επειδή θα 
αλλάξουν τις διαδρομές, ορισμένες κατηγορίες οχημάτων θα πάψουν να εκπέμπουν ρύπους;  Η απάντηση είναι 
όχι!  Άρα, η συσσωρευμένη συνολικά εκπομπή αερίων δεν θα αλλάξει.  Απλά, λέει ο κ. Θεοπέμπτου ότι μια 
γειτονιά που είναι πυκνοκατοικημένη δεν θα επιβαρύνεται τόσο πολύ, γιατί θα επιβαρύνεται κάποια άλλη γειτονιά.  
Η πρώτη επισήμανση. 

 Η δεύτερη επισήμανση.  Έχω πει τζιαι κατ’ ιδίαν του κ. Μουσιούττα ότι οι ρύποι που πληρώνουμε κάθε 
χρόνο…  Παλιά ήταν € 100 εκατομ., €150 εκατομ., €200 εκατομ., φέτος είναι… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Έν’ €350 εκατομ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Ναι, €350 εκατομ.  Εάν πραγματικά πιστεύει αυτό το σώμα ότι με τα μέτρα του νόμου θα μειωθούν τα 
πρόστιμα αυτά, ε, τι να πω!  Ειλικρινά,  αφού η κυριότερη πηγή προβλημάτων με τους ρύπους είναι η Αρχή 
Ηλεκτρισμού.   

 Και το επόμενο ερώτημα που εγείρεται είναι το εξής:  Είσαστε βέβαιοι ότι ο υπουργός, που θα του 
δώσουμε αυτές τις εξουσίες, διαθέτει -δεν θα πω για προσόντα πολιτικά- τους αρμοδίους και θα έχει την 
ικανότητα κάθε μήνα, κάθε εξάμηνο να κρίνει αν η ενορία του Αποστόλου Πέτρου και Παύλου στη Λεμεσό είναι 
πιο βεβαρημένη από την ενορία του Αγίου Ιωάννη;  Άρα, το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, είναι αλλού.  Δεν είναι 
λύση αυτός ο νόμος.   

 Είπε ο συνάδελφος του ΑΚΕΛ για πράσινη μετάβαση.  Ακούστε, πράσινη μετάβαση, πράσινη ανάπτυξη, 
τούτα όλα πράσινα άλογα είναι!  Θέλει πράγματι το κράτος να μειώσει τις εκπομπές αερίων;   Αν θέλει 
πραγματικά, να πάει να κάμει απόσυρση όλων των παλαιών οχημάτων, να βάλει δυνατά το χέρι στην τσέπη και 
να αποζημιώσει όλους αυτούς, για να πάνε να αγοράσουν καινούργια αυτοκίνητα, όπως έκαμε κάποτε η 
κυβέρνηση στην Ελλάδα.  Αυτή είναι η λύση. 

 Η δεύτερη λύση αφορά αυτό το καθημερινό βάσανο σε Λευκωσία και Λεμεσό -και στις δύο πόλεις- το 
κυκλοφοριακό πρόβλημα.  Φεύγει ο άλλος να πάει να πάρει τα παιδιά του στο σχολείο, να πάει στη δουλειά του.  
Η διαδρομή είναι δέκα λεπτά.  Όταν περιμένει για σαράντα πέντε λεπτά, το αυτοκίνητο εννοείται ότι είναι 
ξεκινημένο, διότι δεν έχουν όλοι αυτά τα περιβόητα αυτοκίνητα που, άμα σταματάς, σταματά τζιαι η μηχανή.  
Αυτά είναι τα προβλήματα!   

 Και η τελευταία μου επισήμανση.  Κάποτε η Κύπρος λόγω κλίματος, λόγω της αποικιοκρατίας ήταν 
υποχρεωμένη να δεχθεί τη μεσημβρινή αργία στη 1.00 μ.μ.   Το καλοκαίρι δούλευαν 4.00 μ.μ. - 7.00 μ.μ. και τον 
χειμώνα 4.00 μ.μ. - 6.00 μ.μ. νομίζω.  Σήμερα υπάρχει λόγος όλοι αυτοί οι ιδιωτικοί υπάλληλοι να φεύγουν η ώρα 
1.00 μ.μ. να πηγαίνουν στα σπίτια τους, στα χωριά τους και να επιστρέφουν πίσω η ώρα 4.00 μ.μ.; Δεν μπορούμε 
δηλαδή να παραδειγματιστούμε από τις χώρες τις προοδευτικές -πολύ προοδευτικές, κύριε Θεοπέμπτου- που 
έχουν ωράριο 9.00 π.μ. - 5.00 μ.μ.;  Νέα Υόρκη 9.00 π.μ. - 5.00 μ.μ.,  Παρίσι 9.00 π.μ. - 6.00 μ.μ.  Δεν έχουμε 
την ικανότητα να αποφασίσουμε να κάμουμε το ίδιο σε αυτό τον τόπο;  Πρέπει δηλαδή όλοι οι ιδιωτικοί υπάλληλοι 
η ώρα 1.00 μ.μ. να φεύγουν, να σταματούν σε ψησταριές, να πάνε να πάρουν τους μαθητές, να παν σπίτι 
αγχωμένοι να φαν κάτι, που πρέπει, τζιαι μετά πίσω στη δουλειά τζιαι το απόγευμα ξανά πίσω;  Αυτές είναι οι 
λύσεις!  Το νομοθέτημα τούτο δεν πρόκειται να μειώσει τα πρόστιμα που πληρώνουμε, των €350 εκατομ. -έπαθα 
σοκ τώρα που μου το είπε ο κ. Στεφάνου, ενόμιζα ότι ήταν €200 εκατομ.- δεν θα μειωθούν καθόλου.  Θα 
ταλαιπωρείται ολόκληρη η δημόσια υπηρεσία, της οποίας το διοικητικό κόστος, για να ασχολείται καθημερινά με 
τούτα τα φαινόμενα, θα είναι τεράστιο, για να πετύχουμε τι;  Μία τρύπα στο νερό!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Για τα πρακτικά, ο κ. Θεμιστοκλέους είπε στην αρχή ότι πληρώνουν €350 πρόστιμο, εννοούσε  €350 
εκατομ.  Να διορθωθεί από την αρχή, για να βγαίνει νόημα στα πρακτικά, άμα τα διαβάζει κάποιος στο μέλλον. 
Και φυσικά, αν το ’08 δεν παρεμπόδιζαν τον Τάσσο να φέρει την πλωτή εξέδρα του υγραερίου, ο κυπριακός λαός 
θα απαλλασσόταν από αυτά τα δισεκατομμύρια.  Έτσι, για την ιστορία, κύριε Θεμιστοκλέους, το αναφέρω. 

 Και θα πάμε στον συνάδελφο τον Ηλία τον Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εμείς τασσόμαστε υπέρ του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Θεωρούμε ότι το να παρασχεθεί στον 
Υπουργό Μεταφορών η δυνατότητα να λαμβάνει μέτρα για μείωση των εκπομπών των ατμοσφαιρικών ρύπων 
είναι προς την ορθή κατεύθυνση.   

 Την ίδια στιγμή, θα πούμε ότι όντως οι επιφυλάξεις οι οποίες έχουν τεθεί από τον συνάδελφο τον Βαλεντίνο 
τον Φακοντή είναι λογικές και έχουν προβληματίσει.  Την ίδια στιγμή όμως, θα πω ότι θα πρέπει, ναι, να γίνουν 
αρκετά μέχρι το 2025, για να μπορέσει ακριβώς να μπει σε ορθή βάση η λειτουργία αυτής της νομοθεσίας.  Θα 
έλεγα ότι αυτή η Βουλή έχει τη δυνατότητα μέχρι το 2026, που λήγει η θητεία της, αν διαπιστώσει ότι το 2025 όλα 
αυτά τα οποία αναφέρονται στη συγκεκριμένη νομοθεσία δεν εφαρμόζονται, να ʼρθει με τροπολογίες, να ʼρθει με 
νέες προτάσεις νόμου, ώστε να διαμορφωθεί και να δοθεί παράταση στα ζητούμενα που αναφέρονται στις 
τροπολογίες τους οι συνάδελφοι από το ΑΚΕΛ, διότι φαίνεται ότι κάποιες διατάξεις της νομοθεσίας εφαρμόζονται 
σήμερα, με αποτέλεσμα ίσως να δημιουργηθεί κάποια εμπλοκή στον τρόπο με τον οποίο ήδη η νομοθεσία σε 
κάποιο βαθμό λειτουργεί.   

 Άρα, είναι έκκληση προς τους συναδέλφους να επανεξετάσουν την πρόθεσή τους για τις συγκεκριμένες 
τροπολογίες και την ίδια στιγμή είμαστε έτοιμοι ως Βουλή, ως επιτροπή Μεταφορών, να δούμε ακριβώς όλα αυτά 
τα ζητήματα τα οποία πιθανότατα να προκύψουν και να μην έχουν επιλυθεί ως το 2025.  Είπε και ο κ. 
Θεοπέμπτου ότι χρειάζονται αρκετές μελέτες να γίνουν μέχρι εκείνη την περίοδο.  Υπάρχουν ζητήματα 
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ατμοσφαιρικών ρύπων σε διάφορες περιοχές.  Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι η συγκεκριμένη νομοθεσία θα πρέπει 
να ψηφιστεί ως έχει, αλλά την ίδια στιγμή θα είμαστε έτοιμοι για οποιαδήποτε αλλαγή πιθανότατα χρειαστεί. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο τον Ηλία Μυριάνθους εκ Πάφου και θα πάμε στον επίσης εκ Πάφου 
συνάδελφο Χρύσανθο Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι ένα νομοσχέδιο, θα έλεγα, ψηφίδα στο παζλ της μετάβασης στην πράσινη ανάπτυξη.  Τα €350 
εκατομ. για ρύπους πρέπει να μειωθούν.  Το νομοσχέδιο αυτό θεωρούμε ότι θα βοηθήσει.  Η ζωή των κατοίκων 
σε πυκνοκατοικημένες περιοχές διατρέχει υψηλό κίνδυνο.  Η ατμόσφαιρα είναι μολυσμένη, εξού και στα 
περιβαλλοντικά δελτία ειδήσεων υπάρχει και η ένδειξη κάθε βράδυ του διοξιδίου του άνθρακα.  Το νομοσχέδιο 
αυτό θα βοηθήσει με την πίεση η οποία θα εξασκηθεί μέσα από τα διατάγματα να αποσυρθούν και παλιά οχήματα 
και εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, θα το στηρίξουμε και θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες με τους αριθμούς 1 
και 3 του ΑΚΕΛ.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαββίδη. 

 Θα πάμε στον αγαπητό συνάδελφο Παπαδούρη Σταύρο των Οικολόγων. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Εντάξει, ξέρουμε όλοι ότι έχουμε κάποιους στόχους να βάλουμε τζιαι εννά έχουμε κάποια επώδυνα μέτρα.  
Απλά, μερικές φορές, αν δεν μπορείς να αλλάξεις τη νοοτροπία σε κάποια πράγματα, αναγκαστικά πρέπει να 
επιβάλεις αλλαγή της νοοτροπίας.   

 Απλά, Ανδρέα μου, είχες πει κάτι πολύ σωστό, αλλά χρήζει απάντησης, ρε φίλε.  Σωστά ειπώθηκε από 
τον κ. Θεμιστοκλέους ότι «άτε και μετακινήσεις τα αυτοκίνητα από μια περιοχή σε κάποια άλλη περιοχή, τότε 
εννά ελαφρυνθεί η περιοχή Πέτρου και Παύλου», όπως το ανέφερε, «αλλά εννά επιβαρυνθεί η περιοχή Ομονοίας, 
η περιοχή Λιμανιού» κ.λπ.  Είναι σωστό τούτο, αλλά τούτος δεν είναι ο απώτερος στόχος που έχουμε.  Ο 
απώτερος στόχος που έχουμε είναι ότι ελπίζουμε ως το ’25 ότι η κυβέρνηση και το αρμόδιο υπουργείο θα πιέσουν 
τζιαι με το ΣΒΑΚ τζιαι με τις δημόσιες συγκοινωνίες τζιαι με τη μετάβαση προς τη μικροκινητικότητα, έτσι ώστε 
να αποσύρουμε αυτοκίνητα.  Δεν λέμε να φύουν τα αυτοκίνητα που δαμαί να παν στην άλλη περιοχή, αλλά να 
οδηγηθούμε στο σημείο που θα αφαιρεθούν κάποια αυτοκίνητα, όπου τούτο θα είναι όφελος τζιαι για τον 
καταναλωτή που πληρώνει για τους ρύπους κ.λπ. 

 Τώρα, όσον αφορά τα δύο χρόνια που δίνονται ως το 2025, εντάξει, εμείς εννά ταχθούμε εναντίον της 
τροπολογίας του ΑΚΕΛ που πάει προς το 2027, εννά το αφήσουμε ως το 2025, έχοντας ως δείκτη ασφαλείας 
ότι, αν ως το ’25 δεν πιεστεί η κυβέρνηση και δεν κάμει αυτά που πρέπει να κάμει, εδώ είμαστε και μπορούμε να 
το ξανασυζητήσουμε. 

 Για τις άλλες τροπολογίες θα ταχθούμε υπέρ, γιατί προτιμούμε να μη χαθεί ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, 
να έρχονται να τα βλέπουμε, έν’ σοβαρά θέματα, τα θέματα τούτα στοιχίζουν στην τσέπη του καταναλωτή 
καθημερινά.  Και γενικότερα για το νομοσχέδιο θα ταχθούμε υπέρ, Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Κώστας ο Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Επιτέλους, ως Βουλή πρέπει να αποφασίσουμε αν θα νομοθετούμε ή αν θα ψηφίζουμε νόμους οι οποίοι 
θα δίνουν εν λευκώ εξουσιοδοτήσεις στον εκάστοτε υπουργό να νομοθετεί στη θέση της Βουλής.  Εάν γίνει 
αποδεκτή αυτή η τακτική, η οποία αποτελεί πλέον τάση του σώματος, τότε πραγματικά χάνεται το τεκμήριο της 
αρμοδιότητας και η νομοθετική πρωτοβουλία της ίδιας της Βουλής.  Γι’ αυτό και θεωρώ ότι η πρόταση του ΑΚΕΛ 
να περιορίσει αυτή την εξουσία στον υπουργό…  ο οποίος, ας μην ξεχνούμε, είναι διορισμένος από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και εκτελεστική εξουσία και δεν δίνει λογαριασμό, δεν είναι υπόλογος παρά μόνο σ’ αυτόν που 
τον διορίζει.  Εάν δεν περιοριστούν αυτού του είδους οι εξουσίες, τότε θα έχουμε μεγάλο πρόβλημα.  Επομένως, 
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θα υποστηρίξω την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ και δεν μπορώ, σε περίπτωση που δεν γίνει αποδεκτή η 
τροπολογία, να υποστηρίξω τέτοιου είδους νομοθέτημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον Κώστα Ευσταθίου. 

 Θα πάμε στην πρωτολογία τώρα ακόμα μίας συναδέλφου, της Φωτεινής Τσιρίδου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού εκ Λεμεσού. 

 Κυρία Τσιρίδου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΙΡΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτό το οποίο λαμβάνουμε υπόψη ως Δημοκρατικός Συναγερμός είναι βεβαίως το νέο νομοθετικό πλαίσιο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με το κλίμα και την Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία, που πρέπει πάντοτε να 
έχουμε κατά νουν, και βεβαίως το γνωστό «Fit for 55», που είναι με πολύ γρήγορους ρυθμούς που βλέπουμε ότι 
προχωρεί και στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Για την Κύπρο τα δεδομένα που λαμβάνουμε υπόψη είναι ότι ο 
στόχος μείωσης των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου είναι τώρα στο 24% μέχρι το 2030, το οποίο θα αυξηθεί 
στα πλαίσια της συζήτησης του πακέτου του Fit for 55 -και επίσης το λαμβάνουμε υπόψη- μέχρι και το 32%. 

 Φάνηκε από τις μελέτες ότι η συμβολή των Οδικών Μεταφορών στην προσπάθεια για μειώσεις των 
εκπομπών και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων καθίσταται επιτακτική.  Φαίνεται ότι σε άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες τέτοια παραδείγματα, τέτοιες κινήσεις έχουν βοηθήσει προς το επιθυμητό αποτέλεσμα, επομένως το 
βλέπουμε πολύ θετικά.  Για εμάς το να εφαρμόσουμε το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, το οποίο 
ετοιμάσαμε και ως κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι πάρα πολύ σημαντικό, να προχωρούμε 
μεταρρυθμίσεις που προβλέπονται και στο γενικό πλαίσιο πολιτικής για την προώθηση της χρήσης και των 
ηλεκτροκίνητων οχημάτων, γενικότερα να προωθούμε την πράσινη πολιτική.  Επομένως, συμφωνούμε με το εν 
λόγω νομοσχέδιο και θα καταψηφίσουμε και τις τροπολογίες τις οποίες κατέθεσε το ΑΚΕΛ. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο Φωτεινή Τσιρίδου. 

 Έχουμε δύο δευτερολογίες. Είναι ο συνάδελφος ο Μουσιούττας Μαρίνος πρώτα και μετά θα ακολουθήσει 
ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Πρόεδρε, ενόμιζα ότι δεν θα χρειαζόταν να αναλύσω τις τροπολογίες, αλλά φαίνεται πρέπει να τις 
αναλύσουμε, για να ξέρουμε τι ψηφίζουμε.  Η πρώτη και η τρίτη τροπολογία λένε ότι ο υπουργός, ο όποιος 
υπουργός, σε κάποιο χρονικό διάστημα που θα αποφασιστεί με βάση την κυβερνητική πολιτική και την 
ευρωπαϊκή πολιτική, θα απαγορεύσει την εισαγωγή ρυπογόνων οχημάτων.  Αυτό είναι μέσα στο νομοθέτημα.  
Οι τροπολογίες Α. και Γ. του ΑΚΕΛ αναφέρουν ότι αυτό πρέπει να γίνεται όχι με διάταγμα, αλλά με κανονισμούς.  
Να έρθει δηλαδή ένας κανονισμός που να λέει ότι από την 1η Ιανουαρίου 2040 δεν θα κυκλοφορούν αυτοκίνητα.  
Αυτός θα είναι ο κανονισμός.  Γι’ αυτό το σημείο βάζουν τροπολογία οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ.  Για όλες τις άλλες 
αναφορές, που αναφέρεται ότι «ο υπουργός με διάταγμά του» κ.λπ. κ.λπ., δεν μπαίνει καμιά τροπολογία, γίνεται 
αποδεκτό.   

 Τώρα πάμε στη δεύτερη τροπολογία, η οποία αναφέρει ποια μέτρα εισηγείται το ΑΚΕΛ να ξεκινήσουν το 
2027:  «Απαγόρευση της διακίνησης οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών σε συγκεκριμένες περιοχές ή οδούς 
ή/και σε συγκεκριμένες μέρες και ώρες».  Μα, κύριοι, σήμερα τούτο ισχύει.  Στη Λήδρας και στην Ονασαγόρου 
απαγορεύεται για κάποιες ώρες να διέρχονται οχήματα από μέσα.  Από τη Μακαρίου θα απαγορεύεται, αν 
περάσει αυτό το νομοθέτημα, να περνούν κάποιες κατηγορίες αυτοκινήτων.  Εμείς το μεταθέτουμε το 2027. 

 Πάμε στο επόμενο, αν περάσει η τροπολογία:  «Καθορισμό ειδικών κυκλοφοριακών ρυθμίσεων σε 
συγκεκριμένες περιοχές ή οδούς, κατά συγκεκριμένες μέρες και ώρες».  Μα, αφού υπάρχει τούντο πράμαν 
σήμερα.  Τούτο θέλουμε να το μεταφέρουμε να ισχύει το 2027.  Και ακόμα ένα, «καθορισμό οδών στις οποίες 
απαγορεύεται η κυκλοφορία οχημάτων, με εξαίρεση οχήματα τα οποία καθορίζονται από την αρχή τοπικής 
διοίκησης ως δικαιούχα χρήσης των εν λόγω οδών, δυνάμει των διατάξεων της παραγράφου (γ) του εδαφίου (1) 
του άρθρου 50 του περί Δήμων Νόμου, καθώς και τον καθορισμό του ορίου ταχύτητας για τα δικαιούχα χρήσης 
οχήματα στις εν λόγω οδούς».  Μα, και αυτό επιτρέπεται σήμερα!  Ίσως με τούντες αλλαγές να περιπλέξουμε τα 
ισχύοντα σήμερα με τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας.  Οπόταν, κάμνω έκκληση, ξαναδέστε το, διότι ούτως ή 
άλλως όλα αυτά δεν μπορεί να εφαρμοστούν από τη μια μέρα στην άλλη.  Αν θέλουμε να βάλουμε κάποια μέτρα, 
ας σκεφτούμε κάποια άλλα πράγματα και ας έρθουμε με τροπολογίες.  Εάν βάλουμε αυτή την τροπολογία, 
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απλώς, κύριοι, καταψηφίστε το νομοσχέδιο, διότι δεν θα υπάρχει ουσιαστικά νομοσχέδιο και η κατάσταση θα 
είναι χειρότερη από ό,τι σήμερα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου για δευτερολογία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεοπέμπτου, μας συγχωρείτε, ξεκίνησαν οι δευτερολογίες, αλλά… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρόεδρέ μου, αν έχουν ξεκινήσει, δεν επιμένω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκλήρωσε, κύριε Θεοπέμπτου, και θα αφήσουμε τελευταίο τον συνάδελφο τον Άριστο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Θέλω να σας θυμίσω ότι το 2030-2035 θα απαγορεύεται η πώληση μηχανών εσωτερικής καύσης, 
πετρέλαιο, γκάζι, βενζίνη, εις την Ευρώπη.   

(Στο σημείο αυτό η Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 Άρα, είτε θέλουμε είτε αλλιώς, σε δώδεκα χρόνια -πόσα έμειναν- σιγά σιγά θα εξαφανιστούν τα αυτοκίνητα 
τα ρυπογόνα. 

 Το δεύτερο, να εξηγήσω ότι πληρώνουμε τώρα ρύπους, αλλά πληρώνει η ΑΗΚ ρύπους, τα €300 εκατομ.  
Μέσα στο Fit for 55, που ανέφερε και η κ. Τσιρίδου και χάρηκα πάρα πολύ που την άκουσα να κάμνει αναφορά, 
υπάρχει και το ETS2.  Το ETS2 δεν βλέπει τις μεγάλες ρυπογόνες βιομηχανίες, αλλά θα ξεκινήσει να μας κοιτάζει 
όλους.  Θα ξεκινήσει να πιάνει τις εταιρείες: «Έλα, κυρία εταιρεία, πόσους ρύπους εκπέμπεις;  Να αγοράζεις 
δικαιώματα».  Και μέσα σ’ αυτά θα μας βάλουν πιθανώς… συζητούν να βάλουν και τις κυβερνήσεις.  Οπόταν, 
θα ξεκινήσει να πληρώνει και η κυπριακή κυβέρνηση μεγάλα ποσά, αφού είμαστε μια χώρα με πολλά αυτοκίνητα 
χωρίς δημόσιες συγκοινωνίες και οτιδήποτε άλλο.   

 Και θέλω να έρθω και στο τι θα συμβεί σε μια γειτονιά την οποία η κυβέρνηση θα κηρύξει «χαμηλών 
ρύπων».  Τι κάμνουν οι άλλες οι χώρες;  Για να μειώσεις τα αυτοκίνητα μες σε τούντες γειτονιές, κηρύσσεις τες 
«γειτονιές για ανθρώπους».  Φεύκεις τα πεζοδρόμια, βάλλεις ταμπέλα τζιαι λαλεί πόξω ότι σε τούτη τη γειτονιά 
έχουν προτεραιότητα τα μωρά, οι πεζοί, οι ποδηλάτες και το αυτοκίνητο έρκεται τελευταίο.  Αν κάμεις 
οποιοδήποτε δυστύχημα μες σε τούτη τη γειτονιά, επάτησές την!  Και μη νομίζετε ότι έν’ παράξενο τούτο.  Δαμαί 
στον Άγιο Αντρέα έσιει πολλές ποτούντες γειτονιές που εκήρυξεν ο δήμος Λευκωσίας…  Έσιει πάρα πολλές τζιαι 
έσιει τζιαι ειδικό σήμα που μπαίνει στην είσοδο. 

 Το δεύτερο πράγμα που κάμνουν, βοηθούν τον κόσμο να μη χρειάζεται αυτοκίνητο, πέρα ’πού το να 
κάμνουν ποδηλατοδρόμους.  Γιατί βκαίννω έξω ’πού το σπίτι μου;  Πάω στα καταστήματα;  Βεβαιώνεται ότι 
δώδεκα λεπτά περπάτημα ή με το ποδήλατο έχει κοντά του καταστήματα, να πκιάσει είντα μ’ που θέλει.  Για 
τούτο τον λόγο εις το εξωτερικό δεν θα εύρετε τεράστια καταστήματα και malls μέσα στις πόλεις.  Στο Λονδίνο 
απαγορεύεται το σουπερμάρκετ μες στο Λονδίνο.  Είναι μόνο σε ορισμένες περιοχές που επιτρέπεται.  Είναι 
μόνο μικρά καταστήματα, για να δουλεύκουν τα μικρά καταστήματα στις γειτονιές.  Τούτα έν’ τα πράγματα τα 
οποία θέλουμε να δούμε ως το πλεονέκτημα το μεγάλο με τούτο που εννά ’ρτει.  Αλλά κτυπώ την καμπάνα -όχι 
το καμπανάκι, την καμπάνα- για το ETS2, τι θα πάθουμε, όταν θα ξεκινήσει να μπαίνει σε εφαρμογή, γύρω στο 
2026-2027 περίπου, το ETS2, που θα μας πκιάννει μιαν μιαν τις εταιρείες, θα μας κάμνει ανάλυση και θα τις 
βάλλει να αγοράζουν ρύπους, όπως αγοράζει η ΑΗΚ.  Και, αν δεν προετοιμαστούμε και να κλείουμεν τ’ αμμάθκια 
μας, ακόμα τζιαι να προσποιούμαστε ότι δεν συμβαίνει τίποτε, θα πάθουμε τα ίδια που πάθαμε με την ΑΗΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!   

 Δευτερολογίες.   

 Ο κ. Φακοντής, παρακαλώ. 

ΒΑΛΕΝΤΙΝΟΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Για την τροπολογία που ανέφερε και ο πρόεδρος της επιτροπής ότι αλλάζουμε πάρα πολλές παραμέτρους 
του νομοσχεδίου θέλω να διευκρινίσω ότι αυτό που δίνουμε μέσα από την τροπολογία μας είναι ότι δεν πρέπει 
να υπάρχει διάκριση των οχημάτων τα οποία θα μπαίνουν μέσα στους δακτυλίους ανάλογα με τους ρύπους 
μέχρι το 2025.  Θεωρούμε δηλαδή ότι το χρονικό διάστημα μέχρι το 2025 είναι πολύ μικρό και ο κόσμος δεν θα 
έχει την οικονομική δυνατότητα να αποκτήσει άμεσα και σύντομα οχήματα με μηδενικούς ρύπους, είτε 
ηλεκτροκίνητα είτε υβριδικά είτε περιορισμένων ρύπων.  Γι’ αυτό εμείς έχουμε πάρει το ορόσημο του 2027 και 
καλούμε μέχρι το 2027, κυρία Πρόεδρε, το κράτος να έρθει να φέρει γενναιόδωρα σχέδια απόσυρσης των 
υφιστάμενων οχημάτων και να δοθούν κίνητρα στον κόσμο να αποκτήσει οχήματα με μηδενικούς ρύπους και 
οχήματα με αντιρρυπαντική τεχνολογία.  Γι’ αυτό τον λόγο εμείς έχουμε βάλει την τροπολογία μας.  Θέλω να το 
διευκρινίσω, για να είμαι πιο ξεκάθαρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Δευτερολογία, κύριε Θεμιστοκλέους; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως.   

 Στο σημείο αυτό να καλωσορίσουμε στην ολομέλεια του σώματος τον κ. Ilhan Kyuchyuk -το λέω σωστά- 
από το ALDE, καλεσμένο του κ. Καρογιάν, που συμμετέχει σε τέσσερις επιτροπές στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
και είναι χαρά μας να επισκέπτεται την Κύπρο. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας ακούμε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Θυμούμαι -νομίζω θυμούμαι καλά- ότι, όταν επέρασε το μέτρο «μονά-ζυγά» για λόγους ενεργειακής 
οικονομίας των καυσίμων -και το θυμούμαι έντονα- το Ανώτατο Δικαστήριο είχε απορρίψει τον νόμο εκείνο, τον 
εκήρυξεν αντισυνταγματικό.  Τζιαι τι της είπε της Βουλής;  «Έννεν δουλειά σας να περιορίζετε την ελευθερία 
διακίνησης των οχημάτων στην Κυπριακή Δημοκρατία!».  Τώρα με εκπλήττει πώς ήρθε κυβερνητικό νομοσχέδιο 
το οποίο όχι μόνο θα απαγορεύει τη διέλευση οχημάτων από συγκεκριμένους δρόμους, που, ειρήσθω εν 
παρόδω, πρέπει να πούμε ότι έτσι κι αλλιώς πληρώνουν την άδεια κυκλοφορίας οι οδηγοί, αλλά επιβάλλει 
και ’πού πάνω πρόστιμα.  Με άλλα λόγια δηλαδή, δεν ξέρω, κατανοώ τη θέση του κ. Θεοπέμπτου να βγουν τα 
malls, τα σουπερμάρκετ τα μεγάλα, τα τρανά έξω από την πόλη, αλλά, κύριε Θεοπέμπτου, «το πουλλίν 
επέτασεν».  Τωρά εν μπορούμε να τα χαλάσουμε.  Eίντα μ’ πόννα κάμουμεν;  Για να μην πω ότι πολλοί πρώην 
και νυν βουλευτές είχαν χέρι στην έκδοση των αδειών, όπως τζιαι πολλοί δήμαρχοι και πάρα πολλοί δημοτικοί 
σύμβουλοι!  Άρα, δεν υπάρχει λόγος να επικαλείστε το τι συμβαίνει στο Λονδίνο με τα malls. 

 Το δεύτερο, κυρία Πρόεδρε, ειλικρινά, επαναφέρω το ερώτημα, βεβαίως δεν ήσασταν πριν στην αίθουσα, 
αλλά θα το επαναφέρω.  Πέστε μου τον τρόπο, πώς η αλλαγή της διαδρομής κάθε πρωί ενός οικογενειάρχη, 
ενός πλασιέ, ενός φορτηγατζιή, πώς η αλλαγή της διαδρομής του υποχρεωτικά, από τον νόμο, θα περιορίσει τις 
εκπομπές ρύπων του αυτοκινήτου του.  Εγώ δεν το καταλάβω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Σας παρακαλώ, συντομεύετε. 

 Έπρεπε προηγουμένως να πάω στην επίσκεψη που είχαμε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, γι’ αυτό και 
προήδρευσε για λίγο ο κ. Κουλίας, ο οποίος να παραμείνει σε εγρήγορση. 

 Σας παρακαλώ, συντομεύετε. 

 Κύριε Μουσιούττα, ελάτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Επιμένω να αναφέρω ξανά τουλάχιστον για τη δεύτερη τροπολογία ότι θέλουμε μετά το 2027 να μπορούν 
να καθορίζονται οι περιοχές ή οδοί χαμηλών ή μηδενικών εκπομπών, αλλά είμαστε εντάξει να καθορίσουμε 
σήμερα μεταφορικές δραστηριότητες οι οποίες διενεργούνται αποκλειστικά από οχήματα μηδενικών εκπομπών.  
Θέλουμε να μεταφέρουμε για το ’27 την απαγόρευση διακίνησης οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών σε 
συγκεκριμένες περιοχές ή οδούς ή σε συγκεκριμένες μέρες ή ώρες, αλλά είναι εντάξει ’πού σήμερα ο καθορισμός 



285 

τμήματος ή λωρίδας οδού εντός της οποίας δεν θα επιτρέπεται να διακινούνται οχήματα καθορισμένων 
κατηγοριών.  Ανέφερα τέσσερα παραδείγματα, που είναι μέσα στο νομοσχέδιο, που η τροπολογία αναφέρει ότι 
τα δύο από τα τέσσερα θα πρέπει να ξεκινήσουν να ισχύουν από το 2027.  Το νομοσχέδιο δεν λέει σε καμία 
περίπτωση να ξεκινήσουν αύριο το πρωί.  Το νομοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα με μια σειρά μέτρων -είπα τέσσερα 
και έχει ακόμα έξι μέτρα- τα οποία μια κυβέρνηση, η όποια κυβέρνηση θα πρέπει σιγά σιγά να εφαρμόσει -δύο 
από αυτά σίγουρα μέχρι το 2025 με βάση το σχέδιο ανάκαμψης και τα υπόλοιπα τα επόμενα χρόνια- ούτως ώστε 
σιγά σιγά και συνείδηση να αποκτήσουμε περιβαλλοντική και να λιγοστέψουν οι ρύποι.   

 Εάν ψηφιστεί η δεύτερη τροπολογία, απλώς θα πάμε πιο πίσω από ό,τι είμαστε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Ευχαριστώ. 

 Πολύ ωραία.   

 Πάμε στην ψήφιση των τροπολογιών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, τις οποίες θα θέσω προς 
ψήφιση ξεχωριστά. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ όπως αναγνώσετε την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Κώστα Κώστα, Γιαννάκη Γαβριήλ και Βαλεντίνου Φακοντή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί του 
Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των Ατμοσφαιρικών Ρύπων και Αερίων του Θερμοκηπίου 

που Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 2023» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 3 του νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά το εδάφιο (1) αυτού η 
ακόλουθη επιφύλαξη: 

  «Νοείται ότι, τα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4 καθορίζονται με 
κανονισμούς σύμφωνα με το άρθρο 13.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα ειδικά μέτρα 
που προβλέπονται στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4 και τα οποία αφορούν τον καθορισμό ημερομηνίας 
πέραν της οποίας δεν θα επιτρέπεται η εγγραφή οχημάτων καθορισμένων κατηγοριών, τα οποία δεν 
πληρούν τις προδιαγραφές αντιρρυπαντικής τεχνολογίας ή και τα όρια εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα 
ή και που κινούνται με συμβατικά καύσιμα, να καθορίζονται με κανονισμούς και όχι με διάταγμα. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Δεκαέξι ψήφοι υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ όπως αναγνώσετε τη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

2. Το άρθρο 4 του νομοσχεδίου τροποποιείται ώστε: 

 α. να προστεθεί αμέσως μετά την παράγραφο (ια) η ακόλουθη επιφύλαξη:    

   «Νοείται ότι, τα προβλεπόμενα στις παραγράφους (α), (β), (γ), (ζ), (η) και (ι) ειδικά μέτρα δεν 
δύναται να καθοριστούν σε διάταγμα σύμφωνα με το άρθρο 3 πριν από την 1η Ιανουαρίου 2027.»· 
και 
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 β. να διαγραφεί από την παράγραφο (ε) η φράση «που καθορίζονται από τον Υπουργό με διάταγμά 
του που εκδίδεται δυνάμει των διατάξεων του εδαφίου (1) του άρθρου 3» (πέμπτη, έκτη και έβδομη 
γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως συγκεκριμένα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στο 
άρθρο 4 του προτεινόμενου νόμου να μη δύναται να τεθούν σε εφαρμογή μέσω διατάγματος δυνάμει του 
άρθρου 3 πριν από την 1η Ιανουαρίου 2027.  

β. Επιπρόσθετα, σκοπείται όπως τα ειδικά μέτρα που προβλέπονται στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4 να 
μην καθορίζονται με διάταγμα αλλά με κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

γ. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Έντεκα ψήφοι υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ όπως αναγνώσετε την τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Το άρθρο 13 του νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να προστεθεί στο εδάφιο (2) η ακόλουθη νέα 
παράγραφος, αφού αναριθμηθεί η υφιστάμενη παράγραφος (β) σε παράγραφο (γ):   

 «(β) τον καθορισμό των αναφερόμενων στην παράγραφο (ε) του άρθρου 4·». 

Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως τα ειδικά μέτρα τα οποία προβλέπονται στην 
παράγραφο (ε) του άρθρου 4 καθορίζονται με κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις και εφόσον διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα.  Έντεκα ψήφοι υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον, καμία αποχή και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, έντεκα υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Διαδικασία καθορισμού ειδικών μέτρων.  Άρθρο 3. 

 Ειδικά μέτρα.  Άρθρο 4. 

 Περιοχές και οδοί χαμηλών ή μηδενικών εκπομπών.  Άρθρο 5. 

 Εξαιρέσεις από την εφαρμογή των διατάξεων του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

 Επιτήρηση της εφαρμογής των προνοιών διαταγμάτων που εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του 
παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Δυνατότητα ακινητοποίησης οχήματος.  Άρθρο 8. 

 Υποχρεώσεις οδηγών και άλλων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 10. 

 Εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.  Άρθρο 11. 

 Καταγραφή παραβάσεων μέσω συσκευών φωτοεπισήμανσης.  Άρθρο 12. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, μόλις διαμορφωθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί του Καθορισμού Ειδικών Μέτρων για Μείωση των 
Ατμοσφαιρικών Ρύπων και Αερίων του Θερμοκηπίου που Προέρχονται από τις Οδικές Μεταφορές Νόμος του 
2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες σαράντα ένας.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το έβδομο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και Αναγνώριση Πιστοποιητικών και 
Ναυτική Εκπαίδευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Είχα κάμει μία έκκληση προηγουμένως, όταν απουσιάζατε, προς τον κ. Κουλία, που προήδρευε, αν είναι 
δυνατόν, λόγω κάποιας σοβαρής υποχρέωσης, αν θα μπορούσε το τελευταίο θέμα να συζητηθεί κατά 
προτεραιότητα αμέσως μετά, για να μπορέσω να αποχωρήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ- Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ, Κωστής Ευσταθίου. 
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 Κυρία Πρόεδρε, μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, μπορείτε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμφωνούμε, αλλά επειδή και η δική μας ομάδα έχει μία υποχρέωση, να περιοριστούμε, να το 
συζητήσουμε και να το ψηφίσουμε.  Όχι να επαναλάβουμε το τι ακολουθήθηκε στα προηγούμενα θέματα, που 
συζητούσαμε σχεδόν περί ανέμων και υδάτων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή ξεκινήσαμε ήδη το έβδομο θέμα και αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν ομιλητές, ένα λεπτό 
να το τελειώσουμε, για να πάμε ευθύς αμέσως στο θέμα το οποίο είπε ο κ. Σιζόπουλος. 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 
2019/1159 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 σχετικά με την τροποποίηση 
της Οδηγίας 2008/106/ΕΚ για το ελάχιστο επίπεδο εκπαίδευσης των ναυτικών και την κατάργηση της Οδηγίας 
2005/45/ΕΚ σχετικά με την αμοιβαία αναγνώριση πιστοποιητικών των ναυτικών τα οποία εκδίδονται από τα 
κράτη μέλη». 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τo νομοσχέδιο 
«Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος Πρόδρομος Αλαμπρίτης 

 Κώστας Κώστα Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Φωτεινή Tσιρίδου Βαλεντίνος Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 και 19 Οκτωβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών και της Συνομοσπονδίας 
Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ).  

  Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Πλοιάρχων Εμπορικού Ναυτικού, ο Σύνδεσμος Αξιωματικών Εμπορικού 
Ναυτικού και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις «Παγκύπρια Εργατική Ομοσπονδία» (ΠΕΟ) και «Δημοκρατική 
Εργατική Ομοσπονδία Κύπρου» (ΔΕΟΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της κ. 
Χρύσανθος Σαββίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1159 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, της 20ής Ιουνίου 2019 σχετικά με την τροποποίηση της Οδηγίας 2008/106/ΕΚ για το ελάχιστο 
επίπεδο εκπαίδευσης των ναυτικών και την κατάργηση της Οδηγίας 2005/45/ΕΚ σχετικά με την αμοιβαία 
αναγνώριση πιστοποιητικών των ναυτικών τα οποία εκδίδονται από τα κράτη μέλη».  Ειδικότερα, με τις 
προτεινόμενες διατάξεις εισάγονται στον υφιστάμενο νόμο ορισμένοι νέοι όροι και οι ορισμοί τους, καθώς επίσης 
διατάξεις που αφορούν στην κατοχή, φύλαξη και αναγνώριση των απαιτούμενων πιστοποιητικών των ναυτικών. 

 Σημειώνεται ότι η προθεσμία εναρμόνισης της Δημοκρατίας, η οποία καθορίστηκε με την πιο πάνω 
αναφερόμενη Οδηγία, παρήλθε στις 2 Αυγούστου 2021.  Συναφώς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λόγω μη έγκαιρης 
εναρμόνισης, άρχισε τη διαδικασία παράβασης εναντίον της Δημοκρατίας, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της 
Αιτιολογημένης Γνώμης.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή την 21η 
Σεπτεμβρίου 2023. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου 
Ναυτιλίας, αφού παρουσίασε τους γενικότερους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, επισήμανε ότι η 



289 

καθυστέρηση στην κατάθεση του νομοσχεδίου οφείλεται στο γεγονός ότι έπρεπε να προηγηθεί η κατάθεση και η 
ψήφιση σε νόμο άλλων τροποποιήσεων της βασικής νομοθεσίας πριν από την κατάθεση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου στη Βουλή, οι πρόνοιες του οποίου, κατόπιν οδηγιών της εκτελεστικής εξουσίας, δεν κρίθηκε 
σκόπιμο να ενσωματωθούν στο νομοσχέδιο που ήδη ψηφίστηκε σε νόμο και τέθηκε σε ισχύ.  Η ίδια εκπρόσωπος 
συμπλήρωσε πως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, παρ’ όλο που απέστειλε από τις 15 Ιουλίου 2022 Αιτιολογημένη 
Γνώμη στη Δημοκρατία, εντούτοις δεν προχώρησε με τις διαδικασίες δυνάμει των οποίων θα μπορούσε να 
επιβληθεί πρόστιμο στη Δημοκρατία.  Ωστόσο, όπως πρόσθεσε, αναμένει την άμεση εξέταση και ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο χωρίς καθυστέρηση.  Το υφυπουργείο, όπως επισήμανε η ίδια, βρίσκεται σε συνεχή επαφή 
με τα αρμόδια ευρωπαϊκά όργανα παρέχοντας ενημέρωση για την εξέλιξη του όλου θέματος. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου, το αρμόδιο υφυπουργείο, σε συνεννόηση με τη 
Νομική Υπηρεσία, υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, με το οποίο διορθώθηκαν 
ορισμένες επαναλήψεις και ενσωματώθηκαν πρόνοιες που εκ παραδρομής είχαν παραληφθεί.  Περαιτέρω, η 
επιτροπή επέφερε επιμέρους λεκτικές και νομοτεχνικές διορθώσεις επί του κειμένου αυτού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 59.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, κανένας εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και Αναγνώριση 
Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου και ανακοινώστε τα αποτελέσματα μόλις είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, κανένας εναντίον και καμία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο. 
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 Και προχωράμε ευθύς αμέσως στο δέκατο όγδοο θέμα, το οποίο είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας συμπληρωματικών πιστώσεων 
ύψους €67.400.000 και χρήση τους για τη διενέργεια δαπάνης για σκοπούς για τους οποίους η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό για το έτος 2023 κρίνεται ανεπαρκής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού τoυ Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2023» 

Παρόντες: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος, πρόεδρος Χρίστος Χρίστου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Νίκος Κέττηρος Μιχάλης Γιακουμή 

 Χρύσανθος Σαββίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου και στις 12 Οκτωβρίου 2023.  Στις εν λόγω συνεδρίες κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας (ΟΑΥ), συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες.  Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου 
παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Σάβια Ορφανίδου, Χρίστος Χριστόφιας και Πανίκος Λεωνίδου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΟΑΥ συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €67.400.000 και η χρήση τους για τη διενέργεια δαπάνης για σκοπούς για τους οποίους η 
πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του ΟΑΥ για το 2023 είναι ανεπαρκής. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συμπληρωματικές πιστώσεις αφορούν στην αύξηση δαπανών 
για ενδονοσοκομειακή φροντίδα [ένταξη νέων ιδιωτικών νοσηλευτηρίων και νέων ιδιωτικών Τμημάτων 
Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ)], στην αύξηση δαπανών για ενδονοσοκομειακά αναλώσιμα 
και στην ένταξη άλλων επαγγελματιών υγείας και νέων εξωνοσοκομειακών αναλωσίμων στο ΓΕΣΥ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, οι συνολικές δαπάνες 
του ΟΑΥ για το έτος 2023 προβλέπεται να ανέλθουν στο ποσό των €1.515.452.000.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;  Για τα δύο λεπτά τα οποία έχουμε συμφωνήσει, εάν 
υπάρχουν.  Μπορεί και να μην υπάρχουν. 

 Ελάτε, κύριε Σιζόπουλε, ξεκινάμε με εσάς. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για την αναβολή που είχε την περασμένη φορά αιτηθεί η ΕΔΕΚ και έγινε 
αποδεκτή, αλλά και για το γεγονός ότι το συζητάμε πιο νωρίς το συγκεκριμένο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας στην έδρα, παρακαλώ. 

 Ελάτε, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όπως, έχουμε τονίσει πάρα πολλές φορές, το ΓΕΣΥ είναι ίσως μία από τις μεγαλύτερες κοινωνικές 
κατακτήσεις των τελευταίων δεκαετιών με βασικό ακριβώς στόχο τη δυνατότητα προσφοράς υπηρεσιών ιατρικής 
υψηλού επιπέδου σε όλους τους πολίτες και κυρίως σε αυτούς τους πολίτες που δεν είχαν προηγουμένως την 
οικονομική δυνατότητα να απολαμβάνουν αυτές τις υπηρεσίες.  
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 Όμως δυστυχώς, η αξιοπιστία και η βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ σε μεγάλο βαθμό εξαρτάται και από τον τρόπο 
εφαρμογής του.  Και διαπιστώνουμε ότι σε αυτή την πορεία των σχεδόν τεσσάρων χρόνων εφαρμογής του 
υπάρχουν πολλές στρεβλώσεις και υπάρχουν και πολλές λανθασμένες επιλογές, οι οποίες θέτουν σε κίνδυνο 
την αξιοπιστία και την απόδοση του συγκεκριμένου συστήματος με ό,τι αυτό συνάγεται ως κίνδυνος.  
Ενδεχομένως, αυτές οι στρεβλώσεις και αυτοί οι λανθασμένοι τρόποι υλοποίησης να είναι αποτέλεσμα είτε 
έλλειψης εμπειριών είτε σε κάποιες περιπτώσεις αποτέλεσμα εξυπηρέτησης σκοπιμοτήτων ή και συμφερόντων.   

 Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός, που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, ουσιαστικά σε πολύ μεγάλο 
βαθμό επιβεβαιώνει αυτά τα δεδομένα.  Τον Ιούλιο του 2023 ήρθε ένας συμπληρωματικός προϋπολογισμός €39 
εκατομ. λόγω υπέρβασης του προϋπολογισμού του 2022.  Και ήρθε, για να καλυφθεί το έλλειμμα το 2023.  Αφού 
είναι σφαιρικός ο προϋπολογισμός, γιατί υπήρξε αυτή η υπέρβαση;  Αυτό επιβεβαιώνεται ακόμα περισσότερο 
από το γεγονός ότι τον Σεπτέμβριο ήρθε διορθωμένος συμπληρωματικός προϋπολογισμός με προσθήκη ακόμα 
€28 εκατομ., που ουσιαστικά αφορά τρεις μήνες -από τον Οκτώβριο μέχρι τον Δεκέμβριο του 2023- λόγω της 
ένταξης νέων νοσηλευτηρίων στο ΓΕΣΥ και λόγω κυρίως της ένταξης και των τμημάτων επειγόντων περιστατικών 
νοσηλευτηρίων που ήταν ήδη ενταγμένα στο ΓΕΣΥ, αλλά για διάφορους λόγους δεν είχαν ενταχθεί ως όφειλαν 
από την πρώτη στιγμή τα τμήματα των πρώτων βοηθειών τους.    

 Αντιλαμβάνεστε λοιπόν ότι με αυτή την τακτική η οποία ακολουθείται, που είναι κυρίως αποτέλεσμα του 
γεγονότος ότι δεν υπάρχει καθορισμός ενιαίας τιμής για κάθε ιατρική πράξη από τα διάφορα νοσηλευτήρια, αλλά 
η ίδια ιατρική πράξη τιμολογείται διαφορετικά, ανάλογα με το νοσηλευτήριο, έχει ως αποτέλεσμα, ανάλογα με το 
ποια νοσηλευτήρια θα μπαίνουν στο ΓΕΣΥ ή θα αναβαθμίζονται στην πορεία, ο σφαιρικός προϋπολογισμός να 
ξεφεύγει των ορίων του με ό,τι αυτό συνεπάγεται ως περαιτέρω αύξηση.  Ήδη από την ένταξη των δύο 
νοσηλευτηρίων, κατά τους τρεις πρώτους μήνες, εάν κρίνουμε ότι είναι €28 εκατομ. η αύξηση, δηλαδή μέσο όρο 
μπορεί να είναι γύρω στα €9 εκατομ. τον μήνα, για τον επόμενο χρόνο θα έχουμε γύρω στα €100 εκατομ. αύξηση 
του σφαιρικού προϋπολογισμού.   

 Δεν είναι δυνατόν μία ιατρική πράξη σε ένα νοσηλευτήριο να τιμολογείται με €4.500 και σε άλλο 
νοσηλευτήριο να τιμολογείται με €2.800.  Η ίδια ιατρική πράξη!  Άρα λοιπόν, αντιλαμβανόμαστε ότι, εάν συνεχίσει 
αυτή η διαφορετική μορφή τιμολόγησης, αυτό το πράγμα θα θέσει σε κίνδυνο τη βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ.  Είτε θα 
μειωθεί η ποιότητα των προσφερομένων υπηρεσιών είτε αναγκαστικά θα αυξηθούν οι εισφορές των πολιτών, 
για να μπορούν να καλυφθούν τα κεφάλαια και τα ποσά τα οποία απαιτούνται.   

 Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι οι μελέτες οι οποίες είχαν γίνει καθόριζαν για πλήρη εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
€920 εκατομ. σφαιρικό προϋπολογισμό τον χρόνο, που αφορά τον ΟΑΥ μόνο -δεν μιλώ για τον ΟΚΥΠΥ και τα 
υπόλοιπα- και φτάσαμε σήμερα, το 2023, ουσιαστικά να ανεβούμε στο €1.515 εκατομ., 62% αύξηση σε τρία 
χρόνια.  Αυτό λοιπόν θα δυναμιτίσει το σύστημα και θα το θέσει σε σοβαρό κίνδυνο. 

 Χαιρόμαστε για το γεγονός ότι στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή Υγείας της Βουλής ο Επίτροπος 
Εποπτείας του ΓΕΣΥ συμφώνησε με αυτή την πρότασή μας, ότι ακριβώς θα πρέπει να ληφθούν μέτρα και θα 
πρέπει η κάθε ιατρική πράξη να τιμολογείται το ίδιο σε όλα τα νοσηλευτήρια.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ποιος μπορεί να πάρει αυτή την απόφαση; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ποιος μπορεί να πάρει αυτή την απόφαση; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτή η απόφαση πρέπει να έρθει με κανονισμό από την πλευρά του Υπουργείου Υγείας στην επιτροπή, 
για να γίνει συζήτηση, γιατί δυστυχώς είναι μέρος του κανονισμού.  Δεν είναι θέμα της νομοθεσίας, για να ψηφιστεί 
με πρόταση νόμου.  Άρα λοιπόν, πρέπει από πλευράς του υπουργείου να έρθει συγκεκριμένος κανονισμός.  Και 
είναι αυτό το οποίο λέμε συνέχεια.  Υπάρχουν δύο-τρεις σοβαρές προτάσεις οι οποίες από τη στιγμή που θα 
υιοθετηθούν θα δώσουν σημαντική βελτίωση στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ, θα λύσουν σοβαρά προβλήματα και θα 
περιορίσουν τους κινδύνους που σήμερα ελλοχεύουν από τον τρόπο της εφαρμογής του. 

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο εμείς οφείλουμε αυτά τα ζητήματα να τα αναδείξουμε, να τα πούμε.  Παρά το 
γεγονός ότι θα ψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό, δεν σημαίνει ότι θα πρέπει πια να 
αποδεχόμαστε και να συνεχίζουμε αδιαμαρτύρητα αυτή τη διαδικασία η οποία ακολουθείται.  Για να μη βρεθούμε 
πολύ σύντομα -το έχουμε πει πάρα πολλές φορές- μπροστά στον κίνδυνο το ΓΕΣΥ να καταντήσει είτε Κυπριακές 
Αερογραμμές είτε συνεργατισμός.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου την Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην 
έδρα ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Έχουμε άλλο ομιλητή; 

 Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αναμφίβολα, αυτά που έχει εκφράσει προ ολίγου ο συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος είναι απόλυτα σωστά.  
Ήμουν παρών στη συνεδρίαση της επιτροπής όπου εκεί εκφράστηκαν ακριβώς αυτές οι επιφυλάξεις, οι 
ανησυχίες που έχουν τεθεί και ενώπιον του σώματος σήμερα.  Πραγματικά, ενώ έχουμε έναν σφαιρικό 
προϋπολογισμό…  Δηλαδή, για να εξηγήσουμε να κατανοήσει και ο κόσμος, τι σημαίνει αυτός ο περιβόητος 
σφαιρικός προϋπολογισμός, είναι ένας συγκεκριμένος αριθμός, οικονομικός, από τον οποίο θα προέλθει η 
πληρωμή όλων των παρόχων υπηρεσιών στον ΟΑΥ.  Αυτή τη στιγμή είναι συγκεκριμένος και ενώ μας έλεγαν 
τόσα χρόνια ότι ποτέ δεν θα ξεπεράσουμε τον σφαιρικό προϋπολογισμό, γιατί ξεπερνώντας και αυξάνοντας 
ουσιαστικά τον προϋπολογισμό, κάποιος πρέπει να τον πληρώσει...  Και αναμφίβολα δεν θα τον πληρώσει ο 
ΟΑΥ.  Θα τον πληρώσει ο πολίτης.  Και πώς θα πληρώσει ο πολίτης;  Ζητώντας αύξηση στη συνεισφορά του 
στον ΟΑΥ και στο ΓΕΣΥ γενικότερα. 

 Άρα, κατ’ επέκταση είναι ένας κώδωνας κινδύνου αυτή τη στιγμή και μια προειδοποίηση αυτή που λέει ο 
κ. Σιζόπουλος, με την οποία συμφωνούμε απόλυτα, ότι πρέπει να προειδοποιήσουμε, για να είμαστε όλοι 
γνώστες και να μην περιμένουμε να φανεί εντελώς το πρόβλημα, να βγει το φίδι από την τρύπα, για να 
προχωρήσουμε.  Άρα, είναι μια σοβαρή προειδοποίηση. 

 Θα ψηφίσουμε μεν, γιατί δεν ευθύνονται αυτοί που έχουν ενταχθεί πλέον στο ΓΕΣΥ και στον ΟΑΥ, αλλά 
θα πρέπει να προβληματίσει και το συμβούλιο του ΟΑΥ, αλλά και όλους εμάς σε σχέση με τους 
προϋπολογισμούς και τη γενικότερη πορεία του ΓΕΣΥ.  Γιατί θα βρεθεί κάποια στιγμή και η Βουλή και η πολιτεία 
να αυξάνει συνεχώς…  Και να μπαίνουν σε έναν προϋπολογισμό περισσότερα χρήματα, χωρίς να παρέχονται 
ουσιαστικά εκείνες οι υπηρεσίες που επιβάλλεται και με βάση τη φιλοσοφία και με βάση τη νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λεωνίδου. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Θεμιστοκλέους ο Ανδρέας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Δεν θα πω πολλά πράγματα, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά να πω, αρχής γενομένης από την ομιλία του κ. Σιζόπουλου, πρώτον, έχει απόλυτο δίκαιο.   Τα 
επιχειρήματα είναι αμάχητα.  Δεν μπορεί για την ίδια ιατρική πράξη να πληρώνεται το ένα νοσηλευτήριο πέντε, 
το άλλο εφτά και το άλλο δύο.  Δεν γίνεται!  Δεδομένου ότι οι γιατροί που κάμνουν τις επεμβάσεις έχουν τα 
ελάχιστα προσόντα, για να τις κάμνουν, και δεδομένου ότι, τα νοσηλευτήρια, μετά από τον έλεγχο που έπρεπε 
να είχε γίνει, έχουν την ευχέρεια να φιλοξενούν τέτοιες επεμβάσεις, εγώ αδυνατώ να αντιληφθώ τη 
διαφοροποίηση των τιμών.  Αυτό είναι το ένα. 

 Είπε ο κ. Λεωνίδου ότι θα ανέβει το κόστος κ.τ.λ.  Εγώ βλέπω κάτι άλλο, που ήδη έγινε.  Ήδη έγινε!  Πάει 
το μωρό δέκα, έντεκα, δώδεκα χρονών στον παιδίατρο και την επόμενη φορά σου λέει ο παιδίατρος:  «Εκάλυψες, 
κύριε, ήδη τις δύο φορές, μην ξανάρθεις ή, αν θα ξανάρτεις, πλήρωσε!». 

 Τρίτη συνέπεια.  Λέει:  «Έκλεισες τα εξήντα;».  «Μάλιστα».  «Δικαιούσαι μια φορά κάθε δύο χρόνια να 
κάμεις εξετάσεις, αναλύσεις, αίματος, γενικές».  Κάθε δύο χρόνια!  Γιατί;  Πού το ηύραμεν γραμμένο τούτο;  Έτσι 
υποσχόμασταν στον κυπριακό λαό, όταν εψηφίζαμεν το ΓΕΣΥ;  Δηλαδή τι;  Εγώ πήγα στον γιατρό, μου είπε:  
«Θέλεις να κάνεις αναλύσεις;».  «Μάλιστα».  Επήα.  Είπεν μου ο άνθρωπος τζιειαμαί:  «Επειδή έκαμες πέρσι 
τον Οκτώβρη, φέτος έν’ €310».  Λέω του:  «Εν γίνεται να σου δώκω €50 τζιαι να πάμε να πιούμε μπύρες;».  Αυτή 
είναι η ουσία. 

 Το ΓΕΣΥ ήρθε, για να μείνει.  Το θεωρώ ως μία από τις μεγαλύτερες κατακτήσεις και ως ένα από τα 
μεγαλύτερα κοινωνικά αγαθά που κατέκτησε αυτός ο λαός.  Αλλά με τα μυαλά που κουλιαντιρίζουν ορισμένοι 
δεν θα μείνει ΓΕΣΥ!  Δεν μπορεί από τα €950 εκατομ. να έχουν πεταχτεί στο ενάμισι δις και πάει!  Τρέχοντα! 

 Ο κ. Λεωνίδου είπε ότι εννά έχουμε αύξηση στη συνεισφορά του εργοδότη, αντιλαμβάνομαι, τζιαι του 
πολίτη.  Ναι, δεν είναι μόνο τούτο το πρόβλημα.  Το πρόβλημα είναι ότι πάει να γεννηθεί μια ελιτίστικη αντίληψη 
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για τον τομέα της υγείας.  Πάρα πολλοί που έχουν κάποιες διασυνδέσεις θα πηγαίνουν στα τάχα δυνατά 
νοσηλευτήρια, διότι ακόμα και η αρώσκια στην Κύπρο αποδίδει τίτλους τιμής για το πού θα πάεις να σου κάμουν 
εγχείρηση και να σε νοσηλέψουν, να νοσηλευτείς! 

 Αυτή είναι η πραγματικότητα, κύριε Κουλία. 

 Κύριε Σιζόπουλε, αντιλαμβάνομαι ότι έχεις τη στήριξη όλων μας σε τούτο το θέμα.  Άρα, πρέπει να 
ασκηθούν πολιτικές πιέσεις, για να έρθει ο κανονισμός να ρυθμιστούν αυτά τα ζητήματα.  Και δεν δικαιούται 
κανένας ’πού την κυβέρνηση να διαπραγματεύεται την ένταξη άλλων νοσηλευτηρίων καταπού του κόψει ο νους 
του και καταπού συμφέρει την τζιέπην του! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Και τον λόγο εζήτησε πρώτος ο συνάδελφος κ. Λουκαΐδης...  Η κ. Ορφανίδου μάλλον.  Η Σάβια Ορφανίδου. 

 Κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, να πούμε ότι ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός του ΟΑΥ αφορά την κάλυψη 
αυτού του κονδυλιού από ιδίους πόρους του οργανισμού.  Αυτό μας είχε τονιστεί ενώπιον της επιτροπής.  Είναι 
όντως η μεγαλύτερη κοινωνική κατάκτηση του Κύπριου πολίτη, μια μεταρρύθμιση που όλοι μας θα πρέπει να 
είμαστε περήφανοι και έχει δουλέψει πραγματικά στην Κύπρο και χαιρόμαστε που επί δικής μας διακυβέρνησης 
και με τη στήριξη της πλειοψηφίας των κομμάτων είχε και έχει γίνει πραγματικότητα. 

 Όμως, στα τέσσερα χρόνια εφαρμογής του ΓΕΣΥ, όντως έχουμε παρατηρήσει με πολύ προβληματισμό 
κάποιες καταστάσεις, κάποιες περιπτώσεις που δημιουργούν πραγματικά και σε εμάς μεγάλη ανησυχία και γι’ 
αυτό τον λόγο και κατά τη διάρκεια της συζήτησης θέσαμε και εμείς ξεκάθαρα τη δική μας τοποθέτηση, ότι η 
έγνοια μας εμάς είναι όχι μόνο να κάνουμε ένα ΓΕΣΥ που θα είναι σήμερα καλό για τον πολίτη, αλλά να μπορέσει 
να σταθεί σε βάθος χρόνου και να εξυπηρετεί και τις μελλοντικές γενεές.  Και γι’ αυτό τον λόγο η οικονομική 
βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ για εμάς είναι ύψιστης προτεραιότητας και ως τέτοια την αντιμετωπίζουμε.  Γι’ αυτό τον 
λόγο και ουκ ολίγες φορές στα πλαίσια των συζητήσεων που κάναμε και στον προϋπολογισμό του ΟΑΥ, αλλά 
ακόμα και στον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ έχουμε τονίσει ότι θα πρέπει να αντιμετωπιστούν και οι καταχρήσεις 
που γίνονται, που ως έναν βαθμό οφείλω να πω ότι έχουν αντιμετωπιστεί, αλλά πρέπει να γίνουν ακόμη 
περισσότερα και να μπει και να ενταχθεί και αυτό το «medical audit», που έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι θα 
είναι πολύ χρήσιμο και γίνεται και σε άλλες χώρες, για να αντιμετωπίσουμε αυτές τις καταχρήσεις και να 
εξοικονομήσουμε χρήματα απ’ αυτές τις περιπτώσεις που κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου. 

 Έχουμε πει πολλές φορές ότι θα πρέπει να αλλάξουμε πράγματα όσον αφορά κάποιο τρόπο λειτουργίας 
των προσωπικών γιατρών, τον τρόπο που αμείβονται κ.τ.λ.  Και εκεί κάναμε βήματα, υπάρχουν πολλά πράγματα 
ακόμα να γίνουν.  Έχουμε πει όμως επίσης, και ζητήσαμε εμείς από την κυβέρνηση, αυτά όλα που έχουμε 
επισημάνει ως στρεβλώσεις και αδυναμίες να έρθει η ίδια η κυβέρνηση με νομοθεσίες -και αυτό μας είχε λεχθεί 
από την πρώτη συνεδρία που είχαμε με τη νέα κυβέρνηση- για να μπορέσουμε να τα διορθώσουμε και ακόμα 
αναμένουμε. 

 Συνεπώς, ως Δημοκρατικός Συναγερμός, βεβαίως και θα στηρίξουμε τον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό, βεβαίως και θέλουμε να δούμε το ΓΕΣΥ να πηγαίνει μπροστά, αλλά βεβαίως την ίδια ώρα 
θέλουμε να δούμε αυτές τις κινήσεις από πλευράς κυβέρνησης, που θα διορθώνουν τα κακώς έχοντα που όλοι 
εδώ σ’ αυτή την αίθουσα έχουμε εντοπίσει. 

 Και το τελευταίο πράγμα που θα ήθελα να πω είναι ότι αντιλαμβανόμαστε ότι μπαίνει σε μια νέα βάση το 
σύστημα με τις νέες συμφωνίες που έχουν επιτευχθεί μεταξύ του ΟΑΥ και των παρόχων σε ιδιωτικό και δημόσιο 
επίπεδο.  Όλα αυτά ξέρουμε ότι προκάλεσαν ανησυχία όσον αφορά την τιμή μονάδας.  Καλούμε και καλέσαμε 
τον ΟΑΥ ξανά και ξανά να επαναξιολογήσει το σύστημα, γιατί συμφωνούμε ότι πρέπει να προχωρήσει το 
σύστημα στη βάση ποιοτικών κριτηρίων -και όλοι μας συμφωνήσαμε σε αυτό- αλλά πρέπει να υπάρξει και μια 
πιο δίκαιη και πιο βελτιωμένη αντιμετώπιση και του ιδιωτικού, αλλά και του δημόσιου τομέα.  Οπότε, αναμένουμε 
να δούμε και εκεί πώς θα μπορέσει ο ΟΑΥ πραγματικά να αναβαθμίσει το σύστημα με τη συμπαράσταση και τη 
στήριξη και των παρόχων, αλλά και όλων εμάς που είμαστε εδώ έτοιμοι να διευκολύνουμε και να βοηθήσουμε, 
αν πρόκειται να αντιμετωπίσουμε αυτές όλες τις στρεβλώσεις που έχουμε ήδη εντοπίσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο Σάβια Ορφανίδου. 
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 Και πάμε στον συνάδελφο Γιώργο Λουκαΐδη, κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προφανώς η σημερινή συζήτηση δεν προσφέρεται, για να κάμουμε μια συνολική 
αποτίμηση του ΓΕΣΥ.  Ίσως θα έπρεπε να το εγγράψουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο λόγω της σημαντικότητας του 
θέματος τζιαι να το συζητήσουμε εκτεταμένα. 

 Θέλω όμως να ξεκινήσω με κάποια πράγματα που έχουν λεχθεί, τα οποία προφανώς δημιουργούν μια 
αίσθηση άμεσης απειλής και κινδύνου σε σχέση με την οικονομική βιωσιμότητα του Γενικού Συστήματος Υγείας.  
Δυστυχώς, προέρχονται από εκείνους που συστηματικά κινδυνολογούν σε σχέση με τη βιωσιμότητα του 
συστήματος υγείας, το οποίο περίπου, όπως είπα τζιαι πόψε, εξαιτίας των αυξημένων δαπανών που κάμνουν 
τζιαι της αύξησης, θα καταρρεύσει.  Έτσι προέβλεπα τζιαι σε σχέση με τη βιωσιμότητά του, πριν να ξεκινήσει, ότι 
θα κατέρρεε, ότι οι υπολογισμοί που είχαν γίνει στη βάση μελετών δεν θα ανταποκρίνουνταν στις 
πραγματικότητες που θα διαμορφώνονταν επί του εδάφους.  Εδιαψεύστηκα.  Διαψεύδομαι από τα γεγονότα και 
σήμερα.  Μιλούμε για έναν οργανισμό που έχει ασφαλώς αυξημένες δαπάνες λόγω του μεγέθους της οικονομίας, 
αλλά έσιει τζιαι αυξημένα έσοδα, σημαντικά.  Και αυτή την ώρα που μιλάμε έχει €450 εκατομ. πλεόνασμα.  Για 
το 2023, επειδή έγιναν οι αναφορές, θα έχει €70 εκατομ. πλεόνασμα και, όχι, δεν είναι εκτιμήσεις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Για το ’24. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για το ’23 λέμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έντζιε επιτρέπεται τούτο, να κάμνεις ερωτήσεις απ’ εκεί, διότι το προεδρείο έχει 
ένσταση. 

 Ευχαριστώ για τη συνεργασία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, δεν θέλω να το συνεχίσω, τούτες είναι οι πραγματικότητες και οι αριθμοί.  Μη θεωρούμε ότι έν’ 
τζιαι τεράστια τα ποσά, γιατί μπορεί να μεν αρκούν για δκυο μήνες λειτουργίας του συστήματος, έτσι; 

 Και επεράσαμεν, για παράδειγμα, ’πού πανδημία τζι οικονομική κρίση.  Δεν σημαίνει ότι η οικονομία σε 
ομαλές συνθήκες θα αναπτύσσεται.  Μπορεί να υπάρξουν όι απλώς μη ομαλές, αλλά πολύ ανώμαλες συνθήκες 
τζιαι να χρειαστεί επιδότηση το σύστημα, για να κρατηθεί στα ίδια επίπεδα.  Γι’ αυτό τζιαι υπάρχουν τα 
πλεονάσματα.  Δεν είναι πλεονάσματα τζιαι κέρδη τραπεζών, έν’  για να χρησιμοποιηθούν προς όφελος του 
κόσμου, για να το ξεκαθαρίσουμε.  Οπόταν, τούτων λεχθέντων, εμείς δεν ισχυριζόμαστε ότι εν υπάρχουν απειλές. 

 Ξέρετε, μου έκαμε εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ως δεύτερη βασικότερη 
πρόκληση για την οικονομία του τόπου στην εισηγητική ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στην επιτροπή 
Οικονομικών της Βουλής ήταν το ΓΕΣΥ.  Τζιαι κάποιος πρέπει να ενημερώσει τον Υπουργό για τις 
πραγματικότητες.  Έχει μια μόνο εξήγηση τζιαι η στάση της κυβέρνησης τζιαι του Υπουργείου Οικονομικών, διότι 
δεν είναι η πρώτη φορά που αναφέρθηκε αυτό το ζήτημα.  Έχουν εγκαταλείψει τις δεσμεύσεις που έχουν 
αναληφθεί από αυτό το κράτος για ουσιαστική αναβάθμιση τζιαι εκσυγχρονισμό των δημόσιων νοσηλευτηρίων, 
τα οδηγούν σε σοβαρά ελλείμματα τα δημόσια νοσηλευτήρια και θέλουν ενδεχομένως να μεταφέρουν τις απειλές 
που δημιουργούνται με ευθύνες της προηγούμενης κυβέρνησης -και ελπίζω να μη συνεχίσει η σημερινή 
κυβέρνηση-, τούτα τα ελλείμματα στον ΟΚΥΠΥ, στον ΟΑΥ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διαμαρτυρήθου! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ποιος να διαμαρτυρηθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δείχνουν μου τα ρολόγια, κύριε Λουκαΐδη, τζιαι είπα... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κάποιους εν τους αρέσκει να μας ακούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, για μένα... Εγώ... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έντζιεν για σένα που είπα τούντο πράμαν... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ξέρετε την αντίληψή μου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...έν’ για τζιείνους που σου δείχνουν τα ρολόγια που λέω! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ την ολομέλεια τη θεωρώ χώρο ιερό και μπορεί η συζήτηση να επεκταθεί μέχρι πρωίας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λοιπόν, να πάν’ να πιούν έναν καφέ, κύριε Πρόεδρε, όσοι δεν θέλουν να ακούν. 

 Λέω λοιπόν ότι υπάρχουν όντως κίνδυνοι και ίσως η δεύτερη τους επιλογή είναι να παν σε ιδιωτικοποίηση 
των δημόσιων νοσηλευτηρίων τζιαι του δημόσιου τομέα υγείας.  Ή να παν σε συρρίκνωση δραματική.  Ιδιωτική 
διαχείριση ενδεχομένως, κύριε Θεμιστοκλέους.  Ή να θέλουν να μεταφέρουν τα ελλείμματα για έναν δημόσιο 
τομέα υγείας που έπρεπε και πρέπει να είναι η ραχοκοκαλιά του συστήματος υγείας.  Και εγκληματούν ενόσω 
δεν υλοποιούν τις δεσμεύσεις που έχουν αναληφθεί το 2016 και έχουν αφήσει τον ΟΚΥΠΥ στο έλεος της τύχης 
του.  Αυτή είναι μια πραγματική απειλή και είναι εδώ και χρόνια που φωνάζουμε, αδιάλειπτα!  Αυτά κάποιοι δεν 
τα αναφέρουν.  Προτιμούν να στρεβλώνουν τους αριθμούς και τις πραγματικότητες για το ίδιο το σύστημα υγείας. 

 Έσιει τζι άλλα που πρέπει να δουν.  Χωρίς να έχει την ευθύνη του προγράμματος ο ΟΑΥ, από τα €10 
εκατομ. που είχαμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα καινοτόμα φάρμακα, τα σπάνια, επήαμεν στα €100 
εκατομ. σε μερικά χρόνια, ελάχιστα χρόνια.  Ναι, πρέπει να βάλουμε μια τάξη.  Πρέπει να βάλουμε μια τάξη, διότι 
εν υπάρχουν απεριόριστες δυνατότητες. 

 Επίσης, έχει γίνει συζήτηση με τους παρόχους -με τα ιδιωτικά, τα δημόσια νοσηλευτήρια- για τον τρόπο 
αποζημίωσης.  Κάποιοι εφωνάζαν για την ισοπέδωση που θα επέρχετουν μέσα από το σύστημα υγείας σε ό,τι 
αφορά την ποιότητα.  Κάποιοι εξ ημών ελέαμεν ότι πρέπει να υπάρχουν τζιαι ποιοτικά κριτήρια σε ό,τι αφορά την 
αποζημίωση των παρόχων υγείας, είτε αυτοί είναι προσωπικοί γιατροί -που είναι κατά κεφαλή που αμείβονταν 
και άλλαξε το σύστημα αποζημίωσης κατά ένα σοβαρό ποσοστό πλέον- είτε αυτό αφορά τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια.  Και εδώ έχει επέλθει συμφωνία. 

 Η ίδια η βάση παροχής αλλά η όποια διαφοροποίηση με τη σύμφωνη γνώμη των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων, αφού έχουν συμφωνηθεί ποιοτικά κριτήρια, μπορεί να υπάρξει, ναι.  Τζιαι εν καταλαβαίνω πού 
έν’ το έγκλημα.  Διότι έχουμε τα παραδείγματα εκείνα που είναι κίνδυνος για τις ποιοτικές υπηρεσίες, κύριε 
Πρόεδρε, στο σύστημα υγείας, όπου μπορεί την ίδια υπηρεσία να την κάμνεις…  Τζιαι τ’ ακούσαμε εις την 
επιτροπή Υγείας!  Έχουν δημοσιοποιηθεί αυτά τα πράματα.  Μπορεί με έναν απαρχαιωμένο εξοπλισμό, 
προβληματικό εξοπλισμό, να κάμνεις την ίδια εξέταση τζιαι ο άλλος να φέρνει είκοσι φορές πιο ακριβό εξοπλισμό 
τζιαι να παίρνει την ίδια αμοιβή.   Θέλουμε να εξωθούμε εκείνους που εκσυγχρονίζουν τον εξοπλισμό τους τζιαι 
επενδύουν σε υποδομές, για παράδειγμα;  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να δώκουμε κίνητρα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Βεβαίως, να δώσουμε κίνητρα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:    

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, αν το ξανακάμεις, εννά λάβω μέτρα.  Δεν επιτρέπεται! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έν’ ένα μόνο παράδειγμα.   ΄Εν’ πολλά τα παραδείγματα σε κάθε περίπτωση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Εισηγούμαι, επειδή είναι τζιαι πολλά άλλα ζητήματα που είναι ανοικτά, επειδή εμείς ανησυχούμε τζιαι 
γρηγορούμε και πιέζουμε, για να αντιμετωπιστούν καταχρήσεις που επηρεάζουν το σύστημα, για να έχουμε όσο 
το δυνατό ποιοτικότερες υπηρεσίες, και μάλιστα, όταν μιλούμε για ποιοτικότερες, δεν αναφερόμαστε μόνο στις 
υποδομές, στο ανθρώπινο δυναμικό ή στον εξοπλισμό.  Για ’μάς ποιότητα στην προσφερόμενη 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σημαίνει τζιαι τον χρόνο αναμονής, για να λάβεις αυτές τις υπηρεσίες.  Και εδώ 
εξεκίνησαν σε κάποιες τουλάχιστον ειδικότητες τζιαι παρουσιάζονται θέματα σοβαρά.  Εδώ είναι λοιπόν που 
πρέπει να εγκύψουμε τζιαι σε άλλες προκλήσεις, πραγματικές, τζιαι όχι σε κινδυνολογία η οποία δεν 
τεκμηριώνεται από τα γεγονότα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο συνάδελφος ο Σιζόπουλος θέλει δευτερολογία. 

 Κύριε Μαρίνο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρά το γεγονός ότι, κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να δευτερολογήσω, αλλά, επειδή έχουν ακουστεί 
κάποιες αιχμές, είμαι υποχρεωμένος να δώσω κάποιες σύντομες απαντήσεις. 

 Ποιοι είναι αυτοί που κινδυνολογούν;  Όσοι προσπαθούμε να κρατήσουμε σε βιωσιμότητα το ΓΕΣΥ;  Να 
αναβαθμίσουμε τις ποιοτικές προσφορές που πρέπει να έχει;  Να υπενθυμίσω ότι, όταν προειδοποιούσαμε 
ακριβώς ότι από τον τρόπο εφαρμογής θα έχουμε τεράστιες λίστες αναμονής σε ορισμένες ειδικότητες και στον 
ιδιωτικό τομέα, κατηγορούμασταν ότι δεν θέλουμε το ΓΕΣΥ και ότι υπονομεύουμε το ΓΕΣΥ.  Σήμερα τα βρίσκουμε 
μπροστά μας.  Έχουμε φτάσει σε σημείο να έχουμε ειδικότητες που έχουν λίστα αναμονής τους οχτώ και τους 
δέκα μήνες, για να μην πω περιπτώσεις σοβαρών παθήσεων, που θα πρέπει να υπάρχει άμεση εξέταση, που 
δίνουν μετά από δύο και από τρεις μήνες ραντεβού, για να έχουν επίσκεψη.  Δεν είναι της ώρας, θα δείξω στο 
τηλέφωνό μου περιπτώσεις, που θα μπορούσαν να αντιμετωπιστούν με ένα ποσό μικρότερο των €100, που 
χρεώνει το σύστημα με €5.000.  Με €5.000, γιατί, αντί να γίνει μια καυτηρίαση, εννά κάμουμε πλαστική επέμβαση 
με ενάμιση ώρα θεραπεία με γενική αναισθησία και να κάνουμε και μεταμόσχευση δέρματος, για να κάμουμε 
αποκατάσταση.  Έχει ενημερωθεί ο ΟΑΥ για αυτές τις περιπτώσεις με συγκεκριμένα στοιχεία.  Και δυστυχώς δεν 
είναι ένα το περιστατικό.  Είναι συνεχόμενα τα περιστατικά.  Για να μην αναφερθώ σε άλλα πιο σοβαρά.  Αυτό 
που χρειάζεται δεν είναι να καθορίσεις την ποιότητα των προσφερόμενων υπηρεσιών για κάθε ιατρική πράξη, 
για να καθορίσει την τιμή της,  αλλά να καθορίσει την ποιότητα ένα…  

 Το συγκεκριμένο νοσηλευτήριο διαθέτει τις προϋποθέσεις και τα ποιοτικά δεδομένα, για να προσφέρει 
υπηρεσίες στο ΓΕΣΥ, για να το εντάξω στο ΓΕΣΥ.  Αυτή είναι η ουσία.  Απ’ εκεί και πέρα -γιατί θα μπορώ να 
μιλώ για πάρα πολλές ώρες, λόγω των εμπειριών που έχω τζιαι εννά κατηγορηθώ πάλε ότι είμαι γιατρός και έχω 
σύγκρουση συμφερόντων, όπως συνήθως- να υπενθυμίσω ότι προειδοποιούσαμε για τους κινδύνους που 
υπάρχουν για τα δημόσια νοσηλευτήρια, γιατί ακριβώς από την ψήφιση του νόμου μέχρι την έναρξη εφαρμογής 
του ΓΕΣΥ δεν υπήρξε καμία ουσιαστική αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων, και είπαμε και τους 
λόγους που δεν υπήρξε.   

 Ποιος μας άκουσε;  Αντίθετα, κατηγορηθήκαμε.  Ποιος ήταν ο υπεύθυνος, για να κάμει αυτές τις αλλαγές;  
Θέλω μίαν απάντηση!  Ποιος ήταν ο υπεύθυνος από το 2015 μέχρι και το 2019, που ξεκίνησε η εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ, για να κάμει την αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων σε επιστημονικό, σε διοικητικό επίπεδο, 
για να έχουν οικονομική βιωσιμότητα;  Και γιατί χωρίς διαπραγμάτευση με κανέναν εβάλαμε μόνο πέντε χρόνια 
κάλυψη των ελλειμμάτων;  Ποια ήταν η σκοπιμότητα που εξυπηρετούσε;  Και μετά τα πέντε χρόνια, που δεν θα 
έχουμε τη δυνατότητα να καλύψουμε τα ελλείμματα, τι θα συμβεί;  Είτε θα συρρικνώσουμε τον κύκλο εργασιών 
των δημόσιων νοσηλευτηρίων με ό,τι αυτό συνεπάγεται είτε θα τα εκχωρήσουμε για τη λειτουργία τους σε ξένα 
κεφάλαια.  Αυτός ήταν ο στόχος κάποιων.   

 Όταν εμείς τα λέγαμε αυτά τότε, ήμασταν υπό κατηγορία ότι δεν θέλουμε το ΓΕΣΥ.  Ποιοι;  Το κόμμα που 
από το 1968 παλεύει για το ΓΕΣΥ.  Το κόμμα το οποίο ουσιαστικά, για να ψηφιστεί η νομοθεσία του ΓΕΣΥ το 
2001, ήταν η ΕΔΕΚ το 1998, για να ψηφίσει τους προϋπολογισμούς.  Και, για να ξεκινήσει και η συγκεκριμένη 
διαδικασία -το είπα πάρα πολλές φορές και κατέθεσα στοιχεία- ήταν οι συστηματικές επιστολές προς τον τέως 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας από τον Μάιο του 2015, για να ξεκινήσει η διαδικασία! 

 Άρα λοιπόν, καλά θα είναι να σταματήσουμε να αποποιούμαστε των ευθυνών μας.  Ο κίνδυνος είναι 
μπροστά μας και ως κοινοβούλιο οφείλουμε να κάτσουμε με επίγνωση των ευθυνών μας να βελτιώσουμε τις 
στρεβλώσεις, για να μπορέσουμε να διατηρήσουμε ένα ΓΕΣΥ βιώσιμο και κυρίως να μπορεί να προσφέρει 
υψηλού επιπέδου περίθαλψη σε όλους τους πολίτες και κυρίως σε εκείνους τους πολίτες που δεν έχουν την 
οικονομική δυνατότητα να την εξασφαλίσουν με άλλους τρόπους.  Για ’μας αυτός είναι ο στόχος, σταθερός και 
αμετάκλητος, και προς αυτή την πορεία θα κατευθυνθούμε.  Εμείς θα μιλούμε ανοικτά και θα λέμε τα σύκα σύκα 
και τη σκάφη σκάφη και ας είμαστε υπό κατηγορία από κάποιους, αλλά το αποτέλεσμα στο τέλος είναι αυτό που 
κάποιον θα δικαιώσει και κάποιους δεν θα τους δικαιώσει.  Γιατί, όταν τα λέγαμε και για τον συνεργατισμό, πάλι 
ήμασταν υπό κατηγορία. 
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 Και να σας υπενθυμίσω ότι σε αυτή την αίθουσα, στις 20 Νοεμβρίου 2008, ετέθηκε συγκεκριμένο ζήτημα 
και για τα θέματα του τραπεζικού τομέα και προειδοποιούσαμε.  Ε, σας παρακαλώ διαβάστε και τις ομιλίες των 
υπολοίπων τι έλεγαν.  Κι όμως, στο τέλος κανένας δεν ανέλαβε τις ευθύνες.  Το κόστος το πλήρωσε ο πολίτης 
με τις καταθέσεις, με τα κουρέματα, με τις εκποιήσεις, με τα αξιόγραφα που απορροφήθηκαν και όλα τα 
υπόλοιπα.  Ε, ας μη φέρουμε και το ΓΕΣΥ στην ίδια μοίρα και στην ίδια τύχη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Και τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €67.400.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2023.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας Νόμος (Αρ. 1) του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τέσσερις, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και μία δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο της δημοκρατίας. 

 Και τώρα θα επιστρέψουμε στο όγδοο θέμα ξανά.   

 Το όγδοο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός Μέτρων Εφαρμογής για τον 
Έλεγχο Αλκοόλης σε Μέλη Πληρώματος Αεροσκαφών) Κανονισμοί του 2023». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση εφαρμοστικών μέτρων για τον έλεγχο αλκοόλης σε μέλη πληρώματος αεροσκαφών σύμφωνα 
με τον «Κανονισμό (ΕΕ) 2018/1042 της Επιτροπής της 23ης Ιουλίου 2018 σχετικά με την τροποποίηση του 
κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 965/2012, όσον αφορά τις τεχνικές απαιτήσεις και τις διοικητικές διαδικασίες σχετικά με 
την εισαγωγή υποστηρικτικών προγραμμάτων, την ψυχολογική αξιολόγηση πληρωμάτων πτήσης, καθώς και τον 
συστηματικό και τον δειγματοληπτικό έλεγχο ψυχοτρόπων ουσιών, για να διασφαλίζεται η καλή κατάσταση της 
υγείας των μελών πληρωμάτων πτήσης και των μελών πληρωμάτων θαλάμου επιβατών, και όσον αφορά τον 
εξοπλισμό νεότευκτων αεροπλάνων με στροβιλοκινητήρα, μέγιστης πιστοποιημένης μάζας απογείωσης έως 
5700kg και εγκεκριμένων να μεταφέρουν έξι έως εννέα επιβάτες, με σύστημα προειδοποίησης γειτνίασης 
εδάφους». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους 



298 

κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός Μέτρων Εφαρμογής για τον Έλεγχο 
Αλκοόλης σε Μέλη Πληρώματος Αεροσκαφών) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, πρόεδρος  Πρόδρομος Αλαμπρίτης  

 Κώστας Κώστα Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Φωτεινή Τσιρίδου Βαλεντίνος Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου, 5, 12 και 19 Οκτωβρίου 
2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας, της Αστυνομίας Κύπρου, της Ανεξάρτητης Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων Κύπρου 
(ΑΣΔΥΚ), της Παγκύπριας Συντεχνίας «Ισότητα», του φορέα διαχείρισης αερολιμένων Hermes Airports Ltd και 
του φορέα επίγειας εξυπηρέτησης GOLDAIR Handling Ltd.   

 Η Παγκύπρια Συντεχνία Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ), οι αεροπορικές εταιρίες Cyprus Airways, Tus 
Airways, PHI Air Europe Limited και Synesis Aviation Ltd  και οι φορείς επίγειας εξυπηρέτησης SWISSPORT, 2-
SERVE και SKYLINK, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της 
επιτροπής κ. Χρύσανθος Σαββίδης και Ηλίας Μυριάνθους. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η θέσπιση εφαρμοστικών μέτρων για τον έλεγχο αλκοόλης 
σε μέλη πληρώματος αεροσκαφών σύμφωνα με τον «Κανονισμό (ΕΕ) 2018/1042 της Επιτροπής της 23ης Ιουλίου 
2018 σχετικά με την τροποποίηση του κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 965/2012, όσον αφορά τις τεχνικές απαιτήσεις και 
τις διοικητικές διαδικασίες σχετικά με την εισαγωγή υποστηρικτικών προγραμμάτων, την ψυχολογική αξιολόγηση 
πληρωμάτων πτήσης, καθώς και τον συστηματικό και τον δειγματοληπτικό έλεγχο ψυχοτρόπων ουσιών, για να 
διασφαλίζεται η καλή κατάσταση της υγείας των μελών πληρωμάτων πτήσης και των μελών πληρωμάτων 
θαλάμου επιβατών και όσον αφορά τον εξοπλισμό νεότευκτων αεροπλάνων με στροβιλοκινητήρα, μέγιστης 
πιστοποιημένης μάζας απογείωσης έως 5 700 kg και εγκεκριμένων να μεταφέρουν έξι έως εννέα επιβάτες, με 
σύστημα προειδοποίησης γειτνίασης εδάφους». 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προτείνονται ρυθμίσεις με τις οποίες παραχωρείται δυνατότητα στο 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας να διεξάγει, μέσω επιθεωρήσεων διαδρόμου, όπως καθορίζονται στον πιο πάνω 
ευρωπαϊκό κανονισμό, έλεγχο κατανάλωσης αλκοόλ στα μέλη πληρώματος αεροσκαφών.  Οι εν λόγω έλεγχοι 
θα πραγματοποιούνται με την παραχώρηση δείγματος εκπνοής σε ειδική συσκευή σε δύο στάδια.  Σε περίπτωση 
που το αποτέλεσμα του πρώτου δείγματος εκπνοής, μέσω της συσκευής προκαταρκτικής εξέτασης, είναι θετικό, 
ήτοι η περιεκτικότητα αλκοόλης στο αίμα του μέλους του πληρώματος υπερβαίνει το καθορισμένο επιτρεπόμενο 
όριο, το μέλος του πληρώματος υποχρεούται να επαναλάβει την παραχώρηση δείγματος εκπνοής σε συσκευή 
επιβεβαιωτικής εξέτασης για επαλήθευση.  Συναφώς, σύμφωνα με τις προτεινόμενες πρόνοιες, μέλος 
πληρώματος του οποίου το αποτέλεσμα επιβεβαιωτικής εξέτασης ελέγχου αλκοόλης υπερβαίνει το καθορισμένο 
επιτρεπόμενο όριο τελεί αξιόποινη πράξη ή και διοικητική παράβαση και, ανάλογα με την περίπτωση, υπόκειται 
σε καταδίκη ή και σε διοικητικά μέτρα ως προνοείται στις διατάξεις του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου.  Τέλος, 
με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται ρυθμίσεις σε περίπτωση παραδοχής μέλους πληρώματος 
ότι βρίσκεται υπό την επήρεια αλκοόλης και άρνησης μέλους πληρώματος να παραχωρήσει δείγμα εκπνοής. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας επεξήγησε με λεπτομέρεια τη διαδικασία 
επιθεώρησης και τα μέτρα που λαμβάνει το τμήμα του σε περίπτωση που μέλος πληρώματος εντοπιστεί με 
αλκοόλη στο αίμα περισσότερη από την επιτρεπόμενη.  Όπως ο ίδιος τόνισε, οι εν λόγω επιθεωρήσεις ήδη 
διενεργούνται στο πλαίσιο εφαρμογής των ελέγχων που απαιτούνται από την ευρωπαϊκή αρχή ασφάλειας για 
την πολιτική αεροπορία (SAFA Programme της EASA).  Περαιτέρω, διευκρίνισε ότι τα εν λόγω μέλη πληρώματος 
περιλαμβάνουν πιλότους και αεροσυνοδούς. 

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι τα μέλη της που υπηρετούν στα 
αεροδρόμια θα ενισχύουν, εφόσον αυτό κριθεί αναγκαίο, τις προσπάθειες των επιθεωρητών του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Ο εκπρόσωπος της ΑΣΔΥΚ, τόσο προφορικά όσο και με γραπτό υπόμνημα που υπέβαλε στην επιτροπή, 
συμφώνησε με τις προτεινόμενες πρόνοιες, υποδεικνύοντας ωστόσο ότι τέτοιου είδους έλεγχοι, αλλά και άλλοι, 
θα πρέπει να γίνονται και σε ό,τι αφορά στα κρατικά αεροσκάφη. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, την τελευταία απασχόλησαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 
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1. Η διενέργεια, επιπροσθέτως του ελέγχου αλκοόλης, νάρκοτεστ στα μέλη πληρώματος.   

 Για το θέμα αυτό ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας επισήμανε ότι τα νάρκοτεστ και τα 
ψυχολογικά τεστ δεν περιλαμβάνονται στο ευρωπαϊκό νομικό πλαίσιο. 

2. Η παραχώρηση εξουσίας στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας να θέτει εκτός υπηρεσίας το μέλος του 
πληρώματος του οποίου το αποτέλεσμα στον έλεγχο αλκοόλης είναι θετικό.   

 Για το θέμα αυτό η εκπρόσωπος του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, υπεύθυνη για νομικά θέματα, 
εξήγησε ότι η δυνατότητα αυτή παρέχεται από τον ευρωπαϊκό κανονισμό, του οποίου η υπεροχή 
διασφαλίζεται από το σύνταγμα, ενώ σε περίπτωση που η εξουσία αυτή παραχωρηθεί με τους υπό 
εξέταση κανονισμούς τότε υπάρχει ο κίνδυνος να κριθεί καθ’ υπέρβαση του νόμου εκ του οποίου 
πηγάζουν. 

3. Η διασφάλιση ότι η υπό εξέταση επιθεώρηση θα διενεργείται από τους επιθεωρητές του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας με διακριτικότητα.   

 Για το θέμα αυτό οι εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι 
διασφαλίζεται από τον ευρωπαϊκό κανονισμό, ωστόσο, συναίνεσαν με τη λεκτική τροποποίηση του κειμένου των 
κανονισμών κατά τρόπο, ώστε να αντανακλά με σαφή τρόπο την υποχρέωση αυτή των επιθεωρητών. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, επέφερε στο κείμενο αυτών 
πρόσθετες λεκτικές και νομοτεχνικές βελτιώσεις, καθώς και διορθώσεις ορθότερης εναρμόνισης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των κανονισμών. 

 Ψηφίστε για τους κανονισμούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμά μας είναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις, υπέρ τριάντα τρεις.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται από την 
ολομέλεια του σώματος. 

 Το ένατο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023».  
Είναι πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.   

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμου, με την προσθήκη νέων διατάξεων, οι οποίες 
κρίνονται αναγκαίες για καλύτερη εφαρμογή του και οι οποίες αφορούν- 

1. στην εξουσία της αρμόδιας αρχής για έκδοση οδηγιών, κατευθυντήριων γραμμών, εντύπων και 
ερμηνευτικών εγκυκλίων για τη ρύθμιση θεμάτων αναφορικά με την εγγραφή κοινωνικής επιχείρησης στο 
Μητρώο Κοινωνικών Επιχειρήσεων. 

2. τη διαδικασία διενέργειας επιτόπιων ελέγχων από την αρμόδια αρχή με σκοπό την εξακρίβωση της 
συμμόρφωσης της κοινωνικής επιχείρησης με την κείμενη νομοθεσία. 

3. τους σκοπούς των κοινωνικών επιχειρήσεων,  

4. τη διασφάλιση των όρων εργοδότησης και τη μεταχείριση των εργαζομένων στον εργασιακό χώρο με 
βάση τις ιδιαιτερότητες και τις ανάγκες τους.  

5. τη διαδικασία εκκαθάρισης, διάλυσης και διαγραφής κοινωνικής επιχείρησης από το σχετικό μητρώο.  

6. την προσθήκη στο πεδίο εφαρμογής του νόμου και άλλων ευπαθών ομάδων και ειδικότερα των θυμάτων 
με βάση τον περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Βίας κατά των Γυναικών και της 
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Ενδοοικογενειακής Βίας και περί Συναφών Θεμάτων Νόμο, καθώς και των ευπαθών ομάδων που 
αφορούν παιδιά και νεαρά πρόσωπα, σύμφωνα με τον περί Απασχόλησης Παιδιών και Νεαρών 
Προσώπων Νόμο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Νίκος Σύκας  Μιχάλης Γιακουμή 

 Κώστας Κώστα  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 28 Σεπτεμβρίου 2023 από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17, 24 και 
την 31η Οκτωβρίου 2023.   

 Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του ίδιου υφυπουργείου, ο Έφορος Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, 
εκπρόσωποι του Γενικού Λογιστηρίου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Ομοσπονδίας 
Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ) και της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ).  

 Το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Διανοητικής Ιδιοκτησίας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, η Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης του Υπουργείου Οικονομικών και το Κυπριακό Εμπορικό και 
Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς της 
προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση της πρότασης νόμου, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση της πρότασης νόμου ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για επίσπευση της διαδικασίας τα εν λόγω 
στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Νόμου, ώστε 
να προστεθούν σε αυτόν ορισμένες πρόνοιες οι οποίες κρίνονται αναγκαίες για την καλύτερη εφαρμογή του και 
οι οποίες αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την εξουσία της αρμόδιας αρχής για έκδοση οδηγιών, κατευθυντήριων γραμμών, εντύπων και 
ερμηνευτικών εγκυκλίων για τη ρύθμιση θεμάτων αναφορικά με την εγγραφή κοινωνικής επιχείρησης στο 
Μητρώο Κοινωνικών Επιχειρήσεων. 

2. Τη διαδικασία διενέργειας επιτόπιων ελέγχων από την αρμόδια αρχή, με σκοπό την εξακρίβωση της 
συμμόρφωσης της κοινωνικής επιχείρησης με την κείμενη νομοθεσία. 

3. Τους σκοπούς των κοινωνικών επιχειρήσεων.  

4. Τη διασφάλιση των όρων εργοδότησης και τη μεταχείριση των εργαζομένων στον εργασιακό χώρο με 
βάση τις ιδιαιτερότητες και τις ανάγκες τους.  

5. Τη διαδικασία εκκαθάρισης, διάλυσης και διαγραφής της κοινωνικής επιχείρησης από το σχετικό μητρώο.  

6. Την προσθήκη στο παράρτημα του εν λόγω νόμου και άλλων ευπαθών ομάδων και ειδικότερα των 
θυμάτων με βάση τον περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Βίας κατά των Γυναικών και της 
Ενδοοικογενειακής Βίας και περί Συναφών Θεμάτων Νόμο, καθώς και των ευπαθών ομάδων που 
αφορούν παιδιά και νεαρά πρόσωπα σύμφωνα με τον περί Απασχόλησης Παιδιών και Νεαρών 
Προσώπων Νόμο.   

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, καθότι 
η ανάγκη προώθησής τους προέκυψε στο πλαίσιο συζήτησης ενώπιον της επιτροπής σχετικών κανονισμών με 
τίτλο «Οι περί Κοινωνικών Επιχειρήσεων Κανονισμοί του 2022».  Ειδικότερα, το αρμόδιο υπουργείο στο πλαίσιο 
της πιο πάνω συζήτησης, με τη σύμφωνη γνώμη της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, διέγραψε από τους 
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εν λόγω κανονισμούς συγκεκριμένες πρόνοιες, κρίνοντας ότι αυτές πρέπει να ενσωματωθούν στις διατάξεις του 
υφιστάμενου νόμου, βάσει του οποίου εκδίδονται οι εν λόγω κανονισμοί. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης της πρότασης νόμου και της υποβολής εισηγήσεων από πλευράς των 
εμπλεκόμενων μερών ο εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας στο κείμενο της πρότασης 
νόμου, σύμφωνα με την οποία η εφαρμογή των όρων εργοδότησης και η μεταχείριση των εργαζομένων που 
ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες πρέπει να γίνεται χωρίς διακρίσεις και σύμφωνα με τις διεθνείς συμβάσεις που 
έχει κυρώσει η Κυπριακή Δημοκρατία.  Με την εισήγηση αυτή συμφώνησαν όλα τα εμπλεκόμενα μέρη και ως εκ 
τούτου η επιτροπή αποφάσισε να την ενσωματώσει στο κείμενο της πρότασης νόμου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού επέφερε στο κείμενο της πρότασης νόμου όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές βελτιώσεις και 
διορθώσεις, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πούντον Χατζηγιάννη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επειδή ο εισηγητής λείπει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε η συζήτηση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε, αντιλαμβάνομαι.  Είναι πρόταση του κόμματός σας.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να το περάσουμε, γιατί πρέπει να περάσει η πρόταση νόμου, για να περάσουν 
την άλλη βδομάδα οι κανονισμοί του κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή εμίλησά το μαζί με τον εισηγητή και τον πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Χατζηγιάννη, και έχουμε 
την πρόθεση να ζητήσουμε αναβολή για το θέμα τούτο, γιατί εντοπίσαμε κάτι το οποίο νομίζουμε πρέπει να 
διορθωθεί.  Ο κ. Χατζηγιάννης δεν έχει οποιαδήποτε ένσταση, άρα ζητούμε αναβολή για το θέμα, αν δεν έχει 
κάποιος ένσταση. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Αν θέλετε, μπορούμε να επεξηγήσουμε, κύριε Πρόεδρε, το τι εντοπίσαμε αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Παπαδούρη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ό,τι θέλετε, Νίκο μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:    

 Κύριε Παπαδούρη, θα προχωρήσουμε και δεν μπορεί να δοθεί αναβολή. 

 Ομιλητές έχουμε επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Αφού αναβλήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, ποιος σας είπε; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εζητήθηκε αναβολή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε!  Σε παρακαλώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Να πάει στην επιτροπή ξανά τζιαι μετά να φτάσει στην ολομέλεια. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Πρέπει να πω ότι ήταν αυτή η εντύπωση και του κ. Χατζηγιάννη, ότι θα πάει πίσω στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κώστα… 

 Ένα λεπτό, να σας δώσει μία εξήγηση ο συνάδελφος ο κ. Κώστας Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Έντζιε είμαι εγώ ο εισηγητής, αλλά, επειδή εσυζητήσαμέν το πεντακόσιες φορές, εν ηξέρω είντα μ’ που 
επροέκυψε τωρά τελευταία στιγμή, πρώτον, δεύτερον, θεωρώ ότι ο εισηγητής, πριν να φύει, έπρεπε τζιείνα που 
έπρεπε να πει να τα πει. 

 Το τρίτο, το πιο σημαντικό, είναι ότι εννά πρέπει να περάσουν την πρόταση νόμου σήμερα, γιατί έχουμε 
κανονισμούς της κυβέρνησης που πρέπει να περάσουν την άλλη εβδομάδα.  Αν δεν περάσει σήμερα η πρόταση 
νόμου τούτη, σημαίνει ότι θα πάμε την άλλη εβδομάδα στην επιτροπή, τη μεθεπόμενη να έρθουμε για την 
πρόταση νόμου τζιαι θα πάμε για τους κανονισμούς μετά, αν θα προλάβουμε.  Εν ηξέρω, εγώ δεν είμαι ο 
εισηγητής, απλώς λέω ότι ο λόγος που έπρεπε να περάσει σήμερα τούτο είναι γιατί εκκρεμεί το πιο σοβαρό 
κομμάτι, που είναι οι κανονισμοί της κυβέρνησης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:    

 Μα, δεν είχα πρόθεση να το αναβάλω. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, έληξε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδούρη, ναι, πέστε μου. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι το τι λέει ο κ. Κώστα, αλλά, επαναλαμβάνω, εμιλήσαμε με τον πρόεδρο της επιτροπής, 
έχουμε τη σύμφωνή του γνώμη, είναι και ο εισηγητής του οποίου έχουμε τη σύμφωνή του γνώμη, ποιο είναι το 
πρόβλημα να πάνε οι κανονισμοί μαζί με την πρόταση νόμου;  Θα ψηφιστεί πρώτα η πρόταση νόμου και μετά οι 
κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διαδικαστικά δεν επιτρέπεται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα στην πρόταση νόμου που εννά συζητήσουμε τωρά έχει σοβαρά προβλήματα, τα 
οποία επαραβλεφθήκαν ή δεν βγήκαν στην επιφάνεια στη συζήτηση.  Εάν τη βάλετε τωρά για συζήτηση, θα 
δημιουργηθεί μεγάλο πρόβλημα μέσα σε τούτο τον νόμο.  Οι πιο πολλοί εννά πρέπει να την καταψηφίσουν, να 
μην περάσει.  Τζιαι είναι ένα θέμα το οποίο έχει κατανοηθεί τζιαι από τον άνθρωπο που έκαμε την πρόταση 
νόμου, για να πάει πίσω στην επιτροπή να συζητηθεί. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορούμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λεωνίδου, και αυτή είναι η τελευταία παρέμβαση. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εν όψει του γεγονότος ότι ο πρόεδρος της επιτροπής απουσιάζει, είμαι μέλος της επιτροπής, γνωρίζω 
πάρα πολύ καλά το θέμα.  Θεωρώ ότι δεν θα γίνει η συντέλεια του κόσμου, αν δοθεί αναβολή, για να δοθεί τζιαι 
η ευκαιρία στους συναδέλφους να πουν τις απόψεις τους ξανά ακόμα μία τελευταία φορά.  Πραγματικά, δεν θα 
γίνει καμία συντέλεια του κόσμου.  Να σεβαστούμε κάποιες διαδικασίες.  Αντιλαμβάνομαι πλήρως αυτά που είπε 
ο συνάδελφος ο Κώστας, αλλά επαναλαμβάνω.   

 Άρα, να αναβληθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, ακούστε.  Θα παρακαλέσω να παρακολουθείτε, όχι να προχωρεί το θέμα να πηγαίνει 
στο σημείο των αγορεύσεων.  Αυτό δεν είναι κοινοβουλευτικά δεν επιτρέπεται δηλαδή, για να ξέρετε.  Κατ’ 
οικονομία, κύριε Λεωνίδου, αυτή είναι η τελευταία φορά που κάμνουμε τούτη την αβαρία.  Ως εκ τούτο το θέμα…  
Και τι εισηγείστε;  Να πάει στην επιτροπή; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εν εμίλησα, αλλά πριν μερικές ώρες, ως τη 1.00 μ.μ., ήμασταν στη Σύσκεψη Αρχηγών, δεν υπήρχε κανένα 
πρόβλημα, μα, κανένα πρόβλημα πραγματικά.  Τι συνέβη τωρά τις επόμενες ώρες τζιαι αθθυμηθήκαμεν τα 
προβλήματα τζιαι τα ζητήματα υποψιάζομαι τζιαι μπορώ να υποθέσω, έθθελω να το πω, εν χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Ευχαριστώ κύριε… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν δείχνουμε την απαιτούμενη σοβαρότητα σε κάθε περίπτωση.  Να ξεκινά η συζήτηση, να μεν τίθεται 
καθόλου θέμα αναβολής, ένας συνάδελφος να μεν πάει στο κόμμα του να ζητήσει αναβολή, να πηαίννει σ’ έναν 
άλλο συνάδελφο, ο οποίος ήταν τζιαι στη Σύσκεψη Αρχηγών…  Με όλο τον σεβασμό τζιαι την αγάπη, αλλά δεν 



304 

υπήρχε κανένα πρόβλημα τζιαι καμιά εκκρεμότητα τζιαι κανένα κενό τζιαι να μεταφέρει μέσω του συναδέλφου 
του άλλου το αίτημα…  Πραγματικά, έχουμε δει πολλά πράματα να γίνονται… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη…  

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Φυσικότατα, επί προσωπικού, Πρόεδρε.  Αγαπητέ μου Γιώργο, κύριε Λουκαΐδη, η καχυποψία, η 
καχυποψία που εκφράσετε τωρά έν’ προσβλητική.  Δεν υπάρχει καμιά συνεννόηση, θα σας το εξηγήσω απλά.  
Εντοπίσαμε στην κοινοβουλευτική συνάντηση ένα θέμα το οποίο αφορά τα παιδιά και τα νεαρά πρόσωπα τζιαι 
το εντοπίσαμε η ώρα 3.00 μ.μ. μετά τη Σύσκεψη Αρχηγών.  Ετηλεφώνησα στον κ. Χατζηγιάννη τζιαι του λέω 
«Έχουμε εντοπίσει αυτό το πράμα, εμίλησα με τη γραμματεία» τζιαι στο τέλος της ημέρας εσυμφωνήσαμεν αυτό 
που προτείνουμε.  Πραγματικά, αν δημιουργά τόσο πρόβλημα, κανένα θέμα, μπορείτε να το βάλετε, εμείς εννά 
το καταψηφίσουμε για τους δικούς μας λόγους.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, τον λόγο ζητά… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ήθελα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ένα λεπτό… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δώστε μου ένα δευτερόλεπτο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, με όλο τον σεβασμό… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …για να τελειώνουμε, επειδή δεν είπα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, δεν είναι σωστός τούτος ο τρόπος, ζητά τον λόγο ο κ. Τορναρίτης και να τον πάρετε 
μετά…  Εντάξει, θα πάρετε τον λόγο. 

 Κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι θα είναι καλό για το σώμα τζιαι για την κοινοβουλευτική του ομάδα ο 
κ. Λουκαΐδης να αποσύρει αμέσως τώρα τις αιχμές που άφησε εναντίον συναδέλφων και εναντίον της ομάδας 
των Οικολόγων. Θεωρώ απαράδεκτο αυτό που είπε ο κ. Λουκαΐδης, ότι κάποιοι συνάδελφοι ζητούν την αναβολή, 
γιατί κάτι άλλο έχουν στον νου τους το οποίο δεν μπορεί να αποκαλύψει.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω.  
Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, θερμή έκκληση, δεχτείτε την αναβολή τζιαι να πάμε παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αλλά απλώς επαναλαμβάνω προς το σώμα, ο λόγος που είχα δυστοκία είναι γιατί 
ξεκίνησε η συζήτηση.  Αυτό, κύριε συνάδελφε, έπρεπε να γίνει εξ υπαρχής και από την αρχή.  Ως εκ τούτου, 
αναβάλλεται το θέμα και παραπέμπεται στην επιτροπή πίσω.  

 Κύριε Λουκαΐδη, τωρά που ανεβλήθη, πες μας θέμας τι θέλετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ δεν είχα πρόθεση να αφήσω καμία αιχμή προς τον φίλτατο Σταύρο, για να μην παρεξηγούμαι.  
Διαδικαστικά, ο κύριος -τζιαι δεν έχω δυσκολία να το πω- ο κ. Χατζηγιάννης μάς κάμνει πολλά δύσκολη τη ζωή 
σε πάρα πολλές με πάρα πολλές αφορμές και αφορούσε τον κ. Χατζηγιάννη, ο οποίος προφανώς δεν ενημέρωσε 
την κοινοβουλευτική του ομάδα τζιαι δεν ξέρω είντα αιχμή;  Τζιαι ο βουλευτής άλλου κόμματος εζήτησε την 
αναβολή.  Ο κοινοβουλευτικός του εκπρόσωπος έλεγε ότι εν πρέπει να δοθεί αναβολή ως πριν δκυο λεπτά.  
Λοιπόν, αρκετά το εσυζητήσαμεν και πάλι δεν δείχνουμε καλή εικόνα μες τούντο κοινοβούλιο, δεν είναι με δική 
μας ευθύνη όμως, συνάδελφε, έτσι, για να το ξεκαθαρίσουμε δηλαδή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Λουκαΐδη μου, θεωρείται λήξαν το θέμα. 

 Ευχαριστώ πολύ για τη συνεργασία σας, αλλά ο συνάδελφος ο Χατζηγιάννης είναι συνεργάσιμος 
βουλευτής συνήθως και είναι και από την επαρχία μας, είναι μια χαρά. 

 Το λοιπόν, προχωρούμε τώρα αισίως στο δέκατο θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί 
μέχρι την 1η Ιουλίου 2024, με αναδρομική ισχύ από την 1η Ιουλίου 2023, η πρόνοια με την οποία απαγορεύεται 
η έγερση πολιτικής αγωγής εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή 
δημόσιου βοηθήματος για οφειλές, όπως αυτές καθορίζονται στη βασική νομοθεσία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τo 
νομοσχέδιο «O περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2023» 

Παρόντες:  

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Ονούφριος Κουλλά 

 Χρίστος Χριστόφιας Χρίστος Σενέκης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Μαρίνος Μουσιούττας 

 Δημήτρης Δημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 Οκτωβρίου 2023.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
και της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ.   

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΠΟΒΕΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, απέστειλε 
γραπτή επιστολή, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2023, με την οποία αναφέρει ότι δεν φέρει ένσταση αναφορικά με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Πανίκος Λεωνίδου και Ανδρέας Αποστόλου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 1η Ιουλίου 2024, με αναδρομική ισχύ από την 1η Ιουλίου 2023, 
η πρόνοια με την οποία απαγορεύεται η έγερση πολιτικής αγωγής εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος για οφειλές όπως αυτές καθορίζονται στον υπό 
τροποποίηση νόμο. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου o εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις επιδιώκεται η παράταση μέχρι την 1η Ιουλίου 
2024 της προστασίας που παρέχεται από το κράτος στους δικαιούχους ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
στους λήπτες δημόσιου βοηθήματος με την απαγόρευση έγερσης πολιτικής αγωγής εναντίον τους για οφειλές 
που προβλέπονται στον υπό τροποποίηση νόμο.  Με την εν λόγω προτεινόμενη ρύθμιση, όπως ο ίδιος δήλωσε, 
θα επωφεληθούν 180 άτομα. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Το ενδεχόμενο η προτεινόμενη ρύθμιση για απαγόρευση έγερσης πολιτικής αγωγής εναντίον δικαιούχου 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή λήπτη δημόσιου βοηθήματος να τροποποιηθεί ανάλογα, ώστε να 
τύχει εφαρμογής σε μόνιμη βάση ή για χρονικό διάστημα πέραν του ενός έτους. 

2. Κατά πόσο η προτεινόμενη αναδρομική ισχύς του νόμου ενδέχεται να δημιουργήσει οποιεσδήποτε 
επιπλοκές νομικής φύσεως. 

 Σχολιάζοντας τους πιο πάνω προβληματισμούς και τις θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων και μελών της 
επιτροπής, ο εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων μεταξύ άλλων ανέφερε τα ακόλουθα: 
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1. Αναφορικά με την πρώτη παρατήρηση, το ενδεχόμενο η προτεινόμενη προστασία του κράτους προς τους 
δικαιούχους ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος να παρασχεθεί 
σε μόνιμη βάση ή για χρονικό διάστημα πέραν του ενός έτους θα εξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο και 
μετά την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Αναφορικά με τη δεύτερη παρατήρηση, η ενσωμάτωση αντίστοιχης πρόνοιας με αναδρομική ισχύ έχει 
ακολουθηθεί και στο παρελθόν σε προηγούμενες τροποποιήσεις του σχετικού άρθρου του βασικού νόμου 
χωρίς οποιεσδήποτε επιπλοκές νομικής φύσεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Όχι, δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το αποτέλεσμα να μας το πείτε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα, υπέρ είκοσι εννέα, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται και 
προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ψηφίσουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις, υπέρ είκοσι τρεις και ένας δεν ψήφισε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Αισίως, προχωρούμε στο ενδέκατο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Όρκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2023».  

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Όρκων Νόμου, ώστε να αντικατασταθεί ο ορισμός του όρου «Πρωτοκολλητής», 
για να περιλαμβάνει και τους Πρωτοκολλητές του Ανωτάτου Συνταγματικού Δικαστηρίου, καθώς και τους 
εξουσιοδοτημένους υπαλλήλους για την εκτέλεση καθηκόντων Πρωτοκολλητή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Όρκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023» 

Παρόντες: 



307 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Σωτήρης Ιωάννου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Κωστής Ευσταθίου 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Οκτωβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Αρχιπρωτοκολλητού.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και ο 
Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Φωτεινή 
Τσιρίδου και Άριστος Δαμιανού. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση του νομοσχεδίου ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για επίσπευση της διαδικασίας τα εν λόγω 
στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Όρκων Νόμου, ώστε να αντικατασταθεί ο ορισμός 
του όρου «Πρωτοκολλητής».  Συγκεκριμένα, ο προτεινόμενος νόμος προβλέπει ότι «Πρωτοκολλητής» σημαίνει 
τον Αρχιπρωτοκολλητή, τον Βοηθό Αρχιπρωτοκολλητή ή Πρωτοκολλητή οποιουδήποτε δικαστηρίου και ο όρος 
αυτός περιλαμβάνει υπάλληλο δεόντως εξουσιοδοτημένο από το Ανώτατο Δικαστήριο ή από το Ανώτατο 
Συνταγματικό Δικαστήριο, αναλόγως της περίπτωσης, για να εκτελεί καθήκοντα Πρωτοκολλητή στις εκάστοτε 
καθοριζόμενες από το Ανώτατο Δικαστήριο ή από το Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο περιπτώσεις, αντίστοιχα. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι δυνάμει της προσφάτως ψηφισθείσας από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων νομοθεσίας για τη μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης, η οποία τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιουλίου 
2023, άρχισε τη λειτουργία του το Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο και ως εκ τούτου κρίθηκε αναγκαία η 
προτεινόμενη τροποποίηση, ώστε να περιληφθούν στην ερμηνεία του όρου «Πρωτοκολλητής» οι 
Πρωτοκολλητές που εργάζονται στο Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο, καθώς και υπάλληλοι που 
εξουσιοδοτούνται από αυτό για την εκτέλεση καθηκόντων Πρωτοκολλητή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού διεξήλθε τις επιμέρους 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου και του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Όρκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα, υπέρ…  Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο δωδέκατο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) Νόμου, ώστε να καθοριστεί 
προθεσμία υποβολής ένστασης από επηρεαζόμενο πρόσωπο ενώπιον του Ανώτατου Συνταγματικού 
Δικαστηρίου κατά των αποφάσεων του Ανώτατου Δικαστικού Συμβουλίου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2023» 

Παρόντες: 

 Φωτεινή Τσιρίδου, αναπλ. πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Σεπτεμβρίου και στις 4 και 11 Οκτωβρίου 
2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αρχιπρωτοκολλητού, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Νίκος 
Τορναρίτης και το μέλος της κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του νομοσχεδίου, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση του νομοσχεδίου ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων στάδια συζήτησης, αλλά για επίσπευση της 
διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) 
Νόμου, ώστε να καθοριστεί προθεσμία υποβολής ένστασης από επηρεαζόμενο ενώπιον του Ανώτατου 
Συνταγματικού Δικαστηρίου κατά των αποφάσεων του Ανώτατου Δικαστικού Συμβουλίου.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι, δυνάμει της προσφάτως ψηφισθείσας από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων νομοθεσίας για τη μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης, η οποία τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιουλίου 2023, 
άρχισε τη λειτουργία του το Ανώτατο Δικαστικό Συμβούλιο, στην αποκλειστική αρμοδιότητα του οποίου 
υπάγονται ο διορισμός, η προαγωγή, η μετάθεση, ο τερματισμός της υπηρεσίας, η απόλυση και η πειθαρχική 
εξουσία επί των δικαστών του Εφετείου και των δικαστών των πρωτοβάθμιων δικαστηρίων.  Σύμφωνα με την εν 
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λόγω νομοθεσία, οι αποφάσεις του συμβουλίου υπόκεινται σε ακυρωτικό έλεγχο από το Ανώτατο Συνταγματικό 
Δικαστήριο, το οποίο ενεργεί ως ακυρωτικό δευτεροβάθμιο δικαστικό συμβούλιο, κατόπιν υποβολής σχετικής 
ένστασης από τον επηρεαζόμενο, χωρίς όμως να καθορίζεται σε αυτήν προθεσμία εντός της οποίας δυνατόν να 
υποβληθεί η αναφερόμενη ένσταση. 

 Συναφώς, ως η ίδια σημείωσε, για λόγους νομικής σαφήνειας και σύντομης αποπεράτωσης της όλης 
διαδικασίας κρίθηκε επιβεβλημένη η προτεινόμενη τροποποίηση, ώστε να θεσπιστεί συγκεκριμένη προθεσμία, 
η οποία καθορίζεται στις δέκα (10) εργάσιμες ημέρες εντός της οποίας δύναται να υποβληθεί η εν λόγω ένσταση.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων, 
επαναλαμβάνοντας ότι αυτά κρίνονται απαραίτητα για την ομαλή και έγκαιρη ολοκλήρωση της ενώπιον του 
Ανώτατου Συνταγματικού Δικαστηρίου διαδικασίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία της αναπληρώτριας προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και των μελών της επιτροπής βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του 
μέλους της μεμονωμένου σοσιαλιστή βουλευτή, να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Δεν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Nόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Απονομής της Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13, 14, 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πολιτικής 
Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023», «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2023», «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Εμπορικού Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2023» και «Ο περί Αποφάσεων Αλλοδαπών Δικαστηρίων (Αναγνώριση, Εγγραφή και Εκτέλεση 
Δυνάμει Συμβάσεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής Δικονομίας Νόμου, ώστε να 
διευρυνθεί η δυνατότητα επίδοσης κλητήριου εντάλματος εκτός της Δημοκρατίας και να εναρμονιστούν επιμέρους 
ρυθμίσεις που αφορούν στη δυνατότητα έκδοσης διατάγματος κατόπιν αίτησης χωρίς ειδοποίηση με τις πρόνοιες 
των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας που τέθηκαν σε ισχύ την 1η Σεπτεμβρίου 2023. 

Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε: 

1. να εισαχθούν στην υπό τροποποίηση νομοθεσία και/ή αντικατασταθούν όροι και ορισμοί για σκοπούς 
εναρμόνισης με τις πρόνοιες των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας, οι οποίοι 
τέθηκαν σε ισχύ την 1η Σεπτεμβρίου 2023, 

2. να διευρυνθεί η κατά τόπον αρμοδιότητα των δικαστηρίων, 

3. να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Εφετείο, όπως κατά την άσκηση πολιτικής δικαιοδοσίας διατάσσει 
επανάνοιγμα έφεσης ύστερα από την έκδοση τελικής απόφασης, και 

4. να τροποποιηθούν οι διατάξεις που αφορούν στην έκδοση διαταγμάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Εμπορικού 
Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με τις πρόνοιες των νέων Διαδικαστικών 
Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας που τέθηκαν σε ισχύ την 1η Σεπτεμβρίου 2023. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16 θέματος είναι η τροποποίηση του περί Αποφάσεων Αλλοδαπών Δικαστηρίων 
(Αναγνώριση, Εγγραφή και Εκτέλεση Δυνάμει Συμβάσεως) Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με τις πρόνοιες των 
νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας, που τέθηκαν σε ισχύ την 1η Σεπτεμβρίου 2023, με τις 
οποίες διευρύνεται η δικαιοδοσία των δικαστηρίων της Δημοκρατίας.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τα 
νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Φωτεινή Τσιρίδου, αναπλ. πρόεδρος  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Νίκος Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Σεπτεμβρίου και στις 4 
και 11 Οκτωβρίου 2023.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν 
της εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αρχιπρωτοκολλητού, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Νίκος 
Τορναρίτης και το μέλος της κ. Πανίκος Λεωνίδου.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς των 
προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση των νομοσχεδίων 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, 
για τη συζήτηση των νομοσχεδίων ολοκληρώθηκε η προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης όσον αφορά τα 
προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια συζήτησης, αλλά για επίσπευση της διαδικασίας τα εν λόγω 
στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός όλων των νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου εκάστου, ώστε 
αυτό να συνάδει με τους νέους Διαδικαστικούς Κανονισμούς Πολιτικής Δικονομίας, οι οποίοι τέθηκαν σε ισχύ την 
1η Σεπτεμβρίου του τρέχοντος έτους. 

 Ειδικότερα, σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής Δικονομίας Νόμου, 
ώστε αφενός να διευρυνθεί η δυνατότητα επίδοσης κλητήριου εντάλματος εκτός τις Δημοκρατίας και αφετέρου 
να εναρμονιστούν επιμέρους ρυθμίσεις που αφορούν τη δυνατότητα έκδοσης διατάγματος κατόπιν αίτησης χωρίς 
ειδοποίηση με τις πρόνοιες των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Δικαστηρίων Νόμου, ώστε: 

1. να εισαχθούν στην υπό τροποποίηση νομοθεσία και/ή να αντικατασταθούν από αυτήν όροι και ορισμοί 
αυτών για εναρμόνιση με τις πρόνοιες των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας, 

2. να διευρυνθεί η κατά τόπο αρμοδιότητα των δικαστηρίων, 
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3. να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Εφετείο κατά την άσκηση της πολιτικής του δικαιοδοσίας να διατάσσει 
επανάνοιγμα έφεσης μετά την έκδοση τελικής απόφασης και 

4. να τροποποιηθούν οι διατάξεις που αφορούν την έκδοση διαταγμάτων.  

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Εμπορικού 
Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου Νόμου, ώστε οι ρυθμίσεις αυτού να συνάδουν με τις πρόνοιες των νέων 
Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας.  

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αποφάσεων Αλλοδαπών Δικαστηρίων 
(Αναγνώριση, Εγγραφή και Εκτέλεση Δυνάμει Συμβάσεως) Νόμου, ώστε οι ρυθμίσεις αυτού να συνάδουν με τις 
πρόνοιες των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας, με τις οποίες διευρύνεται η δικαιοδοσία 
των δικαστηρίων της Δημοκρατίας.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης των νομοσχεδίων ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι το Ανώτατο Δικαστήριο, σε συνεργασία με ξένους 
εμπειρογνώμονες, ετοίμασε και εξέδωσε τους νέους Διαδικαστικούς Κανονισμούς Πολιτικής Δικονομίας, οι οποίοι 
τέθηκαν σε ισχύ την 1η Σεπτεμβρίου του τρέχοντος έτους.  Συναφώς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν 
αναγκαίες, ώστε να εναρμονιστεί το ισχύον νομικό πλαίσιο με τις νέες ρυθμίσεις που επήλθαν συνεπεία της 
εφαρμογής των νέων Διαδικαστικών Κανονισμών Πολιτικής Δικονομίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία της αναπληρώτριας προέδρου και των μελών της επιτροπής 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
καθώς και του μέλους της μεμονωμένου σοσιαλιστή βουλευτή, να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

 ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 

2. Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023. 

3. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Εμπορικού Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2023. 

4. Ο περί Αποφάσεων Αλλοδαπών Δικαστηρίων (Αναγνώριση, Εγγραφή και Εκτέλεση Δυνάμει 
Συμβάσεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Πολιτικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «O περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Εμπορικού Δικαστηρίου και 
Ναυτοδικείου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο, υπέρ τριάντα δύο, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εγκρίνονται τα άρθρα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Αποφάσεων Αλλοδαπών Δικαστηρίων (Αναγνώριση, 
Εγγραφή και Εκτέλεση Δυνάμει Συμβάσεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2023». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα, υπέρ είκοσι εννέα και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Έχουμε το δέκατο έβδομο θέμα. Άρα, έμεινέ μας ακόμα ένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   Είναι το δέκατο 
έβδομο θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών) - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2023». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών που καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α13(ii)] στην Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών) - Θέση 

Ανώτερου Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Φωτεινή Τσιρίδου Πανίκος Λεωνίδου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε της πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια υπηρεσίας, σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε της 25 
Οκτωβρίου 2023. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 27 και 87 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών, η οποία καθορίζεται ως θέση προαγωγής [Κλίμακα Α13(ii)], στην Υπηρεσία 
Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, η τροποποίηση 
του σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση κρίθηκε σκόπιμη στο πλαίσιο εκσυγχρονισμού των σχεδίων 
υπηρεσίας στη δημόσια υπηρεσία.  Ειδικότερα, κρίθηκε αναγκαίος ο καθορισμός της θέσης ως θέσης προαγωγής 
αντί ως θέσης πρώτου διορισμού και προαγωγής, που ισχύει σήμερα, δεδομένου ότι οι υπηρετούντες υπάλληλοι 
στην αμέσως κατώτερη θέση έχουν ήδη συμπληρώσει την απαιτούμενη υπηρεσία σε αυτήν για σκοπούς 
προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η τροποποίηση του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας αποσκοπεί στη διαμόρφωση 
των καθηκόντων και ευθυνών για την εν λόγω θέση, με τρόπο ώστε αυτά να ανταποκρίνονται πληρέστερα στις 
νέες ανάγκες και δεδομένα της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών.  Περαιτέρω, κρίθηκε αναγκαία η 
τροποποίηση των απαιτούμενων προσόντων για την πιο πάνω θέση, λόγω του ότι στο υφιστάμενο σχέδιο 
υπηρεσίας απαιτούνται διαφορετικά προσόντα για τη θέση πρώτου διορισμού και διαφορετικά προσόντα για τη 
θέση προαγωγής.  Ειδικότερα, το ζήτημα αυτό έχει κριθεί νομολογιακά και διαπιστώθηκε ότι με τις πρόνοιες του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας δημιουργούνται συνθήκες άνισης μεταχείρισης και δεν διαφυλάσσεται ενιαίο 
μέτρο κρίσης μεταξύ των υποψηφίων κατά τη διαδικασία πλήρωσης των θέσεων.  Τα πιο πάνω επισημαίνονται 
και σε σχετική εγκύκλιο του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  Ως εκ τούτου, στο εν λόγω σχέδιο 
υπηρεσίας τα απαιτούμενα προσόντα διαμορφώθηκαν, έτσι ώστε να απαιτείται μόνο πενταετής τουλάχιστον 
υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση του Λειτουργού Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών. 

 Σημειώνεται ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε  στο πλαίσιο της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την Εξέταση 
Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 2023, 
στην οποία κλήθηκαν κα παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Ακολούθως, η υποεπιτροπή εισηγήθηκε στην επιτροπή την υποβολή των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της 
μεμονωμένου σοσιαλιστή βουλευτή, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών. 

 Το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Μη υπαρχόντων ομιλητών, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών.   

 Ψηφίστε για το σύνολο των κανονισμών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα ένας, υπέρ τριάντα, εναντίον δύο ψήφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το δέκατο όγδοο θέμα έχει ψηφιστεί προηγουμένως, που αφορά το ΓΕΣΥ.   

 Τέλος έχουμε ενώπιόν μας ψήφισμα που κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είναι από κοινοβουλευτική ομάδα που κατατέθηκε, είναι ψήφισμα που προέρχεται ομόφωνα από την 
επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Επειδή ήδη είναι προχωρημένη η ώρα, εισήγησή μας είναι να συζητηθεί 
σε δύο εβδομάδες, δεν υπάρχει κάτι που το κάμνει επείγον… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΙΔΗΣ: 

 …ώστε να έχουμε τζιαι μεγαλύτερη συμμετοχή τζιαι να μπορέσει να γίνει τζιαι κάποια συζήτηση, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. Άρα, αναβάλλεται σε δύο εβδομάδες.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη σταλθεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.124 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος κ. Πέτρο Ξενοφώντος 

 «Στο πλαίσιο αυτεπάγγελτης συζήτησης αναφορικά με το φαινόμενο της ρίψης πυροτεχνημάτων 
παγκύπρια και τη μη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας αναφέρθηκε από την Αστυνομία, αλλά και από την 
Υπηρεσία Μεταλλείων ότι γίνονται ρίψεις πυροτεχνημάτων χωρίς την εξασφάλιση άδειας. 

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ως η αρμόδια αρχή, 
ενημερώσει το σώμα ποια νομικά ή/και φυσικά πρόσωπα είναι αδειοδοτημένα για την εισαγωγή πυροτεχνημάτων 
και κατά πόσο γίνεται έλεγχος εισαγωγής, ποσότητας και πώλησης από τα αρμόδια κρατικά τμήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.125 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Γιάννη Παναγιώτου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πόσα παιδιά έχουν υιοθετηθεί από το 2015 μέχρι σήμερα στην Κύπρο.» 

                                            
 Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, 

Κωστής Ευσταθίου. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.126 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Λόγω της δημόσιας συζήτησης που παρακολουθούμε για την τροποποίηση του νόμου για το σύμφωνο 
συμβίωσης, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσα ζευγάρια έχουν συνάψει σύμφωνο συμβίωσης με βάση τον περί Πολιτικής Συμβίωσης Νόμο του 
2015 από την εφαρμογή του νόμου μέχρι σήμερα; 

2. Πόσα από αυτά αφορούν ετερόφυλα και πόσα ομόφυλα ζευγάρια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.127 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και 

Έργων κ. Αλέξη Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
το σώμα για τα ακόλουθα, όσον αφορά την ανάκληση των ελαττωματικών αερόσακων για αυτοκίνητα που 
εισήχθηκαν από την Ιαπωνία και πωλήθηκαν από ιδιώτες εισαγωγής: 

1. Ποιος έχει την ευθύνη της ενημέρωσης των ιδιοκτητών των αυτοκινήτων για αντικατάσταση των 
αερόσακων;  Οι ιδιώτες εισαγωγείς ή οι επίσημοι αντιπρόσωποι της κατά περίπτωση μάρκας αυτοκινήτου, 
όπως γίνεται με τις ευρωπαϊκές αυτοκινητοβιομηχανίες; 

2. Πώς διασφαλίζει το αρμόδιο υπουργείο ότι οι ιδιοκτήτες αυτοκινήτων, που τα προμηθεύτηκαν από ιδιώτες 
εισαγωγής, έχουν επίσημα και σαφέστατα ενημερωθεί για την ανάγκη αντικατάστασης των ελαττωματικών 
αερόσακων των αυτοκινήτων τους; 

3. Στις περιπτώσεις όπου εμπλέκονται ιδιώτες εισαγωγείς, έχει διασφαλιστεί ότι η αντικατάσταση θα γίνεται 
δωρεάν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.128 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος κ. Πέτρο Ξενοφώντος 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ανανέωση της έγκρισης της ουσίας 
«γλυφοσάτη» για χρονικό διάστημα ακόμα δέκα ετών χωρίς περιορισμούς στη χρήση της δεν κατόρθωσε να 
λάβει την απαιτούμενη ειδική πλειοψηφία στην ψηφοφορία που έγινε στις 13 Οκτωβρίου 2023 και απορρίφθηκε. 

 Εξ όσων έχω πληροφορηθεί, έχουν ήδη συλλεγεί από διάφορες περιβαλλοντικές οργανώσεις εκατοντάδες 
χιλιάδες υπογραφές Ευρωπαίων πολιτών που ζητούν την άμεση απαγόρευση της ουσίας «γλυφοσάτη». 

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ως η αρμόδια αρχή, 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση της κυπριακής κυβέρνησης στο θέμα αυτό και από 
ποιον έχει εκπροσωπηθεί η Κυπριακή Δημοκρατία στην πιο πάνω ψηφοφορία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.129 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνά 

Μιχαηλίδου 

 «Στις 3 Ιανουαρίου 2020 είχα υποβάλει ερώτηση με αριθμό 23.06.011.04.275 και έλαβα απάντηση στις 
10 Αυγούστου 2020 από τον Υπουργό Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, που αφορούσε τις 
εγκαταστάσεις των υπό ανέγερση γηπέδων του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας.  Στην πέμπτη παράγραφο 
αναφέρεται ότι για την ολοκλήρωση του έργου και την κατασκευή αποδυτηρίων απαιτούνται €230.000 πλέον 
ΦΠΑ. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια 
αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Δόθηκαν τα απαιτούμενα χρήματα από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) για τον σκοπό της 
ανέγερσης αποδυτηρίων και, αν δόθηκαν, γιατί δεν κατασκευάστηκαν αυτά; 

2. Η μη ύπαρξη αποδυτηρίων και άλλων χώρων υποδομής στερεί από τον όμιλο την πραγματοποίηση 
αγώνων Davis Cup, Fed Cup, ITF World Tennis Masters Tour, ITF World Tour, ATP Challenger;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.130 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Μετά τις παραδοχές ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
τη συνεδρία ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2023, ότι δόθηκε γνωμάτευση από τη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας για συνέχιση αδιακρίτως καταβολής πολλαπλών συντάξεων σε δικαιούχους, παρακαλώ όπως ο 
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Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό κόστος 
μέχρι σήμερα για τη Δημοκρατία, σε σχέση με αυτό που θα είχε, αν εφαρμοζόταν ως έπρεπε ο περί Συντάξεων 
Νόμος του 1980 (Ν.49/1980) και δεν δικαιούνταν περαιτέρω καταβολής. 

 Σημειώνεται ότι η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας για την έκδοση της γνωμάτευσής της δεν έλαβε 
υπόψη τον Ν. 49/1980, αλλά επικαλέστηκε την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 
2014, με την οποία κρίθηκε η συνταγματικότητα του περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων Νόμου του 2011 
[Ν.88(Ι)/2011]. 

 Θέλουμε να γνωρίζουμε η λανθασμένη αυτή γνωμάτευση σε ποιο βαθμό επιβάρυνε τα δημόσια οικονομικά 
και να μας δώσετε συνολικό ποσό. 

 Επιπλέον, να μας ενημερώσετε κατά πόσο προτίθεστε, στις περιπτώσεις όπου μπορεί να εφαρμοστεί ο 
νόμος του 1980 (Ν.49/1980), να ζητήσετε ανάκληση των καταβληθέντων ποσών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.131 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Γιώργο Παπαναστασίου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ορισμένα ζητήματα που αφορούν το πρόγραμμα “Φωτοβολταϊκά για όλους”.   

 Ακόμα και αν τοποθετηθούν σε όλα τα σπίτια φωτοβολταϊκά συστήματα, πώς διασφαλίζεται ότι η ΑΗΚ θα 
μπορεί να διαχειριστεί την ενέργεια που παράγουν;  Σήμερα υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με την ενέργεια που 
παράγουν τα υφιστάμενα φωτοβολταϊκά και αυτό είναι ένα ζήτημα που συζητείται και στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εμπορίου.  

 Είναι προφανές ότι η ΑΗΚ δεν έχει τις κατάλληλες υποδομές, ώστε να διαχειριστεί την ενέργεια που 
παράγεται από τα φωτοβολταϊκά, με αποτέλεσμα να παρατηρείται αναγκαστικό κλείσιμο των μηχανών της, 
γεγονός που υποχρεώνει τους καταναλωτές, ενώ έχουν κάνει μεγάλες επενδύσεις για τη χρήση φωτοβολταϊκών, 
να εξακολουθούν να πληρώνουν ακριβό ηλεκτρικό ρεύμα. 

 Παρακαλώ να μας γνωστοποιήσετε πώς προτίθεστε να λύσετε όλα αυτά τα προβλήματα και να μας 
πληροφορήσετε τι σχεδιασμοί και ενέργειες γίνονται, ώστε να βοηθηθούν οι καταναλωτές.  Παρακαλώ επίσης να 
μας ενημερώσετε για τις μεγάλες καθυστερήσεις που παρατηρούνται από την πλευρά της ΑΗΚ στη διαχείριση 
των αιτήσεων, οι οποίες θα έπρεπε να εγκρίνονται εντός περιόδου τριών εβδομάδων, όπως εσείς αναφέρατε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.132 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 
Χριστοφίδη, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γραπτώς σε σχέση με τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για τη διαχείριση των επιπτώσεων 
στο δημόσιο χρέος της Δημοκρατίας εξαιτίας της συνεχιζόμενης αύξησης των επιτοκίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.133 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 
Χριστοφίδη, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, μας ενημερώσει 
για τον αριθμό των εκπαιδευτικών αορίστου χρόνου που εργοδοτείται στη δημόσια εκπαίδευση.  Παρακαλούμε 
τα στοιχεία να δοθούν αναλυτικά κατά βαθμίδα και ειδικότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.134 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνό 

 «Ένεκα των συζητήσεων που γίνονται στη Βουλή για τις συντάξεις που λαμβάνουν ορισμένοι 
αξιωματούχοι, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Οικονομικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσοι εν ενεργεία πολιτικοί αξιωματούχοι είναι δικαιούχοι λήψης σύνταξης; 

2. Πόσοι εξ αυτών έχουν αποποιηθεί αυτό το δικαίωμά τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.135 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννα 

Κουκκίδη Προκοπίου 

 «Στο πλαίσιο αυτεπάγγελτης συζήτησης αναφορικά με το φαινόμενο της ρίψης πυροτεχνημάτων 
παγκύπρια και τη μη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας αναφέρθηκε από την Αστυνομία, αλλά και από την 
Υπηρεσία Μεταλλείων ότι γίνονται ρίψεις πυροτεχνημάτων χωρίς την εξασφάλιση άδειας.  
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 Παρακαλώ όπως η Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει το 
σώμα για τα εξής:  

1. Πόσες καταγγελίες έχουν γίνει για παράνομη ρίψη πυροτεχνημάτων;  

2.  Πόσες από αυτές έχουν διερευνηθεί και ολοκληρωθεί;  

3. Εάν έχουν επιβληθεί ποινές αναφορικά με παράνομη ρίψη πυροτεχνημάτων, ποιες είναι αυτές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.136 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Περιβάλλοντος κ. Πέτρο Ξενοφώντος 

 «Παρακαλούμε όπως ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ως η αρμόδια 
αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα, σε ότι αφορά τη ρίψη πυροτεχνημάτων 
κατόπιν άδειας: 

1. Υπάρχει ονομαστικός κατάλογος ατόμων αδειοδοτημένων για τη ρίψη πυροτεχνημάτων;  Εάν ναι, να 
αποσταλεί.   

2. Προϋποθέτει τεχνογνωσία η ρίψη πυροτεχνημάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.137 της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρίτας Θεοδώρου 
Σούπερμαν, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο 

Ιωάννου 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε πόσες περιπτώσεις έχουν ανακτηθεί από την Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών τουρκοκυπριακές οικίες στις οποίες κατοικούσαν πρώτης γενιάς πρόσφυγες, στη βάση κριτηρίων 
των κανονισμών της σχετικής νομοθεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.138 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου 
Γεωργίου, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 

Άννα Κουκκίδη Προκοπίου 

 «Στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως στις 18 
Οκτωβρίου 2023 συζητήθηκε το θέμα των ανείσπρακτων ενταλμάτων.  Εκπρόσωπος της Αστυνομίας μάς 
ενημέρωσε ότι το ποσό των ανείσπρακτων ενταλμάτων υπερβαίνει σήμερα τα €300 εκατομ. 

 Παρακαλώ όπως η Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια αρχή, πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το ποσό των ανείσπρακτων ενταλμάτων που αφορά ξεχωριστά τα φυσικά και τα νομικά 
πρόσωπα;   

2. Σε ποια χρονική περίοδο ανάγονται οι οφειλές;  

3. Ποιο είναι το ποσό που αφορά εταιρείες οι οποίες εκκαθαρίστηκαν;  

4. Ποιο είναι το ποσό που αφορά φυσικά πρόσωπα τα οποία έχουν αποβιώσει; 

5. Για ποιο λόγο τα ποσά τα οποία είναι ανεπίδεκτα εισπράξεως από τη Δημοκρατία δεν εντάσσονται σε 
διαφορετικό μητρώο;  

6. Ποιος είναι ο αριθμός και το ποσό των ενταλμάτων για τα οποία επήλθε διακανονισμός πληρωμής με 
δόσεις;  

7. Ποιο είναι το ποσό των ανεκτέλεστων ενταλμάτων που αφορούν οφειλές προς το κράτος και ποιο είναι το 
ποσό των ανεκτέλεστων ενταλμάτων που καταχωρίστηκαν από δικηγόρους ή/και πολίτες προς είσπραξη;  

8. Ποια είναι τα μέτρα που θα ληφθούν από την κυβέρνηση, ώστε να ενθαρρύνει και να διευκολύνει τους 
πολίτες που έχουν οφειλές να ρυθμίσουν την πληρωμή των ενταλμάτων που εκκρεμούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.139 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας  κ. Χρίστου 
Ορφανίδη, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Στη Λάρνακα έχει κατεδαφιστεί κατοικία στη γωνία που ενώνει την οδό Λουκή Ακρίτα με την οδό Ορφέως 
και, σύμφωνα με ενημέρωση που έλαβα, η εν λόγω κατοικία ήταν στη διαδικασία να κηρυχθεί διατηρητέα. Όταν 
το πληροφορήθηκαν οι ιδιοκτήτες, προχώρησαν σε παράνομη κατεδάφιση αυτής, χωρίς να εξασφαλίσουν 
προηγουμένως οποιαδήποτε άδεια από τις αρμόδιες αρχές.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 
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1. Σε ποιες ενέργειες προτίθενται να προβούν οι αρχές για το συγκεκριμένο περιστατικό; 

2. Προβλέπονται οποιεσδήποτε ποινές για την παράνομη ενέργεια εκ μέρους των ιδιοκτητών;  

3. Αν οι ιδιοκτήτες της κατοικίας σε μελλοντικό στάδιο ζητήσουν οποιαδήποτε άδεια για ανέγερση άλλου 
κτιρίου, πώς θα αντικριστεί αυτό από τις αρχές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.140 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννα 

Κουκκίδη Προκοπίου 

 «Στο παραλιακό μέτωπο των Φοινικούδων στη Λάρνακα επί της οδού Αθηνών πρέπει να υπάρχει 
προσβασιμότητα σε πυροσβεστικά οχήματα σε περίπτωση πυρκαγιάς, ούτως ώστε αυτά να μπορούν σε 
οποιοδήποτε ατυχές περιστατικό να ανταποκριθούν άμεσα και χωρίς προσκόμματα. 

 Πρόσφατα, στις 14 Οκτωβρίου 2023, προέκυψε η ανάγκη να μεταβούν πυροσβεστικά οχήματα κατά τις 
βραδινές ώρες και δημιουργήθηκε ταλαιπωρία, καθώς τα πυροσβεστικά οχήματα δεν μπόρεσαν να 
προσεγγίσουν την περιοχή, ασχέτως αν δεν ήταν σοβαρό το περιστατικό, όπως διεφάνη εκ των υστέρων. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως η Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια 
αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Τι είδους σχεδιασμός υπάρχει για τέτοια περιστατικά; 

2. Πώς αντιμετωπίζονται αυτά, αφού δεν υπάρχει προσβασιμότητα σε όλους τους χώρους από 
πυροσβεστικά οχήματα; 

3. Σε περίπτωση σοβαρού περιστατικού ενδεχομένως να τεθούν σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές και, εφόσον 
δεν υπάρχει ενδεδειγμένη πρόσβαση, λόγω της τοποθέτησης τραπεζιών, καρεκλών, παραπηγμάτων και 
τεντών, πώς θα αντιμετωπιστεί οποιοδήποτε περιστατικό ανάγκης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.141 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Το τσιμεντένιο περιτείχισμα του παραλιακού πεζόδρομου στην οδό Πιγιαλέ Πασά στη Λάρνακα, που 
κατασκευάστηκε πριν από εννέα χρόνια στα πλαίσια του έργου αναδιαμόρφωσης του παραλιακού δρόμου-
πεζόδρομου, παρουσιάζει ρωγμές και υποχώρηση του μπετόν και ως δικαιολογίες αναφέρονται η διάβρωση, η 
υγρασία και ο έντονος κυματισμός. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια 
αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάστηκε η πιθανότητα οι ρωγμές και η υποχώρηση του 
μπετόν να οφείλονται σε παράλειψη χρήσης σωστών υλικών κατασκευής, όπως αντισκωριακό υγρό για τον 
σίδηρο, και αντί αυτού τοποθετήθηκαν κακής ποιότητας υλικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.142 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέφανου 
Στεφάνου, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον συνολικό σχεδιασμό της κυβέρνησης όσον αφορά την αποσυμφόρηση, την επέκταση 
ή/και την ανέγερση νέων δομών πρώτης υποδοχής και φιλοξενίας για πρόσφυγες ή/και μετανάστες ή/και για 
ασυνόδευτους ανηλίκους, τα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί, το κόστος και τη χρηματοδότηση για τα εν 
λόγω έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.143 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλέκου 
Τρυφωνίδη, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα κριτήρια ένταξης δημοτικών σχολείων στο πρόγραμμα του 
προαιρετικού ολοήμερου σχολείου και στο πρόγραμμα «ΔΡΑΣΕ», καθώς και για τους λόγους που δεν 
συμπεριλήφθηκε το Δημοτικό Σχολείο Λακατάμειας Δ΄-Αγίου Νεοφύτου στα εν λόγω προγράμματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.144 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου 
Θεοπέμπτου, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Γιώργο Παπαναστασίου 

 «Με την εφαρμογή των αρχών της ανάλυσης κινδύνων και κρίσιμων σημείων ελέγχου (HACCP), όπως 
αυτές εφαρμόζονται με βάση τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 852/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 για την υγιεινή των τροφίμων, οι μικρές βιοτεχνίες στην Κύπρο εμποδίζονται 
να παρασκευάζουν τρόφιμα σπίτι τους και να τα διαθέτουν στις αγορές.  Παράλληλα, δημιουργείται μεγάλο 
πρόβλημα σε εταιρείες όπως π.χ. ξενοδοχεία που θα ήθελαν να διαθέσουν τρόφιμα σε όσους τα έχουν ανάγκη. 
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 Παρακαλούμε όπως ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιοσδήποτε σχεδιασμός από πλευράς του υπουργείου, για να 
διευκολύνει αυτά τα άτομα ή εταιρείες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.145 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Χρύσανθου Σαββίδη, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Έχει διαπιστωθεί η ανάγκη αναθεώρησης των κριτηρίων που αφορούν το επίδομα θέρμανσης, με σκοπό 
οι ορεινές κοινότητες που το υψόμετρό τους είναι μικρότερο των 600 μέτρων και παρουσιάζουν εξαιρετικά 
χαμηλές θερμοκρασίες να δικαιούνται τη χορήγηση του εν λόγω επιδόματος. 

 Τρανταχτά παραδείγματα αποτελούν οι κοινότητες Πολεμίου, Λετύμπου, Χούλου, Λεμώνας, Γιόλου της 
επαρχίας Πάφου, οι κάτοικοι των οποίων, ενώ στις κοινότητές τους καταγράφονται πολύ χαμηλές θερμοκρασίες, 
δεν μπορούν να υποβάλουν αίτηση για το εν λόγω επίδομα λόγω του υψομέτρου. 

 Παρακαλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να διερευνηθεί το ενδεχόμενο συμψηφισμού του υψομέτρου και των 
θερμοκρασιών μιας κοινότητας, ούτως ώστε να μπορέσουν και οι κοινότητες με χαμηλότερο υψόμετρο αλλά με 
πολύ χαμηλές θερμοκρασίες να επωφεληθούν από το επίδομα θέρμανσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.146 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή, 
ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2023, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνά 

Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια η ετήσια πραγματική δαπάνη για αγορά ή ενοικίαση λυόμενων αιθουσών διδασκαλίας στην 
προδημοτική, δημοτική, μέση γενική και μέση τεχνική εκπαίδευση; 

2. Ποιος ο αριθμός των δημόσιων σχολείων που χρησιμοποιούν λυόμενες αίθουσες για κάλυψη των 
αναγκών διδασκαλίας; 

3. Ποιος ο συνολικός αριθμός των λυόμενων αιθουσών που χρησιμοποιούνται για σκοπούς διδασκαλίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.147 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών κυκλοφόρησε την εγκύκλιο με αρ. 27/2023 με 
θέμα “Νέες Σφραγίδες Πιστοποιούντων Υπαλλήλων - Πιστοποιήσεις Υπογραφών”.  Αυτή  αναφέρει ότι, ανάμεσα 
σε άλλα, για να υπάρχει καλύτερος έλεγχος των χρεώσεων προς το κοινό αφαιρείται από τους κοινοτάρχες το 
δικαίωμα πιστοποίησης υπογραφής και αυτό δίδεται στους πιστοποιούντες υπαλλήλους.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Πώς διασφαλίζεται ο έλεγχος και η ομοιομορφία των χρεώσεων; 

2. Πώς καθορίστηκε το ποσό χρέωσης για τη συγκεκριμένη πιστοποίηση; 

3. Οι πιστοποιούντες υπάλληλοι εκδίδουν εγκεκριμένη απόδειξη είσπραξης χρημάτων και πώς ελέγχεται 
αυτή από το Τμήμα Φορολογίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.148 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κουκουμά, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Γιάννη Παναγιώτου 

 «Στην απάντηση με αρ. 23.06.012.02.263 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2023, σχετικά με την αποζημίωση θυμάτων συγκεκριμένων βίαιων εγκλημάτων 
αναφέρεται ότι τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν υποβληθεί σαράντα οκτώ (48) αιτήσεις για αποζημίωση θυμάτων 
βίαιων εγκλημάτων, εκ των οποίων μόνο δύο (2) έχουν εγκριθεί, ενώ είκοσι οκτώ (28) απορρίφθηκαν και οι λοιπές 
δεκαοκτώ (18) αιτήσεις βρίσκονται υπό εξέταση. 

 Επισημαίνεται ότι η συγκεκριμένη νομοθεσία έχει διπλή σημασία, δεδομένου ότι η Κυπριακή Δημοκρατία 
έχει θέσει το 2017 επιφύλαξη ως προς την εφαρμογή στη χώρα μας του άρθρου 30 της Σύμβασης της 
Κωνσταντινούπολης (Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέμηση της βίας 
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας) αναφορικά με την κρατική αποζημίωση θυμάτων βίας που 
υπέστησαν σοβαρό σωματικό τραυματισμό ή βλάβη στην υγεία τους. 

 Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες εκ των πιο πάνω αιτήσεων αφορούν σε θύματα βίας κατά γυναικών και ενδοοικογενειακής βίας; 
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2. Ποιο είδος εγκλημάτων αφορούν οι δύο αιτήσεις που έχουν εγκριθεί, οι είκοσι οκτώ που έχουν απορριφθεί 
και οι δεκαοκτώ που βρίσκονται υπό εξέταση; 

3. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το υπουργείο για την ενημέρωση των θυμάτων βίας για το δικαίωμά τους σε 
αποζημίωση υπό τις προϋποθέσεις του περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων Νόμου του 
1997;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.149 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι πού ευρίσκεται η μελέτη για δημιουργία θαλάσσιων έργων για υλοποίηση 
του Σχεδίου Περιοχής πρώην Διυλιστηρίων στην Αστική Περιοχή των Δήμων Λάρνακας και Λιβαδιών, πότε 
αναμένεται η έναρξη αυτής και πότε η ολοκλήρωσή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.150 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι πού ευρίσκεται η μελέτη για βελτίωση και προστασία του παραλιακού 
μετώπου από τον Φάρο Περιβολιών μέχρι και το αεροδρόμιο Λάρνακας, η οποία έχει ζητηθεί από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.151 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Αποστόλου, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2023, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων κ. Γιάννη Παναγιώτου 

 «Τα παιδιά με αναπηρίες που είναι δικαιούχοι αναπηρικού Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος (ΕΕΕ) 
και επιδόματος φροντίδας από το ΕΕΕ δεν δικαιούνται να δηλώσουν τους γονείς τους ως φροντιστές.  Στις 
πλείστες των περιπτώσεων ο ένας από τους δύο γονείς δεν εργάζεται, γιατί έχει την ευθύνη φροντίδας του 
παιδιού του. 

 Παρακαλούμε όπως ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση να αναθεωρήσει αυτή τη ρύθμιση.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξενοφώντος στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.179, ημερομηνίας 10 
Απριλίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Ένωση, η βιοοικονομία καλύπτει όλους τους τομείς που βασίζονται σε 
βιολογικούς πόρους, συμπεριλαμβανομένων των οργανικών αποβλήτων, τις διασυνδέσεις μεταξύ 
οικοσυστημάτων και των υπηρεσιών που παρέχουν, τους τομείς της πρωτογενούς παραγωγής, όπως 
γεωργία, δασοκομία, αλιεία και υδατοκαλλιέργεια και τους οικονομικούς και βιομηχανικούς τομείς που 
χρησιμοποιούν βιολογικούς πόρους και διεργασίες. 

β)  Με Ανακοίνωσή της, το 2012, η Επιτροπή εξέδωσε τη Στρατηγική “Καινοτομία για βιώσιμη ανάπτυξη: μια 
βιοοικονομία για την Ευρώπη”.  Σκοπός της εν λόγω Στρατηγικής ήταν να προωθήσει μέσω της 
βιοικονομίας μια ολοκληρωμένη αντιμετώπιση για διασφάλιση της επισιτιστικής ασφάλειας, 
αποδοτικότερη αξιοποίηση των πόρων, μείωση της εξάρτησης σε μη ανανεώσιμους πόρους, μετριασμό 
της κλιματικής αλλαγής, δημιουργία θέσεων εργασίας και διατήρηση της ευρωπαϊκής ανταγωνιστικότητας. 

γ) Οι δράσεις της Στρατηγικής εστίαζαν σε επενδύσεις στην έρευνα και καινοτομία, στην ενίσχυση της 
συνέργειας των πολιτικών και στη στήριξη των αγορών και των τομέων της βιοικονομίας, μέσω βιώσιμης 
εντατικοποίησης της πρωτογενούς παραγωγής, αξιολόγησης της διαθεσιμότητας και ζήτησης της 
βιομάζας, ανάπτυξης προτύπων βιωσιμότητας και προώθησης των πράσινων δημόσιων συμβάσεων για 
προϊόντα βιολογικής προέλευσης και ενημέρωσης των καταναλωτών. 

δ) Με νέα Ανακοίνωσή της, το 2018, η Επιτροπή εξέδωσε την επικαιροποιημένη Στρατηγική “Βιώσιμη 
βιοοικονομία για την Ευρώπη: Ενίσχυση της σύνδεσης οικονομίας, κοινωνίας και περιβάλλοντος”, 
καθορίζοντας 14 δράσεις που χωρίζονται σε τρεις βασικές προτεραιότητες:  

i. ενίσχυση και επέκταση των τομέων βιολογικής βάσης, απελευθέρωση επενδύσεων και αγορών, 

ii.  ταχεία ανάπτυξη των τοπικών βιοοικονομιών στην Ευρώπη και 
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iii.  κατανόηση των οικολογικών ορίων της βιοοικονομίας.  Περιλαμβάνουν μέτρα στήριξης της έρευνας 
και της καινοτομίας, ανάπτυξης υποκατάστατων βιολογικής προέλευσης, ανακυκλώσιμων και 
βιοαποδομήσιμων προϊόντων, ενσωμάτωση των οφελών των πλούσιων σε βιοποικιλότητα 
οικοσυστημάτων στην πρωτογενή παραγωγή και ανάπτυξη βιώσιμων συστημάτων τροφίμων, 
γεωργίας και δασοκομίας. 

ε) Σήμερα, κράτη μέλη όπως Αυστρία, Φινλανδία, Γαλλία, Γερμανία, Ιρλανδία, Ιταλία, Λετονία, Ολλανδία και 
Ισπανία έχουν υιοθετήσει εθνικές στρατηγικές για τη βιοοικονομία, ενώ σε άλλα κράτη μέλη, 
περιλαμβανομένης και της Κύπρου, η βιοοικονομία προωθείται στο παρόν στάδιο μέσω των ακόλουθων 
στρατηγικών και σχεδίων δράσης που εφαρμόζονται στους τομείς της αγροτικής πολιτικής, της ενέργειας 
και του κλίματος, της δασικής πολιτικής, της πρόληψης και διαχείρισης των αποβλήτων και των πράσινων 
δημόσιων συμβάσεων: 

i.  Στρατηγικό Σχέδιο Κοινής Αγροτικής Πολιτικής 2023-2027,  

ii.  Στρατηγική και Σχέδιο Δράσης για τη Βιοποικιλότητα, 

iii. Σχέδιο Διαχείρισης Δημοτικών Αποβλήτων 2022-2028, 

iv. Εθνική Δασική Πολιτική, 

ν.  Σχέδιο Δράσης για της Πράσινες Δημόσιες Συμβάσεις, 

νi.  Σχέδιο Δράσης για την Ενίσχυση της Κυκλικής Οικονομίας 2021-2027, 

vii. Εθνικό Σχέδιο της Κύπρου για την Ενέργεια και το Κλίμα και 

viii. 2o Πρόγραμμα Μέτρων για την εφαρμογή των άρθρων 13 και 14 της Οδηγίας-Πλαίσιο για τη 
Θαλάσσια Στρατηγική και 

στ) Επίσης, αναμένεται η κατάθεση και έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο των ακόλουθων σχεδίων: 

i. Πρόγραμμα Πρόληψης Δημιουργίας Αποβλήτων 2023-2029 (αναμένεται κατάθεσή του στο 
Υπουργικό Συμβούλιο προς έγκριση), 

ii. Εθνικό Σχέδιο Δράσης της Βιολογικής Παραγωγής. 

2. Το Τμήμα Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σε 
συνεργασία με όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα, θα αξιολογήσει την ανάγκη ετοιμασίας Εθνικής Στρατηγικής 
για τη Βιοοικονομία, λαμβάνοντας υπόψη τις εξελίξεις στο ευρωπαϊκό επίπεδο και σε συνάρτηση με τις 
στρατηγικές και τα σχέδια δράσης που ήδη εφαρμόζονται. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2023 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννας 
Κουκκίδη Προκοπίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.221, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2023, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έχει ετοιμάσει και αποστείλει στη Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο νομοσχέδιο για την τροποποίηση του άρθρου 115 του Ποινικού Κώδικα, 
Κεφάλαιο 154, που αφορά στο ποινικό αδίκημα της δημόσιας βλάβης, το οποίο σήμερα έχει ως ακολούθως: 

 “Όποιος, γνωρίζει ότι δίνει σε οποιοδήποτε αστυνομικό ψευδή κατάθεση σε συνάφεια με κατά φαντασία 
ποινικό αδίκημα, είναι ένοχος δημόσιας βλάβης, και υπόκειται σε χρηματική ποινή η οποία δεν υπερβαίνει τις 
χίλιες λίρες ή σε φυλάκιση ενός χρόνου.” 

 Με βάση την υφιστάμενη διατύπωση του εν λόγω άρθρου το αδίκημα της δημόσιας βλάβης συντελείται 
μόνο όταν η ψευδής κατάθεση δίδεται σε αστυνομικό. Όμως οι ανακρίσεις σήμερα σε σχέση με τη διάπραξη 
ποινικού αδικήματος δεν διενεργούνται μόνο από αστυνομικούς.  Ενδεικτικά αναφέρω ότι σύμφωνα με το άρθρο 
4 της Ποινικής Δικονομίας, Κεφάλαιο 155, το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας 
δύναται να εξουσιοδοτήσει οποιοδήποτε πρόσωπο, με το όνομα ή το αξίωμά του, το οποίο θεωρεί κατάλληλο 
για τον σκοπό, να διεξάγει ανακρίσεις σε σχέση με τη διάπραξη οποιουδήποτε ποινικού αδικήματος. 

 Με την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 115, το υφιστάμενο ποινικό αδίκημα της δημόσιας βλάβης 
θα συντελείται και όταν η ψευδής κατάθεση δίδεται και σε οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο εξουσιοδοτημένο για τη 
διενέργεια ανάκρισης για τέτοιο αδίκημα, όπως ακριβώς προβλέπει σήμερα το συναφές ποινικό αδίκημα των 
ψευδών πληροφοριών, άρθρο 114 του Ποινικού Κώδικα, Κεφάλαιο 154, το οποίο έχει ως ακολούθως: 

 “Όποιος, γνωρίζει ή έχει λόγο να πιστεύει ότι διαπράχτηκε ποινικό αδίκημα, παρέχει πληροφορίες για 
αυτό σε αστυνομικό ή άλλο πρόσωπο εξουσιοδοτημένο για τη διενέργεια ανάκρισης για τέτοιο αδίκημα, 
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τις οποίες αυτός γνωρίζει ή πιστεύει ότι είναι ψευδείς, είναι ένοχος πλημμελήματος και υπόκειται σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις χίλιες λίρες ή σε φυλάκιση ενός χρόνου.” 

 Επισημαίνεται περαιτέρω ότι το αναφερόμενο ποινικό αδίκημα της δημόσιας βλάβης, άρθρο 115 του 
Ποινικού Κώδικα, Κεφάλαιο 154, δεν στοιχειοθετείται απλά με τη μη διαπίστωση παραπτώματος λόγω 
ανεπαρκών μαρτυριών ή/και αποδεικτικών στοιχείων. 

 Από το λεκτικό του προκύπτει ότι η κατηγορούσα αρχή φέρει το βάρος να αποδείξει πέραν πάσης λογικής 
αμφιβολίας ότι ο κατηγορούμενος έχει δώσει κατάθεση σε αστυνομικό, ότι η κατάθεση αυτή είναι ψευδής όσον 
αφορά κάποιο ποινικό αδίκημα, αλλά και ότι ο κατηγορούμενος γνώριζε ότι αυτά τα οποία καταθέτει είναι ψευδή. 
Δηλαδή, ότι γνώριζε ότι δεν έχει στην πραγματικότητα διαπραχθεί το αδίκημα για το οποίο γίνεται η καταγγελία. 

 Είναι περαιτέρω σαφές ότι το συγκεκριμένο αδίκημα δεν είναι αυστηρής ευθύνης, αφού έχει τόσο 
αντικειμενική όσο και υποκειμενική υπόσταση.  Το να δίνει κάποιος σε οποιοδήποτε αστυνομικό ψευδή κατάθεση 
σε συνάφεια με κατά φαντασία ποινικό αδίκημα, δηλαδή αδίκημα που δεν έχει διαπραχθεί, αποτελεί την 
αντικειμενική υπόσταση του αδικήματος.  Η γνώση του γι’ αυτά τα δυο στοιχεία αποτελεί την υποκειμενική 
υπόσταση του αδικήματος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι σε όλες τις ποινικές υποθέσεις το βάρος απόδειξης, σωρευτικά, όλων των 
συστατικών στοιχείων του αδικήματος το έχει η κατηγορούσα αρχή.  Η κατηγορούσα αρχή θα πρέπει να αποδείξει 
την υπόθεσή της πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας, δηλαδή θα πρέπει να αποδείξει, με αποδεκτή μαρτυρία, την 
ύπαρξη κάθε συστατικού στοιχείου της κατηγορίας και δεν επιτρέπονται υποθέσεις ως προς την ύπαρξη 
γεγονότων, όσο εύλογες και εάν είναι.  Εάν στο τέλος της υπόθεσης παραμείνει έστω και η παραμικρή αμφιβολία 
στο μυαλό του Δικαστηρίου για την ενοχή του κατηγορουμένου, τότε το Δικαστήριο θα πρέπει να αποφασίσει 
υπέρ του και να τον απαλλάξει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.266, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Νίκου Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με την πολυκατοικία 
στην οδό Πιαλέ Πασιά στη Λάρνακα: 

2. Η εν λόγω πολυκατοικία, η οποία αποτελείται από οκτώ διαμερίσματα, απαλλοτριώθηκε μετά από 
φιλικό διακανονισμό της περιουσίας του αποβιώσαντα Τ/Κ ιδιοκτήτη Mihmet Raghib Kenan στις 
31/3/2016.  Ακολούθως, η πολυκατοικία μεταβιβάστηκε στο όνομα στης Κυπριακής Δημοκρατίας. 

3. Όσον αφορά τις εργασίες επιδιόρθωσης/συντήρησης σημειώνονται τα ακόλουθα: 

i. Μετά την απαλλοτρίωση της εν λόγω πολυκατοικίας, η διαχείρισή της περιήλθε στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ 
Περιουσιών συνέχισε μέχρι και το 2022 τις εργασίες συντήρησης ή/και παραχώρησης 
οικονομικής βοήθειας στους διαμένοντες.  Το συνολικό κόστος των εργασιών που 
εκτελέστηκαν από την Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών ανέρχεται στις €21.693. 

ii. Στις 10/12/2021 έγινε επιτόπιος έλεγχος, λήψη φωτογραφιών και καταγραφή των 
προβλημάτων της πολυκατοικίας από αρμόδιους λειτουργούς του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως. 

iii. Ο Δήμος Λάρνακας προκήρυξε την 1/7/2022 το έργο “Αποκατάσταση και βελτίωση των 
προσόψεων των κτιρίων της οδού Πιαλέ Πασιά”.  Στις εργασίες περιλαμβάνονται ο 
εξωραϊσμός της πρόσοψης και δύο πλαϊνών όψεων της πολυκατοικίας, όπως και η 
κατεδάφιση του παράνομου υποστατικού στην οροφή. 

iv. Συμφωνήθηκε όπως εκτελεστεί η εργασία κατασκευής μόνωσης από το Δήμο Λάρνακας 
αμέσως μόλις γίνει η αφαίρεση του παράνομου υποστατικού στην οροφή για αποφυγή 
περαιτέρω ζημιάς στα ταβάνια των διαμερισμάτων του τελευταίου ορόφου και καταβληθεί το 
κόστος των εργασιών της μόνωσης από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προς τον 
Δήμο Λάρνακας.  Ως εκ τούτου, εκκρεμεί η επιδιόρθωση της πίσω όψης, των κοινόχρηστων 
χώρων, του κλιμακοστασίου και το εσωτερικό των διαμερισμάτων. 

ν. Οι πολυκατοικίες που τυγχάνουν χειρισμού από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχουν 
καταταχθεί σε τρεις (3) κατηγορίες στα πλαίσια του Σχεδίου Χορηγιών “ΚτίΖΩ” και 
περιλαμβάνονται στους αντίστοιχους Καταλόγους, μετά από μελέτη στατικής επάρκειας που 
έχει γίνει.  Για την πολυκατοικία στη Πιαλέ Πασιά, θα προωθηθεί έλεγχος της θλιπτικής 
αντοχής του σκυροδέματος στα δομικά στοιχεία, σε συνέχεια οπτικού ελέγχου που έχει γίνει 
και θα περιληφθεί σε ένα από τους Καταλόγους του Σχεδίου “ΚτίΖΩ”. 
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4. Η παραχώρηση των τίτλων ιδιοκτησίας των διαμερισμάτων στους δικαιούχους μόνιμους κατοίκους 
της πολυκατοικίας, θα εξαρτηθεί από τον Κατάλογο στον οποίο θα περιληφθεί τελικά η 
πολυκατοικία, βάσει του Σχεδίου “ΚτίΖΩ”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2023 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Άννας 
Κουκκίδη Προκοπίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.011, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω συνημμένα την ακόλουθη απαντητική επιστολή 
του Αρχηγού Αστυνομίας με αυτόδηλο περιεχόμενο:  

 “Παραθέτουμε πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που έχουν τεθεί από τον κ. Γιώργο Κουκουμά: 

Ερώτημα 1 

 Αριθμός μελών της Αστυνομίας για τα οποία υπήρξαν αναφορές ή καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία 
και βία ενάντια σε γυναίκα κατά τα τελευταία δέκα χρόνια. 

 Έχουν καταγγελθεί συνολικά 56 μέλη. 

 (Αναλυτικότερα καταγγέλθηκαν 14 μέλη της ΑΔΕ Λάρνακας, 20 μέλη της ΑΔΕ Λευκωσίας, 12 μέλη της 
ΑΔΕ Λεμεσού, 3 μέλη της ΑΔΕ Αμμοχώστου, 4 μέλη της ΑΔΕ Πάφου και 3 μέλη της ΑΔΕ Μόρφου.) 

Ερώτημα 2 

 Αριθμός υποθέσεων για τις οποίες έχει αποφασιστεί να μην ασκηθεί δίωξη.  

 Για 28 υποθέσεις αποφασίσθηκε η μη ποινική δίωξη μετά από οδηγίες του Γενικού Εισαγγελέα. 

Ερώτημα 3 

 Τον αριθμό των υποθέσεων για τις οποίες έχει αποσυρθεί η καταγγελία.   

 Σε 13 περιπτώσεις είχαν αποσυρθεί οι καταγγελίες για ενδοοικογενειακή βία. 

Ερώτημα 4  

 Τον αριθμό των υποθέσεων για τις οποίες εκκρεμεί η έρευνα.   

 Υπάρχουν 7 υποθέσεις οι οποίες βρίσκονται υπό εξέταση και το ανακριτικό έργο θα ολοκληρωθεί, το 
συντομότερο δυνατό. 

Ερώτημα 5 

 Τον αριθμό των υποθέσεων για τις οποίες έχει ασκηθεί δίωξη.   

 Σε 15 υποθέσεις έχει ασκηθεί ποινική δίωξη. 

 (Αναλυτικότερα 5 υποθέσεις της ΑΔΕ Λάρνακας, 6 υποθέσεις της ΑΔΕ Λευκωσίας, 3 υποθέσεις της ΑΔΕ 
Λεμεσού, 1 υπόθεση της ΑΔΕ Αμμοχώστου.) 

Ερώτημα 6 

 Τον αριθμό των περιπτώσεων που αποφασίστηκε να τεθεί σε διαθεσιμότητα μέλος της Αστυνομίας. 

 Σε 14 περιπτώσεις τέθηκαν τα μέλη της Αστυνομίας σε διαθεσιμότητα.  (Αναλυτικότερα κατά τα έτη 2013-
2017 - κανένα μέλος, το έτος 2017 - 3 μέλη, το 2018, 1 μέλος, το 2019 - 2 μέλη, το 2020 - 1 μέλος, το 2021 - 1 
μέλος, το 2022 - 3 μέλη και το έτος 2023 3 μέλη.) 

2. Για ενημέρωσή σας, παρακαλώ.”» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξενοφώντος στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.017, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 

2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Θέμα:  Αναδάσωση των καμένων περιοχών που έχουν πληγεί από πυρκαγιές τα τελευταία δέκα χρόνια 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η μεταπυρική διαχείριση των καμένων περιοχών στην Κύπρο διαχωρίζεται με βάση το ιδιοκτησιακό τους 
καθεστώς.  Σε κρατική δασική γη, όπου προϋπήρχε ψηλό δάσος γίνονται δράσεις για αναδάσωση, είτε με 
φυσικό τρόπο είτε με τεχνητές μεθόδους, από το Τμήμα Δασών.  Όσον αφορά τις ιδιωτικές γαίες, το Τμήμα 
Δασών δεν έχει αρμοδιότητα για υλοποίηση δράσεων αποκατάστασης του πρασίνου.  Ωστόσο, οι 
αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους, όπως το Τμήμα Γεωργίας, στα πλαίσια της ισχύουσας διαδικασίας 
στηρίζουν τις πληγείσες περιοχές για αποκατάσταση των ζημιών σε γεωργικές καλλιέργειες.  Οι ενεργές 
γεωργικές καλλιέργειες πέρα από πολλαπλά οφέλη που προσφέρουν στις παραδασόβιες περιοχές, δρουν 
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και ως “πράσινες” αντιπυρικές ζώνες αφού συμβάλλουν στην μείωση της συσσώρευσης καύσιμης ύλης.  
Συγκεκριμένα σε αυτές τις περιοχές λόγω της καλλιέργειας του εδάφους επιτυγχάνεται η διακοπή της 
συνέχειας της βλάστησης που αποτελεί καύσιμη ύλη και κατ’ επέκταση συμβάλλουν στη μείωση του 
κινδύνου έναρξης και επέκτασης πυρκαγιών. 

(β) Το Τμήμα Δασών μετά από κάθε δασική πυρκαγιά πραγματοποιεί επισκόπηση της κατάστασης και εάν 
κριθεί σκόπιμο προχωρά στην εκπόνηση Σχεδίου Μεταπυρικής Διαχείρισης των καμένων περιοχών.  Στο 
σχέδιο αυτό περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, και δράσεις επαναφοράς της βλάστησης με τεχνητές 
μεθόδους όπως η σπορά και οι φυτεύσεις, μόνο σε όσες περιοχές κρίνεται απαραίτητο.  Η φυσική 
αναγέννηση των δασικών οικοσυστημάτων μετά από μια σημαντική διατάραξη, όπως είναι η πυρκαγιά, 
αποτελεί βασική αρχή της δασικής οικολογίας.  Στις περισσότερες δασικές περιοχές της Κύπρου, 
επικρατούν τα δάση κωνοφόρων με κυρίαρχο είδος την τραχεία πεύκη.  Η τραχεία πεύκη, ως είδος 
οικολογικά προσαρμοσμένο στις πυρκαγιές, έχει αναπτύξει μηχανισμούς μεταπυρικής αναγέννησης, με 
φύτρωση σπερμάτων, για αυτό και αναφέρεται ως πυρόφιλο είδος.  Επιπρόσθετα, τα πλατύφυλλα είδη, 
που συνθέτουν κυρίως τους θαμνώνες, έχουν αναπτύξει διαφορετικούς μηχανισμούς αναγέννησης με 
ριζοβλάστηση και πρεμνοβλάστηση.  Για τους πιο πάνω λόγους, από οικολογικής πλευράς, όπου η φυσική 
αναγέννηση βρίσκεται σε διαδικασία εγκατάστασης, όπως σε αρκετές περιπτώσεις μετά από πυρκαγιά, 
αποφεύγονται οι παρεμβάσεις. Το Τμήμα Δασών παρακολουθεί την πρόοδο της φυσικής αναγέννησης 
και παρεμβαίνει μόνο σε περιπτώσεις όπου απαιτούνται δράσεις για υποστήριξή της. 

(γ) Με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στο Τμήμα Δασών από το 2012 μέχρι το 2022, έχουν αναδασωθεί σε 
δασικές περιοχές περίπου 1758 εκτάρια στα οποία έχουν φυτευτεί 41.000 φυτά και έχει γίνει σπορά με 
6500 kg όπως παρουσιάζονται αναλυτικά στον συνημμένο πίνακα.  Τα φυτά που χρησιμοποιούνται, 
περιλαμβάνουν κωνοφόρα και πλατύφυλλα είδη που είναι προσαρμοσμένα στις τοπικές συνθήκες της 
κάθε περιοχής, λαμβάνοντας υπόψη τις εδαφοκλιματικές συνθήκες και το υψόμετρο. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή τυχόν διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Πέτρου Ξενοφώντος στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.026, ημερομηνίας 2 

Αυγούστου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Χρύσανθου Σαββίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας, για την αντιστάθμιση των ζημιών από θεομηνίες και δυσμενή κλιματικά φαινόμενα 
που επισυμβαίνουν στην πρωτογενή γεωργική παραγωγή εφαρμόζει τον περί Διαχείρισης Κινδύνων στην 
Γεωργική Παραγωγή και Συναφή Θέματα Νόμο 103 (Ι) του 2019-2021 (στο εξής «ο Νόμος») και το Εθνικό 
Πλαίσιο χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα της γεωργίας (στο εξής «το 
Πλαίσιο»). 

(β) Κατά την τρέχουσα καλοκαιρινή περίοδο, στην επαρχία Πάφου, από τις 18/07/2023 μέχρι και τις 
31/08/2023, υπήρξαν αναγγελίες ζημιάς από γεωργούς, οι οποίοι καλλιεργούν αβοκάντο, αμπέλια, 
εσπεριδοειδή, μηλοειδή, ελιές, ανθοκομικά φυτά και λαχανικά, για ζημιές στην παραγωγή τους εξαιτίας 
υψηλών θερμοκρασιών που επικράτησαν κατά το συγκεκριμένο διάστημα. Άμεσα, αρμόδιοι Λειτουργοί 
του Τμήματος Γεωργίας ξεκίνησαν τη διενέργεια επιτόπιων ελέγχων για αξιολόγηση των αιτημάτων των 
γεωργών.  Σε περίπτωση όπου διαπιστωθούν ζημιές από θεομηνίες και δυσμενή κλιματικά φαινόμενα σε 
ποσοστό μεγαλύτερο από το 30% της κανονικής παραγωγής ενεργοποιούνται οι διαδικασίες που 
προβλέπονται στο Πλαίσιο. 

(γ) Με την ολοκλήρωση των επιτόπιων ελέγχων, διαπιστώθηκαν ζημιές μόνο σε καλλιέργειες αμπελιών, για 
τις οποίες εκδόθηκαν Ανακοινώσεις για υποβολή δήλωσης ζημιάς.  Υποβλήθηκαν συνολικά δηλώσεις 
ζημιάς για 15 τεμάχια, οι οποίες θα αξιολογηθούν με βάση τόσο το Νόμο, όσο και το Πλαίσιο.  Η καταβολή 
της ενίσχυσης στους δικαιούχους για τις ζημιές στα αμπέλια υπολογίζεται να ολοκληρωθεί την περίοδο 
Φεβρουάριου-Μαρτίου του 2024. 

(δ) Όσον αφορά τις υπόλοιπες περιπτώσεις όπου υποβλήθηκαν αναγγελίες ζημιάς από τους γεωργούς και 
απορρίφθηκαν, οι γεωργοί ενημερώθηκαν γραπτώς με επιστολή. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Αλέξη Βαφεάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.041, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2023, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι δεν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε αιτήματα 
για αποζημίωση ή/και επιδιόρθωση κατοικιών που βρίσκονται κοντά στο αεροδρόμιο Λάρνακας σε σχέση με 
δονήσεις που προκαλούνται από αεροπλάνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.043, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου Παπαδούρη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.072, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2023, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου  

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η διαδικασία παραχώρησης πιστοποιητικών μίσθωσης για τις οικιστικές μονάδες στον Κυβερνητικό 
Οικισμό Τακτ Ελ Καλέ στη Λευκωσία βρίσκεται στο στάδιο επιβεβαίωσης σχεδίου από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και επιτόπιας έρευνας από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  
Ακολούθως, θα ζητηθούν τα ονόματα των δικαιούχων από την Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης 
Εκτοπισθέντων και το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα ετοιμάσει σχετική Πρόταση έκδοσης των 
Πιστοποιητικών Μίσθωσης στα ονόματα των δικαιούχων για έγκριση από τον Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών. 

3. Σε ό,τι αφορά την πορεία υλοποίησης της έκδοσης Πιστοποιητικών Μίσθωσης σε Συνοικισμούς 
Αυτοστέγασης και σε Κυβερνητικούς Οικισμούς, σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα έχουν εκδοθεί 2.764 
Πιστοποιητικά Μίσθωσης σε Συνοικισμούς Αυτοστέγασης, ενώ εκκρεμεί η παραχώρηση 3.517 
Πιστοποιητικών Μίσθωσης.  Παράλληλα, εκδόθηκαν 1.624 Πιστοποιητικά Μίσθωσης σε Κυβερνητικούς 
Οικισμούς και εκκρεμεί η έκδοση 1.429 Πιστοποιητικών Μίσθωσης. 

4. Είμαι στη διάθεσή σας, αν χρειάζεστε επιπρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2023 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μάκη Κεραυνού στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.101, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση με την οποία ο κ. Παύλος Μυλωνάς, βουλευτής της εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, ζητά από τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, για 
διάφορα ερωτήματα σε σχέση με τον διορισμό του διευθύνοντα σύμβουλου της “Turkish Bank” στο γνωμοδοτικό 
συμβούλιο του Κέντρου Αριστείας CYENS. 

2. Συναφώς, σας διαβιβάζω αυτεξήγητη επιστολή του Γενικού Διευθυντή του Υφυπουργείου Έρευνας, 
Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής με αριθμό φακέλου 05.22.002 και ημερομηνία 17 Οκτωβρίου 2023, την 
οποία ετοίμασε λόγω αρμοδιότητας. 

 “Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω τις ακόλουθες απαντήσεις: 

1. Ήταν εις γνώσιν του το εν λόγω δεδομένο; 

 Δεν ήταν εις γνώση του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής οι διορισμοί στο 
Συμβουλευτικό Σώμα του Κέντρου Αριστείας CYENS.  Oι διορισμοί γίνονται με απόφαση του Διοικητικού 
Συμβουλίου. 

2. Τι έπραξε, όταν περιήλθε στην αντίληψη του, ή τι προτίθεται να πράξει τώρα; 

 Δεν υπάρχει αρμοδιότητα του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, αναφορικά με 
τον διορισμό στο Συμβουλευτικό Σώμα του CYENS. 

3. Υπάρχουν συγκεκριμένα κριτήρια για τον διορισμό ατόμων στα διοικητικά/γνωμοδοτικά 
συμβούλια των κέντρων αριστείας και, εάν ναι, ποια είναι αυτά; Υπήρξε οποιοσδήποτε έλεγχος 
από την πολιτεία μετά τους διορισμούς για το κατά πόσο πληρούνταν αυτά τα κριτήρια; 

 To CYENS διοικείται από Διοικητικό Συμβούλιο, το οποίο είναι το αρμόδιο σώμα για την επιλογή και τον 
διορισμό των μελών του Γνωμοδοτικού Συμβουλίου.  Οι όροι εντολής περιγράφονται στην πρόταση που 
υποβλήθηκε στην EE.  Για την επιλογή των Μελών το Διοικητικό Συμβούλιο του CYENS, αποφασίζει στη 
βάση της διεθνούς δραστηριότητας των υποψηφίων σε επιστημονικό και επιχειρηματικό πεδίο καθώς και 
με βάση την εμπειρία σε επίπεδο χάραξης πολιτικής.  Σχετική πρόνοια για τη συμπερίληψη 
Τουρκοκύπριου στο Συμβουλευτικό Σώμα του Κέντρου Αριστείας περιλήφθηκε στην πρόταση 
χρηματοδότηση.” 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν διευκρινήσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.103, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Αναφέρομαι στη ερώτησή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στη Λάρνακα, παρά την αύξηση στην 
υποβολή Πολεοδομικών Αιτήσεων και την έλλειψη προσωπικού που αντιμετωπίζει λόγω της 
αφυπηρέτησης έμπειρου τεχνικού προσωπικού, καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για αντιμετώπιση 
των καθυστερήσεων στη διεκπεραίωση πολεοδομικών αιτήσεων.  Ταυτόχρονα δρομολογείται η 
πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού και, συγκεκριμένα, Εργοδοτούμενων Ορισμένου Χρόνου (ΕΟΧ), για 
υποστήριξη της προσπάθειας που καταβάλλεται.  Το εν λόγω προσωπικό θα τύχει εκπαίδευσης έτσι ώστε 
να αποτελέσει τον πυρήνα στελέχωσης των νέων Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδιοίκησης.  
Επισημαίνεται περαιτέρω ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αξιολογεί στο παρόν στάδιο την 
εισαγωγή ρυθμίσεων απλούστευσης και επιτάχυνσης της διαδικασίας αδειοδότησης της ανάπτυξης με 
στόχο τη μείωση των εκκρεμούντων αιτήσεων, ενόψει της έναρξης της εφαρμογής του νέου νομοθετικού 
πλαισίου από την 01/07/2024. 

(β) Οι Επαρχιακοί Οργανισμοί Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ) θα αρχίσουν να δέχονται νέες αιτήσεις για έκδοση 
πολεοδομικών αδειών και αδειών οικοδομής από την πρώτη μέρα της λειτουργίας τους και, ως εκ τούτου, 
οι νέοι οργανισμοί θα πρέπει να είναι επαρκώς στελεχωμένοι με κατάλληλα καταρτισμένο προσωπικό.  Το 
θέμα συζητήθηκε στα πλαίσια λειτουργίας της Κεντρικής Συμβουλευτικής Επιτροπής, η οποία λειτουργεί 
δυνάμει του άρθρου 102 του Νόμου (Ν.37(Ι)/2022) και αποτελείται από τους Γενικούς Διευθυντές των 
Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών και τους Προέδρους των Ενώσεων Δήμων και Κοινοτήτων και 
αποφασίστηκε όπως, η αρχική στελέχωση των ΕΟΑ προκύψει μέσω αποσπάσεων ή/και συμφωνιών 
παροχής υπηρεσιών από υφιστάμενο προσωπικό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως (ΤΠΟ) αλλά 
και των Δήμων, οι οποίοι στο παρόν στάδιο λειτουργούν ως πολεοδομικές και οικοδομικές αρχές.  

(γ) Συνεπώς και επειδή έχει διαπιστωθεί ότι το υφιστάμενο προσωπικό που απασχολείται στις αρχές 
αδειοδότησης (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Δήμοι και Επαρχιακές Διοικήσεις), είναι κατά πολύ 
χαμηλότερο από τον αριθμό που απαιτείται έτσι ώστε αυτές να λειτουργούν αποτελεσματικά και να 
εκδίδουν τις άδειες σε εύλογο χρονικό διάστημα, ο Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσε Πρόταση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για ενίσχυση των υφιστάμενων πολεοδομικών και οικοδομικών αρχών με ΕΟΧ για 
εκτέλεση καθηκόντων Τεχνικού Μηχανικού Κλ. Α5 (2η βαθμίδα), οι οποίοι αναμένεται να προσληφθούν 
περί την 01/01/2024.  Οι υπό αναφορά ΕΟΧ θα τοποθετηθούν στις διάφορες πολεοδομικές και 
οικοδομικές αρχές και αφού τύχουν κατάλληλης εκπαίδευσης, μειώνοντας παράλληλα και τον όγκο των 
καθυστερημένων αιτήσεων, θα μεταφερθούν σταδιακά στους ΕΟΑ από 01/07/2024.  Σημειώνεται ότι, η 
υπό αναφορά Πρόταση, εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 11 Οκτωβρίου, 
2023.  Πιο συγκεκριμένα και σε ό,τι αφορά στο Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως στη Λάρνακα, προβλέπεται να προσληφθούν 8 ΕΟΧ. 

(δ) Συνεπώς, η στελέχωση των ΕΟΑ θα περιλαμβάνει έμπειρο προσωπικό, ήτοι το προσωπικό των 
υφιστάμενων πολεοδομικών και οικοδομικών αρχών, το οποίο θα αποτελεί και την ραχοκοκαλιά της 
Διεύθυνσης Αδειοδότησης, αλλά και ΕΟΧ, οι οποίοι θα έχουν τύχει επαρκούς εκπαίδευσης για την 
εκτέλεση της σχετικής αρμοδιότητας.  Οι εκπαιδεύσεις του προσωπικού θα γίνουν από τα αρμόδια 
Τμήματα σε συνεργασία με το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2023 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.113, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, κατόπιν διερεύνησης του θέματος από τον Αν. 
Διευθυντή Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η οδός Ουότκινς είναι καταχωρημένη στον οδικό χάρτη 
Λάρνακας που έχει ετοιμάσει το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με σειριακό αριθμό ΚΧΤ 100 και έτος 
έκδοσης 2017.  Η συγκεκριμένη οδός αναγράφεται στον χάρτη ως Γουότκινς (αντίγραφο επισυνάπτεται).  Ο εν 
λόγω χάρτης διατίθεται σε έντυπη μορφή από τον Κλάδο Χαρτογραφίας έναντί συμβολικού αντιτίμου, αλλά και 
δωρεάν σε ψηφιακή μορφή από την ιστοσελίδα του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
(https://portal.dls.moi.gov.cy/xartes_category/odikoi-charges/).  Αντίτυπα του χάρτη έχει προμηθευτεί και ο 
Δήμος Λάρνακας. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Το επισυνημμένο έγγραφο έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό του δόθηκε στον 
βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δεν θα προχωρήσουμε σε αυτό το 
Κεφάλαιο. 

https://portal.dls.moi.gov.cy/xartes_category/odikoi-charges/
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 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 9 Νοεμβρίου 2023, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια 
διάταξη που θα σας αποσταλεί.   

 [Στις 6 Nοεμβρίου 2023 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της έβδομης συνεδρίας της Τρίτης Συνόδου της 
Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 9 Νοεμβρίου 2023, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 
Κινηματογραφική Συμπαραγωγή (Αναθεωρημένη) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.117-2023). 

 2.  Ο περί της Συμφωνίας Πλαίσιο για την Ίδρυση της Διεθνούς 
Ηλιακής Συμμαχίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.137-2023). 

 3.  Ο περί της Βασικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας 
για την Ίδρυση Γραφείου Χώρας του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.143-2023). 

 4.  Ο περί της Συμφωνίας Παραχώρησης Δωρεάς μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας για τη Δημιουργία Γραφείου Χώρας του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (Κυρωτικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.144-2023). 

 5.  Οι περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.040-2023). 

 6.  Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων (Θρησκευτικές Ομάδες) 
(Καταργητικός) Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.118-2023). 

ΑΠΟΣΥΡΣΗ 7.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, Κλινικών και 
Νοσοκομείων (Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 2. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  19.53 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  Νεοφύτου Αβέρωφ 

(Πρόεδρος Βουλής) Ορφανίδου Σάβια 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Γεωργιάδης Χάρης Σύκας Νίκος 

Γεωργίου Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Δημητρίου Δημήτρης Τσιρίδου Φωτεινή 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κουλλά Ονούφριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 

Καυκαλιάς Αντρέας Φακοντής Βαλεντίνος 

Κέττηρος Νίκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Παπαγιάννης Λίνος 

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 
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Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 

 στ. Συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στην 23η Διακοινοβουλευτική 
Συνάντηση του Ευρωπαϊκού Φόρουμ Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας.  

 

 ζ. Αποστολή αιτιολογημένης γνώμης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων προς τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βάση του 
πρωτοκόλλου της Συνθήκης της Λισαβόνας.  
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Στέφανος Στεφάνου, Ονούφριος Κουλλά, Ανδρέας Θεμιστοκλέους) και ψήφισή του σε νόμο. 
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Καυκαλιάς, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Χάρης Γεωργιάδης, Γιώργος Λουκαΐδης, Αλέκος 
Τρυφωνίδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μαρίνος Μουσιούττας, Αβέρωφ Νεοφύτου, Λίνος 
Παπαγιάννης, Ανδρέας Θεμιστοκλέους, Στέφανος Στεφάνου, Χρύσανθος Σαββίδης, Ηλίας 
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Ειρήνης Χαραλαμπίδου και απόφαση για αναβολή του. 

272 

8.  α. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Καθορισμού 
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- Άδειες εισαγωγής πυροτεχνημάτων και έλεγχοι εισαγωγής και πώλησης. 
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- Αποδυτήρια των γηπέδων του Ομίλου Αντισφαίρισης Λάρνακας. 

- Καταβολή αδιακρίτως πολλαπλών συντάξεων σε δικαιούχους. 

- Σχέδιο «Φωτοβολταϊκά για όλους» και προβλήματα στη διαχείριση της ενέργειας που 
παράγεται από τα φωτοβολταϊκά συστήματα. 

- Μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για τη διαχείριση των επιπτώσεων της αύξησης 
των επιτοκίων στο δημόσιο χρέος. 

- Αριθμός εκπαιδευτικών αορίστου χρόνου. 

- Λήψη συντάξεων από πολιτικούς αξιωματούχους. 
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- Ανείσπρακτα εντάλματα. 

- Παράνομη κατεδάφιση υποψήφιας διατηρητέας κατοικίας στη Λάρνακα. 

- Προσβασιμότητα πυροσβεστικών οχημάτων στο παραλιακό μέτωπο των 
Φοινικούδων στη Λάρνακα. 

- Η κακή κατάσταση του τσιμεντένιου περιτειχίσματος σε παραλιακό πεζόδρομο στη 
Λάρνακα. 

- Σχεδιασμός της κυβέρνησης αναφορικά με δομές φιλοξενίας προσφύγων, 
μεταναστών και ασυνόδευτων ανηλίκων. 

- Τα προγράμματα προαιρετικού ολοήμερου σχολείου και «ΔΡΑΣΕ» και η μη 
συμπερίληψη του Δημοτικού Σχολείου Λακατάμειας Δ΄-Αγίου Νεοφύτου. 

- Σχεδιασμός για την οικιακή παρασκευή και διάθεση τροφίμων από βιοτεχνίες, καθώς 
και για τη διάθεση τροφίμων από εταιρείες για φιλανθρωπικούς σκοπούς.    
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- Η χρήση λυόμενων αιθουσών στα δημόσια σχολεία. 
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- Οι αιτήσεις αποζημίωσης θυμάτων βίαιων εγκλημάτων, ενδοοικογενειακής και κατά 
γυναικών βίας ειδικότερα, και ανάγκη σχετικής ενημέρωσής τους. 

- Σχέδιο Περιοχής πρώην Διυλιστηρίων στην Αστική Περιοχή των Δήμων Λάρνακας 
και Λιβαδιών. 

- Μελέτη για βελτίωση και προστασία του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας.  

- Δήλωση γονέων ως φροντιστών παιδιών με αναπηρίες, στο πλαίσιο λήψης σχετικών 
εισοδημάτων και επιδομάτων. 
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αστυνομικών. 

- Συντήρηση προσφυγικής πολυκατοικίας επί της οδού Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα και 
ενδεχόμενη παραχώρηση τίτλου ιδιοκτησίας.    

- Στοιχεία για καταγγελίες περιστατικών βίας κατά γυναικών και ενδοοικογενειακής βίας 
με θύτες στελέχη της Αστυνομίας Κύπρου. 

- Ενέργειες για αναδάσωση καμένων δασικών περιοχών μετά από πυρκαγιές. 
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- Ζημιές σε κατοικίες από τις δονήσεις αεροπλάνων σε περιοχές κοντά στο αεροδρόμιο 
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- Διάθεση περιουσίας σε Ελληνοκυπρίους από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών στη Λεμεσό.    

- Υλοποίηση διαδικασίας έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας και πιστοποιητικών μίσθωσης σε 
πρόσφυγες στον Τακτακαλά. 

- Τα κριτήρια διορισμού στα γνωμοδοτικά συμβούλια των κέντρων αριστείας. 

- Στελέχωση του επαρχιακού πολεοδομικού γραφείου Λάρνακας. 

- Απουσία της οδού Ουότκινς από τους οδικούς χάρτες της χώρας. 
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